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UVODNIK
Ne vera, kaj naj napišem in o čem naj se razgovorim. Toliko tega se 

je dogodilo od izida prejšnje številke Snežnika, da ne vem, kje naj 
začnem. Ali končam. Ali pa je bolje, da sploh ne začnem? Mogoče je še 
najboljše, da pišem o zvončkih in trobenticah, o vremenu ipd.

Ne, res ni dobro, da pišem o »šoli, ki ni naša šola«. Koga pa sploh to 
zanima? Koga se sploh vpraša, kakšno šolo si želite (želimo)? Važno je, 
da oni vedo, kaj je dobro za vas (nas). Pa saj je bilo vedno tako, se vam 
ne zdi? Samo predznaki oz. barve govornikov so se spremenile. Iz leve 
v desno, iz rdeče v črno. Torej, če ta šola ni naša šola, čigava pa 
potemtakem je?

Ne, ne. Res bi bilo bolje, da pišem o pomladi. Na primer o pomladi 
(ne vem že kateri) pomladnih strank in njihovega ponovnega združevanja. 
In zakaj vse te »zbrke in frke«? Za dobro vseh nas! Da bo nam še boljše, 
kot nam je. Da bo državi še boljše, kot ji je. Da bo svet boljši, kot je. Ali 
kot bi rekel nejeverni Tomaž: »Ko bom videl, bom verjel,« Ah, mdi 
pomlad ni več, kar je bila.

Bolje, da se razpišem o vremenu. Kilavo. Tako kot j e kilavo to leto, 
ki mu pravimo volilno leto. Mandat parlamenta traja štiri leta. Prvo leto 
porabijo, da se med seboj spoznajo, povežejo v koalicije, izberejo vlado. 
Drugo in tretje leto sprejemajo ali ne sprejemajo akte in pomembne 
odločitve, s katerim uravnavajo naša življenja (enkrat malo gori, drugič 
malo doli). Malo se vmes pokregajo, vržejo kakšnega ministra, če se ne 
vrže sam. In žeje tu četrto leto, ki traja enako dni kot prejšnja (dan gor 
ali dol). In vsi ti dnevi četrtega leta so namenjeni volitvam. Zato mu tudi 
pravimo volilno leto. Ali pa bi mu bilo bolje reči jalovo? S perspektive 
državljanov, ki se tako ali drugače spopadamo z državnimi mlini na 
veter, vsekakor.

Se vam ne zdi, da letos pomlad zamuja?
K. M.
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CENJENIM STRANKAM NUDIMO VELIKO IZBIRO:
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- BALKONSKEGA CVETJA
(PELARGONIJE Z0NALE, PELARGONIJE BRŠLJANKE, VERBENE, MOLJEVEC, 
BACOPA, NOVOG. VODENKA, BIDENS, MILJON ZVONČKOV, MARGARITA, 
NAGELJNI, VODENKE, GOMOLJNE BEGONIJE, FUKSIJE, SURFINIJE ...)

- MNOGO ENOLETNIC IN SADIK VRTNIN /
- SPECIJALNA GNOJILA
- KORITA
- SUBSTRATI ZA SAJENJE
- SVETOVANJE
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NOVA TRGOVINA Z OTROŠKO 
OBUTVIJO “KOSIČ”

Ilirska 
B i s t r i c a - V
trgovskem centru 
“Mikoza” je poleg 
različnih tipov 
trgovin pred krat
kim Kosič d.o.o. 
odprl trgovino 
“Urša”. V dobro 
založeni in za sedaj 
edini tovrstni trgo
vini v Bistrici, se 
lahko dobi čevelj
čke za najmlajše z 

ortopedskimi vložki, saj mora biti obutev za najmlajše skrbno izbrana. V 
trgovini v glavnem ponudijo obutev Slovenskih proizvajalcev, prevladuje pa 
obutev podjetja “Ciciban Petejan”. Seveda pa niso pozabili tudi na tiste, ki se 
šele učijo prvih korakov, velika je izbira tudi copat za tople dni. Za malo 
večje malčke je poskrbljeno z obutvijo domačih in tujih proizvajalcev. Dodatno 
vam ponujajo tudi nogavice in nahrbtnike. Tekst-foto: Petar Nikolič

DELO NA PRIZIDKU HOTELA 
TURIST NAPREDUJE

Ilirska Bi-
strica-Po desetih 
sušnih letih, kar so 
bili zgrajeni zadnji 
stanovanjski bloki 
v Ilirski Bistrici, se 
je pred kratkim 
začela adaptacija 
prizidka hotela 
Turist (na sliki). Z 
adaptacijo bo Bi
strica dobila pet 
invalidskih in deset 
neprofitnih dvo in tro sobnih stanovanj, kijih bodo dobile družine, ki so se 
prijavile na razpis. Dela, ki so vredna 139 milionov tolarjev izvajajo delavci 
Grafa d.o.o. iz Ljubljane. Po informacijah stanovanjskega organa Ilirske 
Bistrice, bodo stanovanja podeljena in vseljiva sredi meseca avgusta.

Besedilo in slika: Petar Nikolič

Jama Suha rebra nad Koritnicami:
VRNILI SO SE UHARICA 

IN NETOPIRJI
DOMŽALE, 17. marca - Devet 

očiščenih kraških jam in dva 
obnovljena krajevna vodnjaka je 
bilanca uspešne akcije Heliosovega 
sklada za ohranjanje slovenskih voda 
v preteklih dveh letih.

Tudi v letošnjem letu bo 
domžalski Helios od prodaje vsakega 
litra premazov na vodni osnovi 
(Tessarol, Bori, Ideal) namenil v sklad 
za ohranjanje slovenskih voda po 50 
tolarjev. Tako bodo milijon tolaijev 
namenili za očiščenje kraških jam, ki 
jih bodo v sodelovanju s strokovnjaki 
z Ministrstva za okolje in prostor 
izbrali na razpisu, vsoto 1,5 milijona 
tolarjev pa za oživitev zapuščenih 
krajevnih vodnjakov. Zainteresirana 
jamarska društva ali lokalne skupnosti 
dobijo potrebno razpisno gradivo in

dodatne informacije v marketinški 
službi Heliosa.

Akcije iz minulih let imajo 
povsem otipljive rezultate. V jami 
Suha rebra nad Koritnicami na 
ilirskobistriškem pa seje spet naselila 
redka sova Uharica. Vse jame so 
ostale nedotaknjene, vhodi v nekatere 
med njimi se zaraščajo in narava sama 
skrbi zase.

Dosedanje izkušnje v akciji 
Heliosovega sklada za ohranjanje 
slovenskih voda kažejo, da ima 
poudarjena skrb za jame ob povsem 
konkretnih učinkih tudi vrsto drugih 
pozitivnih plati. Dosedanje akcije so 
pripomogle k dvigu ekološke zavesti 
prebivalstva v posameznih okoljih, 
obenem pa pomenijo tudi svetel 
zgled, ki je mnoge navedel k 
samoiniciativnosti.

OBČINSKI POKAL V MALEM NOGOMETU 2000

ŠD CARINIK POKALNI 
ZMAGOVALEC

Pokalno tekmovanje za leto 2000 je izvedeno v soboto, 25 marca 2000 
na igriščih OŠ D. Ketteja in v športnem parku Nade Žagar. Nastopilo je osem 
ekip od enajstih, ki sodelujejo v OLMN. Turnir, kije bil tudi priprava ekip in 
organizatorja pred začetkom pomladanskega dela OLMN, je izpeljan s 
predtekmovanjem v dveh skupinah in zaključkom -finalom v katerega sta se 
uvrstili po dve najboljši ekipi iz skupin. Iz skupine A sta se v finale uvrstili 
ekipi Kočanije in Vojašnice iz skupine B pa ŠD Carinik in ekipa ŠD Zlatorog 
UTD. Slednja je bila v predtekmovanju boljša v krogu treh ekip z enakim 
številom točk le zaradi medsebojnih srečanj, ki so odločila v njeno prid.

Izidi tekem v zaključnem delu - polfinale: KOČANIJA: ŠD ZLATOROG 
UTD 12:1 (5:1) m ŠD CARINIK : VOJAŠNICA 6:1 (3:0). Za tretje mesto 
sta se pomerili poraženi ekipi, ki pa sta, po dogovoru, izvajali le kazenske 
strele. Srečnejša in preciznejša je bila ekipa ŠD Zlatorog UTD, ki si je z 
izidom 6:5 priborila 3. mesto. Finalni obračun je bil negotov do samega 
zaključka tekme, ko je ekipa ŠD Carinik dosegla še drugi zadetek in z izidom 
2:0 premagala ekipo Kočanija. Pokalni zmagovalec za leto 2000 je tako ekipa 
ŠD Carinik.

Celodnevni turnirje na žalost motilo deževno vreme, kije v veliki meri 
vplivalo na kvaliteto igre vseh ekip oziroma igralcev. Sta pa ekipi finalistki 
vzdržali napore petih tekem kljub dežju in drsečim igriščem. Seveda to velja 
predvsem za ekipo ŠD Carinik, ki je imela na razpolago le pet igralcev, pa 
vseeno prepričljivo postala zmagovalec Pokala. Zdravko Debevc

NEURADNI DEL JE ŠE BOLJŠI

OBISK PRI REŠKIH 
SLOVENCIH, KPD BAZOVICA

19. februarja 
2000, pod noč, smo 
se odpravili k 
Slovencem, ki 
živijo na Reki. Vila, 
v kateri se dobivajo, 
je naredila na nas 
velik vtis. Proslava,

vse, kar proslave 
morajo imeti: 
pozdrav, častni 
gostje, govor, petje, recitacije, igra, zahvala in vabilo za srečanja v bodoče.

Uradni del smo po koncu proslave prelevili v neuradnega, kjer smo se za 
pogostitev in prisrčen sprejem zahvalile s pesmijo. Začelo seje :«Ali znate 
tisto Pozimi pa rožice ne cveto?« in smo vsi peli. Sledila je še ena in še 
ena....

Vmes smo spoznavale zgodbe, kako in kaj jih je življenje zaneslo na 
Hrvaško, nostalgija za Mamo Slovenijo, občudovanje naše mladosti... Res 
je. Med zbranimi je manjkala srednja in mlajša generacija. Vzroki?! Verjetno 
taki kot tu, na Bistriškem.

Nam seje njihova prisrčna ganjenost ob druženju z nami še dolgo motala 
po glavi. Verjetno tudi njim. Je to »živa meja«? ŽPS »Resa« D.D.

TOMAŽU POLAKU 
TUDI JESENKOVO PRIZNANJE

V zadnji številki Snežnika smo z zadovoljstvom poročali o visokem 
priznanju, študentski Prešernovi nagradi, ki jo je prejel univ. dipl. ing. 
živilske tehnologije Tomaž Polak iz Ilirske Bistrice za svojo diplomsko 
nalogo. Te dni, 14. marca pa je Tomaž Polak prejel za svoje študijsko in 
raziskovalno delo novo visoko odličje, Jesenkovo priznanje.

Priznanja imenovana po pomembnem slovenskem botaniku dr. Franu 
Jesenku (1875-1932), že 28 let podeljuje Biotehnična fakulteta Univerze v 
Ljubljani profesorjem, študentom in organizacijam za uspešno pedagoško, 
raziskovalno in operativno delo na biotehničnem področju. Med trinajstimi 
dobitniki letošnjih Jesenkovih priznanj je bilo šest rednih profesorjev te 
fakultete ter sedem diplomantov, ki so poleg zahtevnih raziskovalnih nalog 
dobili tudi visoke izpitne ocene, s povprečno oceno med 9,35 in 9,43. 
Tomaževa povprečna ocena pri dodiplomskem študiju je bila kar 9,41.

K čestitkam Tomažu Polaku, dodajamo tudi najboljše želje za uspešnost 
pri pripravi doktorske dizertacije, ki se je je naš nagrajenec že lotil.

Vojko Čeligoj

ki smo jo skupaj 
sestavili, je imela
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Rdeči križ:

KRVODAJALSTVO - GIBANJE ZA ŽIVLJENJE
Krvodajalstvo je v Sloveniji 

opredeljeno kot humano dejanje, kot 
gibanje za življenje in je kot tako 
odraz najvišje solidarnosti med 
ljudmi.

26.januarja 1993 je Državni zbor 
R Slovenije sprejel Zakon o Rdečem 
križu, ki v 9. členu opredeljuje 
krvodajalstvo kot javno pooblastilo in 
s tem je Rdečemu križu Slovenije 
podeljena skrb za zbiranje in 
organiziranje krvodajalcev.

Rdeči križ Slovenije je postavil 
trdna načela krvodajalstva, ki so se v 
preteklih 55.letih izoblikovale v 
prostovoljnost, brezplačnost in 
anonimnost. To pa pomeni preko 4 
milijone krvodajalcev , v skoraj 
milijon in pol litrov krvi, nešteto 
organizatorjev, vsakodnevne akcije.
Pomeni pa tudi veliko rešenih življenj 
in ozdravljenih bolnikov. Pomeni 
predvsem Gibanje za življenje. S temi 
številkami se resnično lahko 
pohvalimo in smo z njimi že leta 
krepko v Evropi.

Od prvih poskusov do 
vsesplošnega gibanja

Poskusi transfuzijske dejavnosti 
v Sloveniji segajo v obdobje med 
obema vojnama. V času II. svetovne 
vojne je dr. Božidar Lavrič opravil 
prvo improvizirano direktno 
transfuzijo v partizanski bolnišnici 
Zg.Hrastnik, v kočevskem Rogu.

Po osvoboditvi je bila 
organizirana Transfuzijska postaja pri 
Centralni vojaški bolnici v Ljubljani. 
Že na prvi poziv prebivalcem 
Ljubljane na krvodajalsko akcijo, se 
je leta 1945 odzvalo 150 krvodajalcev, 
ki so darovali kri za ranjence. 4.junija 
1945 je bilo opravljeno pionirsko delo 
transfoziologije - konzervirane so bile 
prve enote krvi. Ta datum 
obeležujemo kot Dan krvodajalcev 
Slovenije.Od tedaj dalje so se javljali 
krvodajalci posamično ali v skupinah 
na odvzeme, ki so bili omejeni zgolj 
na mesto Ljubljana. Za svoj trud so 
krvodajalci prejemali živila, ki so bila 
tedaj racionalizirana. Januarja 1946je 
Transfuzijska postaja 
postala civilna ustanova, ki 
je delovala pod okriljem 
Medicinske fakultete v 
Ljubljani. Krvodajalci so 
prejemali posebne živilske 
izkaznice.

Zahteve po krvi so se 
nenehno večale. Po ukinitvi 
živilskih nakaznic so prešli 
na plačano krvodajalstvo, 
kar pa seje kmalu izkazalo 
za negativno, saj ni bil več 
osnovni motiv darovati kri 
iz nesebičnih, človekoljub
nih nagibov za reševanje 
življenj, temveč zaslužek, ki pa je 
prinesel predvsem negativne zdrav
stvene posledice za prejemnike. Vse 
to je narekovalo, da se plačano 
krvodajalstvo ukine in se preide na 
neplačano. Tedaj seje vključil Rdeči

križ Slovenije in prvo uspešno akcijo 
so izpeljali med zagorskimi rudarji. 
Ustvarjeni so bili pogoji za uspešno 
krvodajalstvo, ki je iz leta v leto 
naraščalo.

Od leta 1945, ko je darovalo kri 
799 krvodajalcev, je krivulja stalno 
naraščala, z manjšimi odstopanji, da 
bi leta 1975 prvič presegla 100 tisoč 
krvodajalcev letno, v letih 1992 in 
1993 padla pod to številko, nato pa 
spet vztrajno narašča, ko je v letu 
1999 darovalo kri 103980 
krvodajalcev.

Tranzicija uničuje krvodajalstvo
Slovenci smo prepričano dobri 

krvodajalci, čeprav so danes 
družbene razmere vse prej kot 
naklonjene tej obliki solidarnosti. 
Marsikdaj in marsikje krvodajalec ne 
mora oditi na akcijo, ker mu 
delodajalec tega noče omogočiti ali 
tega nimajo urejenega v kolektivnih 
pogodbah.

Poleg tega postajamo Slovenci 
vedno starejši, solidarnost pa postaja 
tuja v večjih mestih, mladi se 
udeležujejo akcij enkrat, redni 
krvodajalci pa ne postanejo. Poleg 
tega pa je v zadnjem času prisotnih 
vedno več odklonov krvodajalcev

zaradi zdravstvenih razlogov, v 
pregledu hemoglobina, kar 
posledično pomeni, daje zadaj skrita 
pomanjkljiva prehrana, tudi revščina.

Kako naša družba nagrajuje 
krvodajalce? Bore malo. Za svoja

dejanja prejmejo krvodajalci 
zasluženo značko za določeno število 
odvzemov pa plakete, redki so tisti, 
ki so prejeli državna odlikovanja ali 
pa kakšne drage nagrade. Zavod za 
zdravstveno zavarovanje in 
zavarovalnica Adriatik priznavata 
večkratnim krvodajalcem 10% popust 
pri dodatnem zavarovanju. Po 
posebnem sporazumu z nekaterimi 
Območnimi organizacijami RK o 
zavarovanju krvodajalcev na dan 
odvzemov, nagrajuje naj višje 
jubilante Zavarovalniška hiša 
Slovenica s posebnimi nagradami. Tu 
so še mogoče občasni sprejemi ali 
izleti in to je pa tudi vse, kar naša 
družba nakloni krvodajalcu.

Poznamo še termin - prosti dan, 
ki pa je v današnjih razmerah vedno 
bolj vprašljiv, v nekaterih sredinah ga 
sploh ignorirajo.

Kateri motivi ženejo 
posameznika, da daruje kri?
Nekatere raziskave še zmeraj kot 

najpomembnejši motiv za darovanje 
navajajo altruizem, spet druge pa, da 
je pomembnejši motiv za darovanje 
višanje samospoštovanja, ki izhaja iz 
akta darovanja.

Mnogi pa zagovarjajo teorijo, da 
daje krvodajalcu samo dejanja 
darovanja poseben občutek 
čustvenega zadovoljstva pa tudi 
močne osebne odgovornosti. Verjetno 
pa je resnica nekje v sredini, malo 
altruizma, kot tudi potreba po 
priznanju in spoštovanju.

Vsekakor pa so krvodajalci tisti 
ljudje, ki pomagajo ustvarjati 
pozitivno klimo v naši družbi, širijo 
dobre ideje in so kot taki tudi najboljši 
motivatorji novim krvodajalcem.

Kako pa je krvodajalstvo razvito 
v naši občini?

Zametki krvodajalstva v naši 
občini segajo v leto 1953, ko smo 
zabeležili 62 krvodajalcev, nato pa so 
številke naraščale postopoma do 
najvišjega števila 922 v letu 1998, ki 
znaša 6,2% na število prebivalcev, 

kar pa je glede na visoko 
starostno mejo, že skrajni 
domet.Je pa tudi to res, da 
gre to število pripisati našim 
zvestim večkratnim 
krvodajalcem. Mnogo 
plemenitih ljudi se je 
zvrstilo v teh letih. Nekateri 
so dosegli tudi zavidljivo 
visoke jubileje. Naj 
naštejemo samo tiste, ki so 
presegli število 70 krat 
darovanj. To so ljudje, ki 
jim resnično lahko stisnemo 
roko in se jim zahvalimo: 
Ljubo Cvitanič, Franci 

Perovič, Jože Škrlj, Jadran Boštjančič 
in Boris Barba, pa še vsem in vsakemu 
posebej, ki vas ne moremo imenovati.

Hvala vam vsem, ki s svojim 
plemenitim dejanjem udejanjate 
življenje. Nada Čeligoj

ppi primorje ppj 
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ENOTA BISTRICA IL. BISTRICA

CENJENIM STRANKAM
NUDIMO:
- vse vrste gradbenih storitev, 

asfaltiranje, montažne hale,
- prodajamo vse vrste 

betonov, pesek, mivko in 
vse vrste betonskih izdelkov

- izposojamo gradbene odre 
in opažni material.

ProVITA
Inženiring d.o.o. 
6250 Ilirska Bistrica 
Vilharjeva 27 
tel. 067/41-820

P JE T /? O L

TRANSPORT
CESTNI PREVOZI:
* NAFTNIH DERIVATOV
* TEKOČIH KEMIKALIJ
* PRAŠKASTIH MATERIALOV

■VZDRŽEVANJE 
GOSPODARSKIH VOZIL 

■PRALNICA TOVORNIH VOZIL 
-TEHNIČNI PREGLEDI VOZIL

PrfmA
PROIZVODNJA, TRGOVINA, STORITVE d-«..«..
VOJKOV DREVORED 14, 6750 II IRSKA BISTRICA 
TEL/FAX: + 586 (0)67/81-612, GSM: 041/750-641



PRAZNIK SLOVENSKE PESMI V HRVAŠKI METROPOLI
Mešani pevski zbor Društva 

upokojencev iz Ilirske Bistrice seje s 
celovečernim koncertom v Sloven
skem domu v Zagrebu, pretekli petek, 
24. marca, uspešno predstavil 
zagrebškim Slovencev in njihovim 
prijateljem. Sodelovanje traja že nekaj 
let. Pevski zbor Slovenskega doma v 
Zagrebu bo pel na bistriški občinski 
pevski reviji za občinski praznik 4. 
junija letos.

Gotovo bo nedavni pevski obisk 
petdesetčlanskega mešanega 
pevskega zbora bistriškega društva 
upokojencev ostal v nepozabnem 
spominu tako pevcem, kot številnim 
poslušalcem, ki so dodobra napolnili 
dvorano Slovenskega doma v 
Zagrebu. Celovečerni koncert 
izbranih slovenskih narodnih in 
umetnih pesmi z dirigentom 
Dimitrijem Grljem je zagrebški

Člane Mešanega pevskega zbora DU Ilirska Bistrica sta v zagrebškem 
Slovenskem domu pozdravila gostitelja večera predsednik g. Darko Šonc in 
predsednica njihovega pevskega zbora Ivanka Kresevič Ninčevič. S 
predsednico bistriškega pevskega zbora Bredo Poljšak so si izmenjali 
simbolična darila in si obljubili novih pevskih obiskov.

Zagrebški gostje so bistriške pevce popeljali v stari del mestu in jim razkazali 
številne znamenitosti. Na sliki: za spomin na obisk Zagreba, posnetek pred 
spomenikom bana Jelačiču. V sredi gospa Majda Piskernik zagrebška 
Slovenka, tokrat v vlogi turistične vodičke.

publiki potrdil sloves zbora, ki na 
bistriškem deluje že obilnih petnajst 
let. Prisrčnemu pevskemu vzdušju sta 
obilno pripomogla povezovalca 
programa Danica Pardo in Franc 
Gombač. Vrhunec večera pa je gotovo 
bil v drugem delu večera, ko so 
številne slovenske pesmi zapeli 
skupaj s pevci tudi vsi prisotni. Le-ti 
so vstali s svojih sedežev in pojoč 
obkrožili dirigenta ter harmonikašici 
Anko Udovič in Vojko Pirih s 
kitaristoma Marjanon Bonanom in 
Marjanom Boštjančičem. Verjetno bi 
tako lahko peli in plesali še vse do 
jutranjih ur. Bilje to resnično pravi 
praznik slovenske pesmi sredi 
hrvaške metropole.

Bistriške pevce sta pozdravila 
tudi predsednik Slovenskega doma v 
Zagrebu g. Darko Šonc in pred
sednica domskega pevskega zbora ga. 
Ivanka Kresevič Ninčevič doma
činka s Topolca, ki sta izmenjala 
simbolična spominska darila s 
predsednico bistriškega pevskega 
zbora gospo Bredo Poljšak.

Prav posebno prijetno preseneče
nje večera pa je Bistričanom namenila 
gospa Cvetka Matko sedaj Zagreb
čanka, sicer pa Bistričanka po 
prababici Josipini Ličan Valenčičevi, 
kije prebrala spomine na tedanjo vas 
Bistrico, kot jih je nosila v srcu in 
zapisala njena babica Zofija Valenčič 
Fabjan in segajo celo v čas pred 130 
leti.

Zagrebški prijatelji so bistriške 
pevce že pred koncertom popeljali v 
stari del Zagreba in jim razkazali 
številne mestne znamenitosti. Gospa 
Majda Piskernik doma z Jezerskega 
seje izkazala za odlično vodičko.

Gostovanje Mešanega pevskega 
zbora DU Ilirska Bistrica sta 
soorganizirala občinski Sklad za 
ljubiteljsko kulturno dejavnost in 
domače društvo upokojencev, ki ga 
je na gostovanju zastopal njen 
predsednik Miro Stembergar.

Pevce Slovenskega doma v 
Zagrebu pa pričakujejo v Bistrici že 
za 4. junij, ko bo ob občinskem 
prazniku tudi tradicionalna domača 
revija vseh pevskih zborov v občini. 
Tedaj pričakujejo tudi še pevski zbor 
slovenskega kulturnega društva 
Bazovica z Reke. Pesem očitno druži 
in povezuje dosti dosti bolj, kot morda 
izgleda na prvi pogled.

Tekst in foto Vojko Čeligoj

DRUŠTVO DIABETIKOV ILIRSKA BISTRICA JE PONOVNO
OŽIVILO SVOJO DEJAVNOST

1

Po nenadni smrti predsednice društva diabetikov Ilirska Bistrica, gospe 
Magde Povalec, je aktivnost popolnoma zamrla. Zanimanje članov za delo 
društva je veliko, kar je pokazala tudi udeležba na 7-dnevnem zdravstveno 
izobraževalnem programu v Centru za zdravstveno vzgojo diabetikov v 
Šmarjeških toplicah. Ta center je bil ustanovljen konec decembra 1999 in 
deluje v okviru “KRKA ZDRAVILIŠČA” Novo mesto.

Programa v Šmarjeških toplicah se je udeležilo 14 članov društva s 
spremljevalci. Vsi udeleženci so se pohvalno izrazili o organizaciji in izvedbi 
programa. Seznanili smo se med drugim tudi z aktivnostmi s “samovodenjem 
sladkorne bolezni” - merjenjem krvnega sladkorja, telesno aktivnostjo pri 
diabetikih, prehrano diabetikov s sestavljanjem jedilnikov, itd. Zelo zanimiva 
so bila predavanja priznanih strokovnjakov, kot so: psihološki vidiki diabetesa, 
zdravstveni sistem, pravice in obveznosti diabetikov, kronični in akutni zapleti 
pri diabetesu, ipd.

Konec junija (od 25.06. do 02.07.2000) je predviden poseben program 
zdravstvene vzgoje za mlade diabetike v starosti od 20 do 35 let tudi v 
Šmarjeških toplicah.

Ožje vodstvo dmštva se aktivno pripravlja na občni zbor, ki bo v drugi 
polovici meseca aprila. Volili bodo novo vodstvo, sprejeli nova pravila društva 
in program dela za leto 2000.

Na območju občine Ilirska Bistrica je več kot 450 diabetikov, v društvo 
pa jih je včlanjenih 113. Novo vodstvo in dober program bodo bodo gotovo 
povečali število članov Društva diabetikov Ilirska Bistrica.

Želimo jim uspešno delo.
4 Ivan Bergoč Udeleženci strokovnega usposabljanja in rekreacije v Šmarjeških toplicah.



KARTICA ZDRAVSTVENEGA ZAVAROVANJA
Kdaj jo bomo prejeli ?
Po nekaj desetletjih se od 

dosedanje zdravstvene izkaznice 
poslavljamo tudi pri nas. Zavod za 
zdravstveno zavarovanje Slovenije bo 
pričel z razdeljevanjem kartice 
zdravstvenega zavarovanja (KZZ) v 
območni enoti Koper, kamor spada 
tudi izpostava v Ilirski Bistrici, zadnje 
dni v marcu in prve dni v aprilu.

Kartica bo najprej razdeljena 
zavarovancem izpostave Ilirska 
Bistrica, nato pa še vsem ostalim 
zavarovancem območne enote Koper.

Kaj je kartica zdravstvenega 
zavarovanja?

Kartica zdravstvenega zava
rovanja je nov, sodoben in 
računalniško berljiv dokument za 
uveljavljanje pravic iz zdravstvenega 
zavarovanja in nadomešča dosedanjo 
zdravstveno izkaznico. S kartico 
bomo zavarovanci

-dokazovali, da smo zdrav
stveno zavarovani

-na samopostrežnem terminalu 
obnavljali in dopolnjevali podatke 
o zdravstvenem zavarovanju sami, 
brez posredovanja tretje osebe 
(kadrovske službe pri delodajalcu 
ipd.)

-hitreje in preprosteje ter 
točneje uveljavljali pravice iz 
zdravstevenega zavarovanja.

Kako bomo kartico prejeli?
Kartico bomo prejeli po pošti, 

kot vrednostno pismo, ki ga bomo 
morali osebno prevzeti. Poslana bo 
na uradni stalni naslov zavarovanca, 
kdor ima tudi začasni naslov, bo pejel 
kartico na začasni naslov. 
Zavarovancem, ki nimajo naslova v 
Slovenji, bo kartica poslana na naslov 
delodajalca.

Podatki na kartici
Na kartici bodo vidni samo 

nakateri podatki, to pa so: ime in 
priimek zavarovanca, datum 
rojstva, številka zavarovanja in ime 
izdajatelja. Vsi ostali podatki so 
nevidni oz. bodo ob uporabi ustreznih 
pripomočkov (računalnik, čitalec, 
profesionalna kartica) vidni samo 
pooblaščenim osebam v zdravstvenih 
ustanovah in na ZZZS. Nevidni 
podatki, ki so na kartici zapisani v 
čipu, torej v elektronski obliki, pa so: 
naslov in spol zavarovanca, podatki 
o njegovem obveznem in 
prostovoljnem zavarovanju pri 
VZAJEMNI, zdravstveni zava
rovalnici in pri ADRIATICU ter o 
veljavnsoti teh zavarovanj. Nevidni 
zapis vsebuje tudi padatek o 
izbranem zdravniku, pediatru, 
zobozdravniku in ginekologu.

Na kartici ne bo zaenkrat 
nobenih medicinskih podatkov. Ko

bodo rešena vsa 
pravna, humani
tarna in medicin
ska vprašanja, pa 
se bo zavarovanec 
sam odločil, ali 
želi na kartici 
imeti tudi takšne 
podatke (napr. o 
darovanju orga
nov, o krvni 
skupini, alergijah, 
cepljenjih, po
membnih klinič
nih stanjih,...).

Kako bomo potrjevali kartico?
Kartico bomo potrjevali sami, na 

samopostrežnih terminalih, po 
novem vsake tri mesece, upokojenci 
in otroci pa enkrat letno. Pri nas 
bosta samopostrežna terminala 
nameščena v Zdravstvenem domu 
v II.Bistrici- v čakalnici in v 
ambulanti v Knežaku. Trminali 
bodo delovali vsak dan, od 6. do 
22. ure. Sicer pa bomo zavarovanci 
kartico lahko potrjevali na katerem 
koli terminalu po vsej Sloveniji, v 
bolnišnicah, zdravstvenih domovih, 
na entoh ZZZS,...torej povsod, kjer 
bo terminal nameščen.

Zavarovanci, ki so prostovoljno 
zdravstveno zavarovani pri 
Adriaticu, bodo morali po prejemu 
kartico ažurirati oz. potrditi na 
terminalu, ker bo prejeta kartica 
vsebovala samo zapis prostovoljnega 
zavarovanja pri Vzajemni, zdrav, 
zavarovalnici, ne pa tudi 
adriaticovega zavarovanja, ki pa se bo 
že pri prvi potrditvi zapisalo na 
kartico.

In še nekaj opozoril
* Kartico bomo razdeljevali 

postopoma, kar pomeni, da je tudi 
člani iste družine ne bodo prejeli 
istega dne, zato prosimo za 
strpnost.

*Zavarovance prosimo, da 
vrednostno pošiljko, v kateri bo 
kartica, zagotovo prevzamejo, da ne 
bodo imeli nepotrebnih poti na Zavod 
in nevšečnosti pri obisku zdravnika.

*V vrednostnem pismu bo poleg 
kartice tudi knjižica z navodili o 
uporabi kartice in pa izpis vseh 
podatkov (vidnih in nevidnih), ki so 
na kartici zapisani. Prosimo, da si jih 
zavarovanci pregledajo in nas na 
izpostavo obvestijo, če se podatki 
razlikujejo od dejanskega stanja.

*Če zavarovanec ne bo prejel 
kartice tudi po tem, ko bodo pri nas 
razdeljene že vse kartice , naj se obrne 
na SLUŽBO ZA POSLOVANJE S 
KARTICO , tel. 061/17 21 466 ali 
na DEŽURNI TELEFON NA 
OBMOČNI ENOTI KOPER 
(številka bo naknadno objavljena v

medijih), kjer bodo pogledali, kaj je 
z njegovo kartico in ustrezno 
postopali naprej.

*Predvidoma do konca 
septembra 2000 naj nosijo 
zavarovanci s sabo tudi potrjeno 
dosedanjo zdravstveno izkaznico, 
če gredo k zdravniku drugam, 
posebno na ljubljansko območje, ki

kartice še nima in kjer jo bodo 
uvedli nazadnje.

*Kartico je potrebno skrbno 
hraniti, ker je uradni dokument; če 
jo bo zavarovanec izgubil ali 
poškodoval, bo moral na novo 
počakati nekaj časa in jo tudi sam 
plačati. Skerlavaj Nives

Vodja izpostave v II. Bistrici

Mednarodno leto starejših ljudi
V SOŽITJU S STAREJŠIMI 

LJUBIMI V NOVO TISOČLETJE
Leto 1999 je bilo z geslom “K DRUŽBI ZA VSE STAROSTI” 

razglašeno za mednarodno leto starejših ljudi.
Leto j e mimo, za nami so številne prireditve in medgeneracijska srečanja, 

ki so odkrivala nova, pa tudi že pozabljena spoznanja o starosti in potrebah 
človeka v poznem življenjskem obdobju. Bolj pozorno kot kdajkoli smo 
prisluhnili življenjskim modrostima starejših ljudi. Prevzemala nas j e njihova 
spokojnost in zaželili smo si njihovega miru, vdanosti in spoštljivega odnosa 
do življenja. Pa ne samo to. Mednarodno leto starejših ljudi nas je soočilo z 
resnico, kije postavila na laž dosedanje prepričanje, da bo dvajseto stoletje, 
v populacijskem smislu, stoletje otroka. Napovedi demografov se niso 
uresničile. V enaindvajseto stoletje vstopamo z globalnimi družbenim 
problemom staranja prebivalstva, pred katerim si ne more več zatiskati oči 
nobena modema dražba.

Tudi Slovenija je soočena z dejstvom, da prestopa rob demografskega 
praga, saj delaž starejših od 65 let že dosega 13 odstotkov prebivalstva. Iz 
raziskav, ki so bile opravljene v Sloveniji, je razvidno, da že okrog 12 odstotkov 
ljudi starih nad 65 let ne zmore več v celoti skrbeti zase; 5 odstotkov jih 
potrebuje stalno pomoč pri osebni negi in skoraj 25 odstotkov starejših ljudi 
potrebuje pomoč v gospodinjstvu in pri osebni negi.

V Sloveniji je vedno več ljudi, ki dočakajo visoko starost, saj smo imeli 
leta 1997, 10100 ljudi starih od 90 do 99 let in 92 starostnikov starih 100 in 
več let. Projekcije kažejo, da se bo število prebivalcev, ki bodo presegli 
starosno mejo 65 let do leta 2020 še povečalo. Navedena dejstva so bila 
osnovna za vsebinsko pripravo PROGRAMA RAZVOJA VARSTVA 
STAREJŠIH OSEB na področju socialnega varstva v Sloveniji do leta 2005.

Program predvideva take oblike skrbi za starejšega človeka, da mu bo 
omogočena samo dostojnost do poznih let življenja. Poleg institucionalnega 
varstva v zavodih so predvidene tudi drage oblike skrbi za starejšega človeka. 
Tako bodo možne izbire med varstvom v DNEVNIH CENTRIH, ali bivanje 
v ustreznih STANOVANJIH ZA STAREJŠE ljudi in VAROVANIH 
STANOVANJIH, STANOVANJSKIH DOMOVIH, ali pa se bodo starejši 
ljudje odločali za različne oblike pomoči, ki ob storitvah na domu vključujejo 
tudi STORITVE PREKO TELEKOMUNIKACIJSKIH POVEZAV.

Pa vendar, ko govorimo o ranjivem človeku, in to starejši človek gotovo 
je, so fizične dimenzije urejenega prostora le del celote, kiji da pravo vrednost 
šele bližina, razumevanje in toplina drugega človeka.Zato sporočilo 
mednarodnega leta starejših ljudi - K DRUŽBI ZA VSE STAROSTI, ne more 
ostati samo med tistimi ljudi, ki se v vsakdanjem življenju srečujejo s 
starejšimi.Vsi smo povabljeni, da postanemo bolj pozorni do starejših ljudi, 
kajti le tako bomo deležni njihove življenjske modrosti za jutrašnji dan, ko 
bomo tudi sami na njihovem mestu. Mira Lenarčič
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DILSTEP - VZDRŽEVANJE
Stepan Darko s.p.

SERVIS m 

POPRAVILO
ŠIVALNIH
STROJEV

tel. 067/400-671

FIZIOTERAPIJA
in trgovina

' Rozmanova ul. 1
♦ ♦ t- # 6250 Ilirska Bistrica

tel./fax: 067/41-156

DODATEN PROGRAM:
• limfna drenaža
• prešo terapija
• tui-na masaža z akupresuro
• refleksna masaža stopal
• podvodna masaža
• aroma terapija

ŽELEZNINA - BARVE 
Albert Udovič s.p.

Titov trg 10
6250 ILIRSKA BISTRICA 

tel.: 067/41-580 
fax: 067/41-822

GOSTILNA s prenočišči

pctci\
Ema Deželak s.p.

Dolenje 64, 6254 Jelšane 
tel. +386 (0)67/42-648 

GSM: 041/747-657

VSAK DAN ODLIČNE
* MALICE - 500 SIT
* KOSILA -1100 SIT
* TURIST MENU -1100 SIT

VABLJENI!

ZDRAVNIK SVETUJE:

AVTOTRANSFUZIJA
Letošnji svetovni dan zdravja, ki 

ga obeležimo 7.aprila je po 
priporočilih svetovne zdravstvene 
organizacije posvečen krvodajalstvu. 
Temeljna načela krvodajalstva so: 
solidarnost, prostovoljnost, 
anonimnost in brezplačnost.

Kri lahko nadomesti samo kri. 
Kri lahko potrebuje vsak izmed nas 
ob različnih situacijah - nesreče, 
operativni posegi, razna obolenja...

Vsi ljudje nimamo enake krvi. 
Tipe krvi razdelimo v štiri skupine:0; 
A;B in AB. Nato pa posamezno 
skupino določa še Rh faktor, ki je 
lahko pozitiven ali negativen.

Kot nova alternativa se v 
krvodajalstvu pojavlja
AVTOTRANSFUZIJA.

Avtotransfuzija je postopek, ko 
človek pri operativnem postopku, pri 
katerem je prišlo do izgube krvi dobi 
nazaj svojo lastno kri. Avtotransfuzija

prihaja v poštev pri operativnih 
posegih kjer je predvideno, da bo 
bolnik potreboval kri.

Lastna kri je najboljša ker ni 
možnosti prenosa bolezni, kot je hepa
titis, malarija, sifilis, aids..., izognemo 
pa se tudi zapletom ob prejemu tuje 
krvi.

Večina bolnikov, ki se pripravlja 
na operacijo je sposobna tudi za 
avtotransfuzijo. Starostne omejitve ni! 
Odvzem krvi se opravi 2 do 3 tedne 
pred operacijo na oddelkih za 
transfuzijo, kjer kri do operacije tudi 
hranijo.

Kri , ki se zgublja med opercijo 
lahko s posebnimi aparati zbiramo in 
ustrezno predelano vrnemo nazaj 
bolniku. Bolnik pa lahko krvavi tudi 
po določenih operativnih posegih. 
Tudi tako kri lahko s posebnimi 
aparati zbiramo in jo neposredno ali 
s pomočjo aparata vrnemo bolniku.

Kdorkoli se odloŠi za takšen 
postopek, lahko dobi vse potrebne 
informacije pri svojem osebnem 
zdravniku oziroma tudi pri lečečem 
zdravniku v bolnišnici.

Vsem krvodajalcem ob tem 
prazniku iskreno čestitamo!

Zdravstveni dom

8. MAREC NEKOLIKO DRUGAČE
Praznovanje dneva žena - 8. 

marec smo ženske v Ilirski Bistrici 
praznovale nekoliko drugače. Na 
velika praznovanja smo ženske v 
demokratični Sloveniji pozabile ali 
smo na praznik kar morale pozabiti.

Občinski odbor Rdečega križa v 
Ilirski Bistrici je pod vodstvom 
sekretarke Nade Čeligoj pripravil 
predstavitev videokasete
SAMOPREGLEDOVANJE DOJK, 
ki jo je izdalo Društvo za boj proti 
raku. Prireditev je potekala v Osnovni 
Šoli “ Anton Žnidaršič “ v Ilirski 
Bistrici. Vsebino kasete , ki zelo 
nazorno prikazuje postopek 
pregledovanja dojk, katerega naj bi 
obvladala vsaka ženska, pa je 
strokovno, toda za nas laike na 
razumen način podkrepila še gostja 
večera dr. Danica Hrvatin- Mahnič, 
specialistka ginekologije.

Dojke se moramo naučiti 
pregledovati že v rani mladosti, 
šele tako bomo svoje prsi poznale, 
vedele kaj je v nj ih običajno, vsako 
spremembo, ki ne izgine v nekaj 
dneh,raste itd. pa zaznale in 
čimprej obiskale svojega 
ginekologa. Vsaka zatrdlina še ne 
pomeni rak, vendar pa je prav, da 
jo oceni specialist.

V svojem predavanju je nanizala 
načine odkrivanja rakastij celic v 
dojkah ter načine zdravljenja, ki je 
danes že zelo napredovalo in lahko 
rečemo, da je rak dojke edn tistih 
oblik obolenja, ki ga zelo uspešno 
zdravimo. Pomembno je tudi to, da 
zdravljenje ne pušča večje 
invalidnosti, seveda če je obolenje 
odkrito dovolj zgodaj.

Dr. Danica Hrvatin- Mahnič je 
poudarila, da je opazovanje dojk in 
odkrivanje sprememb na njih prvi 
pogoj za pravočasno odkritje 
obolenja.” In kdo bo bolje poznal vaše 
dojke kot ve same”, je dejala dr. 
Danica Hrvatin-Mahnič.

Na srečanju se nas je zbralo 
veliko, različnih starosti, različnih 
poklicev in vse smo odšle zadovoljne! 
Še najmanj je bilo prisotnih 
zdravstvenih delavcev. Verjamem ,da 
njim takšna izobraževanja niso 
potrebna, vendar pa je vzgoja za 
zdravo življenje ena od primarnih

nalog vsakega zdravstvenega delavca 
in informacije na takšnih srečanjih 
lahko pri svojem delu tudi koristno 
uporabiš!

Tudi šopkov zvončkov, 
menstrualnega koledarčka,zloženk o 
zdravem načinu življenja, ki nam so 
jih podarili ob prihodu mladi člani 
Rdečega križa smo bile vesele.

Andreja

Videokaseto Samopregle- 
dovanje dojk lahko na ogled 
dobite na sedežu Rdečega križa v 
Ilirski Bistrici.

r--------------------------------------- --------------------------------------------------1
I UVAJAMO NOVO RUBLIKO: |

■ VPRAŠAJ ME - j
l Z VESELJEM I
j TI BOM ODGOVORIL |
§ Zdravstveni delavci, ki se ukvarjamo z vzgojo mladih za zdravo 1 
| življenje ter uredništvo časopisa Snežnik, smo se odločili, da v našem ■
■ lokalnem časopisu namenimo tudi kotiček v katerm želimo mladim - 

posredovati odgovore in nasvete v zvezi z zdravim življenjem.
Popolnoma se z mladimi ljudmi strinjamo, da seje določenih stvareh I 

| težko pogovarjati s starši, učitelji pa tudi stopiti pred zdavnika ali | 
| medicinsko sestro in povedati kaj nas teži. Ker papir prenese vse, vam ■
■ ponujamo to možnost, da svoje probleme, težave in radovednost spravite - 

na papir in jih posredujete uredništvu časopisa, zdravstveni delavci pa ■
I bomo nato nanje odgovorili.
| Zavedamo se, da mesečni časopis ni najbolj primeren za takšne | 
| nasvete, saj nasvet potrebujemo takrat ko imamo problem in ga želimo ■ 
- čimprej rešiti, vendar trenutno nimamo na razpolago druge možnosti. ■ 

Če smo se morali o določeni stvari odločiti že sami pa naj nam tak ■ 
I odgovor služi v preverjanje kako bi ravnal nekdo drugi.

Vprašanja so lahko anonimna, vendar pa želimo Odgovarjati samo | 
| na resna vprašanja, taka, ki vas prav zares težijo.



LJUDJE !
AVTO SO MI UKRADLI!

In to pred hišo, zaklenjenega !
Res je. Ukradli so mi avto iz pred hiše. Pa doma sem bil, lepo pred 

televizijo. Resje bil avto star in ni predstavljal kake večje ovire za vlom. Pa 
vendar. Da zgine izpred nosa v dveh minutah?

Policija pravi da se to dogaja vsak dan. Tudi pri nas, tudi v Bistrici in po 
vaseh v okolici. Štorije o zeleni propustni meji in nočnih pasantih so postale 
naša vsakdanja resničnost. Časi so se menjali, krajani pa smo večkrat še vedno 
nepazljivi in zaupljivi kot pred leti. Dokler ni prepozno.

Po vasi se od takrat tudi čez dan bolj zaklepamo. In malo bolj pazimo 
drug na drugega.

Razmišljam, ne gre mi v glavo. Tolažim se (in tudi moji svojci se s tem 
tolažijo), daje mogoče dobro, da nisem nič slišal. Kaj pa če bi slišal in pritekel 
iz hiše? In kaj, če se tat ali tatovi ne bi ustrašili, ko bi me zagledali? Če 
nimajo kaj izgubiti, kdo bi potegnil kratko?

Vsako slabo ima tudi dobro. Recimo: avta mi ne bo treba popravljati. 
“Prišparal” sem stroške polletnega tehničnega pregleda. Pa stroške registracije. 
Bencin se draži, da ni res. Država naj si sedaj kje drugje najde vir za proračun. 
(Itak je v registraciji polovica taks, v ceni litra bencina pa je gorivo vredno 
okrog 45 tolarjev, ostalo je trošarina in davek na dodano vrednost- torej tiste 
postavke, o katerih se načelno ne razpravlja, ko se zahteva dvig cene.) Ne bo 
mi treba skrbeti, da bi mi avto ukradli. In ne bo mi treba skrbeti kam z njim, 
ko bo izpregel. Na to, da imam tudi noge, sem pa v teh letih, odkar se vozim, 
itak pozabil. B.J.

P.S.: Bralcem, željnim kulturnih novic, se opravičujemo. Z avtom so šli 
tudi mesečni posnetki kulturnih dogodkov. Tudi zato je te tematike v časopisu 
bolj malo. Razmišljamo tudi, če ne bi na uredništvu oklicali zbiralne akcije 
za nakup novega fotoaparata. Res, da izgubljeni ni bil dosti vreden, a sedaj 
nimamo nobenega.

STEKLA JE GRADNJA 
PLINSKEGA OMREŽJA

Podjetje Apegas d.o.o. polaga plinske razvode po 
Prešernovi in Levstikovi ulici ter Strmi poti.

Plinski razvodi, ki so sedaj v delu, se bodo povezali s Cankarjevo 
ulico. Dela na navedenm odseku bodo končana v drugem tednu aprila. 
Izvajalec del je podjetje Alea group d.o.o., sodeluje pa tudi Komunalno 
podjetje Ilirska Bistrica.

Že v drugi polovici aprila se prične polagati razvod plinovoda na 
Župančičevi, Kidričevi in Stritarjevi cesti, Tavčarjevi ulici in na 
Partizanskem hribu. V tem letu bo podjetje Apegas d.o.o., ki je 
koncesionar za plinifikacijo mesta Ilirska Bistrica, zaključilo prvo fazo 
plinovodnega omrežja, dolžine cca 14 km. Drugo fazo, v kateri bo potrebno 
položiti več kot 10 km omrežja, bodo zaključili do januarja 2002. (Seveda, 
če vreme del ne bo preveč oviralo.) Povsod kjer bo omrežje položeno, 
bo uporaba plina možna že do naslednje kurilne sezone.

V pogodbi med Občino Ilirska Bistrica (koncendentom) in Apegasom 
(koncesionarjem) je med drugim dogovorjeno, da se plinovodno omrežje 
ne polaga tam, kjer potencialni uporabniki za plin niso zainteresirani.

Plinovod bo krajane oskrboval z utekočinjenim naftnim plinom, 
katerega cena pri ogrevanju- uporabi ne bo smela biti višja od enakovredne 
uporabe kurilnega olja.

Hitrost napredovanja plinskih razvodov je odvisna (udi od 
bodočih uporabnikov. Prej ko izrazite svoj interes za priključek, lažje 
se izvedejo vse priprave in potrebna dela na razvodu in priključkih.

Vsi zainteresirani za priključitev na plin dobite potrebna 
pojasnila -od tega, kako se priključiti do tega, koliko to stane kakšne 
so možnosti financiranja- na Komunalnem podjetju Ilirska 
Bistrica, v podjetju Aleo group d.o.o. ali na podjetju Apegas d.o.o.

V podjetju Apegas so obljubili, da bodo občane Bistrice še naprej 
sproti in tekoče obveščali (tudi preko časopisa Snežnik) o vseh aktualnih 
dogodkih, ki zadevajo plinifikacijo mesta.

V______________ __________ ________________________________ /

Javna dela:

VSAK POKLIC, VSAKO DELO 
SVOJEGA PRAVEGA

LJUBITELJA ŽIVI
Motivacija je voda v mlinu uspeha.

Tudi letos so bile v Ilirski Bistrici 
organizirane motivacijske delavnice 
za brezposelne osebe, ki so udeleženci 
programa javnih del. S pomočjo 
moderatorjev agencije AZOR d.o.o. 
so udeleženci spoznavali cilje 
programa javnih del, značilnosti trga 
delovne sile, kako iskati zaposlitev, 
vadili pa so tudi zaposlitvene razgo
vore in se učili predstaviti svoje lastne 
sposobnosti in prednosti pri tem. Velik 
del delavnic je bil namenjen ravno 
komunikacijskim vajam, ki naj 
pomagajo iskalcem zaposlitve 
obvladati situacije v zaposlitvenih 
pogovorih in predstavitvah. (Eden

važnejših ciljev programa javnih del 
je ravno spodbujanje čimprejšnje 
zaposlitve udeležencev programa.) 
Pridobljeno znanje omogoča 
aktivnejše in uspešnejše iskanje in 
izrabo zaposlitvenih možnosti.

Samo vstrajnost in znanje lahko 
privedeta nezaposlenega do željenega 
cilja. Le dovolj motiviran mora biti 
in zavestno sprejeti odgovornost za 
lasten poklicni razvoj in zaposlitev. 
Morebitne ovire pa je treba 
odpravljati korak za korakom in z 
vedrimi mislimi zreti v prihodnost.

Marijan Čeligoj

140 LET ŠOLSTVA V KNEŽAKU 
IN 30 LET NOVE ŠOLE

Fotografski utrinki iz šolske kronike ob proslavi 
25. februarja.

Kneiani so 
pripravili veliko 
in odmevno 
proslavo. 
Nastopil je tudi 
učiteljski pevski 
zbor Emil 
Adamič.

Nekdanji in 
sedanji ravnatelji 
OŠ Tone Tomšič, 

Knežak

Spominski 
“gasilski” 
posnetek bivših in 
sedanjih elanov 
kolektiva OŠ.

“Legendarni 
učiteljici ” I vanku 

Tomažič in Zora 
Malečkar.
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Manjši incident med zaporniki in njihovimi angeli 
varuhi. ( Nič hudega- le razhajanje mnenj v 
demokratični razpravi.)

Malu šema v otroškem vozičku- za prihodnost 
pustovanja na Bistriškem se ni treba bati.

PUST JE PRŠU!

Marša! pozdravlja navdušeno 
množico.

Kakšen bi bil pust brez veselih 
muzikantov?

Hrušiški škoromati so rdeča nit pustovanja in pustnih navad 
na Bistriškem.

illlll

“Vrbiške šjeme”- ena folklorno najbolj najbolj pisanih tradicionalnih pustnih skupin v Sloveniji.

Guli in Rimljani so izkoristili trenutek premirju in si z.a kraj počitku izbrali Lakoto pustnih šem so z veseljem potešile članice Turističnega društva Ilirska 
Ilirsko Bistrico. Mogoče pa je to začetek “turističnega boomu ” na Bistriškem ? Bistrica.

J



Osvajanje “divjega zahoda” se očitno 
še ni končalo. Samo “divji” izpustite, 
pa boste dobili naša sedanja 
prizadevanja za vstop v zahodne 
institucije. (Na sliki je element, ki 
nam manjka v pogajanjih.)

Kleščarji so med impresivnejšimi maskami pustne folklore pri 
nas.

Ne, to ni leto 1945.

Ilirska Bistrica bi lahko postala karnevalsko 
mesto jugovshodne primorske, če ...

Severno-umeriški Indijanci so bili po večini nomadi. Le kuj jih je pripeljalo 
v naše kraje? Mogoče prijetna klima? (Mogoče pa gredo v rezen’at Regijski 
park Snežnik?)

To pa je kot prizor iz. 
enega od “špageti 
>vesternov”. (Lahko 
pa tudi “Strategija 
razvoju kmetij
ska...’)

Na pustno nedeljo je bilo prizorišče karnevala na bistriških ulicah prav 
svečano in razigrano. Poskočna glasba se je razlegala po mestu in vabila k 
ogledu pustnega rajanja. Prišli so gledalci in pustne šeme. Teh bi bilo še več, 
če nas letos pust ne bi obiskal prav med šolskimi počitnicami. Če bo naslednje 
leto to ponovil, bo vreden, da konča še slabše kot je letos!

Prireditev j e vodil obuti maček, povorko pa so vodili godbeniki. In to ne 
kateri koli temveč bistriški Pihalni orkester, s svojim postavnim maestrom.

Bistrica je s Pihalnim orkestrom dosti pridobila, mladi godbeniki lahko 
z nastopom popestrijo vsakršno prireditev. Zanje smo posebej priprosili 
Pusta, da potrka na vsa vrata, za katerimi se delijo denarci, da bi se jim 
vsulo dovolj cvenka za nemoteno delovanje in še več nastopov.

Dobro bi se bilo zamisliti, ali ne bi Bistrica zmogla postati karnevalsko 
mesto primorske? Kaj imajo drugi boljšega kot mi? Razen posluha 
odgovornih, ki omogočijo, da se prireditve dogajajo. Naše izvirne in etnološko 
cenjene skupine pa pri njih nastopajo v gosteh.

Pustu smo naložili, da se na visokih občinskih dvorih resno pogovori z 
veljaki, naj malo bolj poskrbijo za ljubiteljska društva, ki hočejo za svoj kraj 
nekaj narediti.

Najprej so nastopale bele šeme iz Vrbice. Pravkar so se vrnile iz 
študijskega potovanja na Ptuj, kjer so se poučile, kako postane mesto slavno 
s pustnimi norčijami.

Redni gosti so bile šeme iz Šapjan, letos v opravi rimskih in galskih 
junakov iz Asteriksa. A glej ga šmenta, tudi ena domača skupina sije izbrala 
isto temo. No, pa smo ugotavljali, katera kraljica je lepša, naša ali zamejska. 
In sta bili obe prekrasni.

Skozi navdušeno množico seje, kot včasih, pripeljal sam Maršal s Pratnjo 
in Drugarico Jovanko. Na rdeči preprogi, med Pionirji in Armijo nam je Tito 
povedal nekaj resnic.

Slavni in širom znani Škoromati iz Hrušice so odganjali zimo.
Snežniška konjenica je prišla z ženami in otroci- celotno indijansko pleme. 

In še in še...
V povorki j e bil trop mačk (in nekaj mačkonov), ki so skrbele, da prireditev 

poteka kot se šika. Prav vesele pa niso bile, saj zaradi prazne blagajne niso 
zmogle na karneval povabiti skupin.Šeme bi prišle tudi od daleč, ne le od 
blizu, če bi jim lahko plačali potne stroške. (Domače so prišle, ker so solidarne.)

Mnogi so pripomogli, da seje prireditev “Pust je pršu!” lahko izvedla. 
Iskreno se zahvaljujemo vsem, posameznikom in podjetjem. Nekaj naj 
jih tudi naštejemo: Občina II. Bistrica, Zavarovalnica Triglav, Banka 
Koper, Pekarne Mlinotest, Diskont Balasty, Droga Portorož, Astra - pe 
Koper, Komunalno podjetje 11. Bistrica, GG Postojna, gostilna Pri 
Korajžniku, Ilirja II. Bistrica, Odred snežniških ruševcev, Dom starejših 
občanov, RTV Koper, RTV Slovenija, Radio 94, ČZP Delo, Primorske 
novice, Ga-commerce II, Bistrica, Anton Brne iz Zabič... Zahvaljujemo 
se tudi vsem prijateljem Turističnega dmštva, ki so nam pomagali in vsem 
nastopajočim, saj brez njih prireditve ne bi bilo. Obljubljamo, da se bomo 
prihodnje leto še bolj potrudili.

Vaše Turistično društvo IL Bistrica.

P. S.: Saj veste, kakšen je Pust. Vse bo obljubil, naredil pa nič. Ni čudno, 
da ga na koncu njegovega vladanja sodimo, obesimo, zažgemo in zakopljemo.
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TRGOVINA

ANA
Bazoviška 32, MIKOZA 

TEL.: 067/400-610

UGODNO
* ŽENSKE JAKNE - 10.900 SIT
* ŽENSKE HLAČE, ŠIROK 

ASORTIMAN-4.900 SIT
‘ MOŠKE NOGAVICE - 490 SIT
* OTROŠKE BOMBAŽNE 

NOGAVICE - 320 SIT
*Ž in M SPODNJE MAJICE 
‘ BRISAČE - 690 SIT 

Odprto non-stop od 8.30 do 19.00 
VABLJENI

PEKA KRUHA IN PECIVA sp. 

Zorka in Ivan Iskra
Vilharjeva 4a 

6250 Ilirska Bistrica 
tel.: +386 (0)67/444-236

* VELIKONOČNA PINCA
* PLETENKA Z JAJCEM
* VELIKONOČNA POTICA
* DROBNO PECIVO

NAROČILA OSEBNO 
ALI PO TELEFONU 

067/444-236

00
vi4 J:Vrv;119 *ii11W!<o:k1um

6250 Ilirska Bistrica, Vilharjeva 2 
tel.: 067/42-372, fax: 067/41-207 TIM MIT d.o.o.
5% POPUSTA

PRI SOBOTNIH NAKUPIH 
NA VSE ARTIKLE, 

TUDI NA 40 ARTIKLOV 
V AKCIJI.

ODPRTO VSAK DAN 7-20 
SOBOTA 7-18
NEDELJA 8 -12

VSELJENI

- TRGOVINA, PROIZVODNJA, ZASTOPSTVO
- PREVOZI, SPECIALNI PREVOZI 
-EKOLOGIJA 
-PRAZNJENJE GREZNIC
- ODVOZ ODPADNIH OLJ IN KEMIKALIJ
- ČIŠČENJE IN PREBIJANJE KANALIZACIJ

BAR
GABRJE 3,6250 ILIRSKA BISTRICA 

TEL./FAX: 067/81-838,41-091 
GSM: 041/740-583

trgovina in zastopstva d.o.o.
6250 Ilirska Bistrica, Vojkov drevored 14, Slovenija 

Tel.: +386 67 41-913, Tel./Fax.: +386 67 41-927 
Poslovna enota: 1000 Ljubljana, Stegne 31, Slovenija 
Tel.:+386 61 1592-729, Tel./Fax.:+386 61 1592-741 
www.plastochem.com/ e-mail: plastochem@siol.net
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PRODAJNI PROGRAM:
GRANULATI:
* POLISTIREN
* POLIPROPILEN
* POLIETILEN
* POLIAMID
* ABS ...

Surovine in polproizvodi 
za kemično industrijo

BflLfiSTV d.o.o.
Diskont
Vilharjevo 24, Ilirska Bistrica 
Tel/Fax: 067/41-063

VAM V SVOJIH POSLOVNIH ENOTAH
PRODAJNI CENTER TRNOVO, tel. 067/41-063, ODPRT 8-20, NEDELJE 8-12 
MARKET POD VRTI, tel. 067/ 400-661, ODPRT 7-20, OB NEDELJAH ZAPRTO 
AGR0TRG0VINA KOSEZE, tel. 067/ 444-310, ODPRTA 8-12 IN 15-19,

OB SOBOTAH 8-13, OB NEDELJAH ZAPRTO

OB PREHRAMBENEM BLAGU IN BLAGU ŠIROKE POTROŠNJE 
BOSTE LAHKO V NAŠIH POSLOVALNICAH DISKONT TRNOVO 
IN AGROMARKET KOSEZE KUPILI VSE VRSTE LONČKOV IN 
KORIT ZA ROŽE, ZEMLJO V VREČAH (801, 501,201) TER ŠOTO 
(pakirano po 20 kg). NUDIMO VAM TUDI VSE VRSTE SEMEN.
V AGROMARKETU KOSEZE DOBITE ODLIČEN SEMENSKI 
KROMPIR, GNOJILA IN KRMILA.

NOVOST: IZBIRA VEČ VRST BALKONSKEGA CVETJA.

ZA VEČJE KOLIČINE KUPLJENEGA BLAGA JE DOSTAVA NA DOM 
BREZPLAČNA. MOŽNO JE PLAČILO NA OBROKE.

NOVO: POSEBNE UGODNOSTI ZA UPOKOJENCE!

PRIČAKUJEMO VAS IN SE ZAHVALJUJEMO ZA NAKUP IN ZVESTOBO!

OBIŠČETE NAS LAHKO VSAK DAN 
OD 8. DO 20. URE,

OB NEDELJAH OD 8. DO 12. URE.

RENAULT

AVTOHIŠA
Smrdelj Valter S.P.
6250 Ilirska Bistrica, Bazoviška 44 

Tel.: 067/41-175, 400-760 
Fax: 067/400-761

J3REZA d.o.o.
AVTO ŠOLA

Bazoviška 4a, tel.: 41-584, 41-799

VPISUJEMO 
V TEČAJ CPP

NOVO

JAVNI
PREVOZI
STVARI

OPTIKA
Gregor Primc
Gregorčičeva 9, Ilirska Bistrica, Tel.: 067/400-510

Obvešča, da je pričela delati okulistična ambulanta. 
Sprejemamo naročila za zdravniške preglede.
Vse informacije na telefonu 067/400-510.

NUDIMO VAM TUDI:
* KOREKCIJSKA OČALA 
*SONČNA OČALA 
*URE IN ZLATNINO



NA MLADIH SVET STOJI
OŠ JELŠANE

KONCERT 3. IN 4. RAZREDA
Kako lepo je poslušati glasbo v dvorani. Kot že veste, se taki prireditvi 

reče koncert. Poslušalci pridejo od vsepovsod. Na plakatih ali v časopisu 
zvedo, kdo bo nastopil. Včasih so to solisti, včasih manjše skupine, včasih 
pa orkester ali pevski zbori. Tokrat, ne boste verjeli, smo bili to učenci 3. in
4. razreda pod mentorstvom naše učiteljice ge.Nives Pirih. Plakat o koncertu 
je visel na oglasni deski na šoli. Vstopnice so bile razdeljene vsem 
povabljenim nekaj dni pred koncertom. Naše glasbene točke so bile raznolike. 
Nekateri so peli, drugi igrali na instrumente (harmonika,citre,električni klavir, 
ORFF), plesali in na koncu kot zborček po špansko s pesmico končali.

Vsem poslušalcem iskrena hvala za obisk našega koncerta.
UČENO 3. IN 4: RAZREDA, OŠ JELŠANE

KULTURNI PRAZNIK
Letos smo na naši šoli praznovali kulturni dan malo drugače. V prvem 

delu programa so se predstavili učenci, ki obiskujejo glasbeno šolo. Zaigrali 
so na svoje instrumente. Večina jih igra na harmoniko. Glasbeni del proslave 
so dopolnile in popestrile učenke višjih razredov z recitacijami Prešernovih 
pesmi.

Gostje, ki so se prijazno odzvali našemu vabilu, so bili zelo presenečeni 
nad našimi nastopi.

Po odmoru je sledil nastop čarovniškega dueta JABA- DABA -DU. 
Izvirna klovna sta nas zelo navdušila s svojimi točkami, v katere sta vpletla 
učiteljice in učence. Priporočamo vam, da sijih ob priložnosti tudi vi ogledate.

Nekateri učenci so se na “ Jaba-daba-du “ karaokah izkazali kot dobri 
pevci.

Odkrili smo tudi nekaj novih glasbenih talentov.Kulturni dopoldan smo 
preživeli prijetno in na svoj način.

ČLANI NOVINARSKEGA KROŽKA, OŠ JELŠANE

ODBOJKA
V ponedeljek, 14. februarja smo odšle punce iz naše šole na medšolsko 

tekmovanje v odbojki. Vse skupaj seje odvijalo zelo hitro, le nekaj dni prej 
smo izvedele za to. Za priprave smo imele na razpolago le eno šolsko uro, pa 
še to zunaj na svežem zraku. Najprej smo si naredili improvizirano odbojkarsko 
igrišče. Telovadnice na žalost nimamo, saj smo še z učilnicami bolj na tesnem. 
In tako smo morale nabijati žogo zunaj, v družbi golih dreves in krasnih ptic.

Z našim starim znancem, rdečim kombijem, smo oddrveli tekmi naproti. 
Udrli smo v športno dvorano. Tam so se že vsi ogrevali, vadili, bili živčni,... 
Me smo se postavile v kot. Na pogled morda res nismo delovale uigrano, 
ampak kot je rekla učiteljica Nives: “Treba je imeti v rokah in v glavi.’’ In me 
smo se tega držale. Z neverjetno dobrim igranjem smo premagale tri od štirih 
ekip. In pozor! Na koncu smo pristale na 2. mestu. Tudi naši fantje so nas 
presenetili. Ne boste verjeli, ampak bili so še boljši kot me. Sprašujete, katero 
mesto so zasedli. Ja L, seveda!

Ja, ja, Jelšane so res ena športna vas. Težava je le v tem, da nimamo 
telovadnice.

Upamo, da bo te vrstice prebral kdo od velikih mož naše občine.
J&J Ješivske

UNICEFOVE DELAVNICE 
NA OŠ JELŠANE

UNICEF je organizacija, ki pomaga otrokom po vsem svetu. Letos njene 
članice delajo na projektu z naslovom KAPLJICA VODE. Tako skušajo 
zagotoviti vodo otrokom in vsem ljudem v manj razvitih deželah.

V sredo, 23.2.2000 sta prišli na šolo prostovoljki, ki pomagata UNICEFU. 
V naš razred je prišla študentka Tina, v 3. in 4. razred pa Helena. Seznanili 
sta nas s tem, kaj pomeni kratica UNICEF in opisali zgodovino organizacije.

Predstavili sta nam najnovejšo UNICEFOVO akcijo, v katero je vključen 
tudi slovenski odbor, to je akcija za pomoč afriški državi Namibiji.

Tina nam je prebrala resničko zgodbo o Paulini iz Namibije. S pomočjo 
zgodbe smo izračunali razliko med njihovo in našo porabo vode.

Ugotovili smo, da njihova šestčlana družina porabi 100 litrov vode na 
dan,pri nas pa leena oseba 207 litrov. Prišli smo do sklepa, da moramo 
varčevati z vodo.

Igrali smo se tudi različne igre: o prijateljstvu, deževni kapljici in pošti.
Pogovarjali smo se o tem, kako lahko učenci pomagamo UNICEFU in 

na koncu je vsak kupil modro kroglico, ki predstavlja kapljico vode. Z 
izkupičkom bodo zgradili vodnjake na jugu Afrike.

Druženje z UNICEFOVIMA prostovoljkama je bilo zanimivo in poučno.
Tema delavnic se ujema z našim letošnjim projektom EKO šole - 

ŽIVLJENJE V KAPLJICI VODE. Še bol j bomo pazili na porabo vode!
Tina Turkovič, učenka 5. razreda OŠ Jelšane

EKSKURZIJA OB REKI REKI
V okviru pro

jekta od Snežnika 
do morja smo se 
učenci šestih šol 
udeležili ekskurzije 
ob reki Reki. Naš 
namen je bil pred
vsem v tem, da so si 
udeleženci ogledali 
izvir reke Reke, 
posebno učenci iz 
zamejstva in divaš- 
ke šole.

Vsaka šola je izbrala deset učencev, ki so se tega udeležili. Okrog devete 
ure nas je prišel iskat avtobus in nas odpeljal v Transport pogledat čistilno 
napravo. Tu sta nam direktor in eden izmed delavcev predstavila podjetje in 
pokazala kako deluje čistilna naprava, ki smo si jo ogledali tudi od blizu. 
Nato smo se odpeljali proti jezeru Mola. Tam smo se srečali še z dvema 
šolama iz Italije. Skupaj smo šli proti Ribiškemu domu ob jezeru. Gospod 
Jože Štembcrger nam je povedal, da sta bili jezeri zgrajeni z namenom 
uravnavanja vodotoka reke Reke. Eden od ribičev nam je predstavil ribe, ki 
živijo v jezeru. Nekatere ulovljene v jezeru so nagačene v domu. Po izčrpnem 
ogledu jezera smo skupaj odšli na našo šolo, kjer nas je čakala malica. Ko 
smo pojedli, smo se še nekaj minut zabavali in sklepali nova prijateljstva, 
nato smo se odpravili na Pako. Tuje namreč odlična razgledna točka, ki jo je 
gospod Danilo Štefančič izkoristil za predstavitev Dleta in številnih izvirov 
Reke. Imeli smo smolo, da nismo videli morja in mesta Reke, kar je sicer 
mogoče v lepem vremenu. Naša zadnja postaja je bila Dleto. Tu so za nas 
podgorski taborniki naredili majhen tabor. Postavili so nekaj šotorov in 
ognjišče ter na njem skuhali čaj za goste.

Obogateni z novim znanjem in prstnim prijateljstvom smo se utrujeni 
toda zadovoljni vrnili domov. Primož Šajn, OŠ Podgora Kuteževo

NAGRADA POŠTE SLOVENIJE 
TUDI V PODGRAD

Na razpis Pošte Slovenije za 
glasovanje za najlepšo slovensko 
poštno znamko izdano v letu 1999 so 
se tudi tokrat, že tretje leto zapored 
vključili tudi člani filatelističnega 
krožka na OŠ Rudolfa Ukoviča v 
Podgradu. Vsekakor so največ glasov 
namenili obema znamkama brkinskih 
škoromatov, ki sta bili izdani že v 
začetku lanskega leta. Te dni je Pošta 
Slovenije objavila rezultate 
glasovanja. Zvedeli smo, da je za 
najlepšo slovensko znamko glasovalo 
skoraj tri tisoč glasovalcev, ki so se 
odločili nekoliko drugače, kot so 
pričakovali mladi zbiralci v Podgradu. 
Največ glasov je dobila znamka za 
90,- sit, s predstavitvijo Triglavskega 
narodnega parka v okviru serije 
“Europa”. Spomnimo se, da je

snežniška znamka zasedla častno prvo 
mesto v letu 1997, naslednje leto pa 
znamka 50-let UNICEF.

Med glasovalce je Pošta 
Slovenije namenila tudi nekaj lepih 
nagrad, ena med njimi je na veliko 
veselje petošolca Mihe Dodiča 
prispela tudi v Podgrad. Srčnež je 
dobil ličen album z vsemi znamkami, 
ki so izšle letos ter obljubo, da bo 
dobil tudi še vse znamke, ki bodo izšle 
v letu 2000. Čestitamo.

V jeseni se mladi filatelisti 
nameravajo udeležiti prve državne 
mladinske filatelistične razstave v 
Mariboru s predstavitvijo razstavne 
zbirke pod naslovom “S škoromati 
med slovenske pustne like”.

Vojko Čeligoj

Skupina marljivih članovJilatelističnega krožka na OŠ v Podgradu. V 
sredini Mihu Dodič, nagrajenec Pošle Slovenije.
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Na osnovni šoli Antona 
Žnideršiča je potekal projekt z 
naslovom Ob bistrem potoku je 
mlin.. Otroci so projekt in njegove 
zaključke predstavili v petek, 
25.2.2000. Učenci so se predstavili 
z različnimi dramatizacijami, 
pesmicami, plesi, recitacijami in 
raziskovalnimi nalogami na to temo. 
Vodilo projekta pa je bila prav gotovo 
misel, zapisana v uvodniku šolskega 
glasila Satje:

»Ljudje so od pradavnine 
povezani z zemljo, saj je njena 
rodovitnost pogojevala obstoj, 
blaginjo, srečo. Krčevito so se 
bojevali zanjo, za njena bogata žitna 
polja, za kruh, kije preganjal lakoto 
iz praznih žitnih kašč. In tako je kruh 
krojil usodo človeštva, delil ljudi na 
bogate in revne, site in lačne, 
gospodarje in podložnike; bil je 
plačilno sredstvo in davčno merilo. 
Bilje svetost, izvor vsega in še vedno 
pomeni toliko kot življenje samo.«

Misel, da bi kruh delil ljudi na 
bolne in zdrave, nam ni dala miru. 
Zato smo se mladi člani Rdečega 
Križa pozanimali in raziskali, kako 
živijo in se prehranjujejo tisti ljudje, 
ki ne smejo uživati kruha.

V občinskem časopisu Snežnik 
smo prebrali članek, ki gaje napisala 
Ivica Smajla, dr. med. specialist 
pediater. Ob pomoči njenega članka, 
smo izvedeli veliko zanimivega o tej 
bolezni, ki se imenuje celiakija. Pri 
tem obolenju ne pomagajo zdravila, 
uspešno je le zdravljenje s strogo 
dosledno dieto brez glutena (vrsta 
škroba).Iz prehrane se mora takoj 
povsem izločiti moko, zdrob, 
kosmiče, kruh, testenine in druge 
izdelke iz pšenice, rži, ovsa in 
ječmena.

Previdnost je potrebna tudi pri 
živilih, katerih sestava ni znana, oz. 
ni jasno označena (masa za hrenovke, 
safalade, instant juhe, omahe, razne 
konzerve, pudingi, sladoledne kreme, 
polnjeni bonboni, čokolada), kajti ti 
izdelki imajo pogosto dodatek iz 
pšenične moke, zato se jih v dieti za 
bolnika s celiakijo ne uporablja.Otroci 
s celiakijo se telesno in duševno 
normalno razvijajo le, če so na 
brezglutenski dieti.Če se stalno ali 
občasno dodaja brezglutenski dieti 
živila, ki vsebujejo gluten, se 
zdravstveno stanje otroka s celiakijo 
poslabša. Znaki te bolezni se pojavijo 
pri dojenčkih, ko začno uživati 
testenine in druge izdelke, ki 
vsebujejo gluten. Če se bolniki ne 
držijo brezglutenske diete, jim gluten 
poškoduje (dobesedno »razcefra«) 
tanko črevo.

Zelo težko smo si predstavljali, 
da celo življenje ne bi smeli uživati 
kruha, testenin, sploh pa nobene 
slaščice. Bolniki s celiakijo smejo 
jesti le posebno brezglutensko hrano, 
s katero so trgovine slabo založene, 
moko in kruh pa je potrebno 
predhodno naročiti. Izdelki 
brezglutenske hrane so zelo dragi.

Zanimalo nas je koliko je takšnih 
bolnikov in kje bi se z njimi lahko 
sestali in malo pogovorili. Tako smo 
ugotovili, da obstaja v II. Bistrici 
podružnica Slovenskega društva za 
celiakijo.

Poiskali smo predsednico gospo 
Damjano Benigar Kaluža in jo prosili, 
da nam društvo za celiakijo predstavi 
podrobno. Z veseljem nam je ustregla. 
Povedala nam je, da je bilo pred 
desetimi leti v Mariboru ustanovljeno 
Slovensko društvo za celiakijo (SDC) 
z namenom, da bi se bolniki o celiakiji 
poučili čim več, da bi navezali stike z 
vsemi bolniki v Sloveniji, pa tudi, da 
bi sodelovali z živilsko industrijo, 
zaradi pridobivanja deklaracij o 
brezglutenskih izdelkih domačega 
proizvoda (da bi izdelek imel 
napisano ali vsebuje gluiten ali ne). 
Ena poglavitnih nalog društva je tudi 
ta, da se bolniki med seboj srečujejo, 
družijo in sodelujejo. Ker pa je 
Maribor daleč od naših krajev, je bila 
lani v II. Bistrici ustanovljena 
podružnica SDC za celo Primorsko. 
Le na tak način se bodo bolniki med 
seboj bolje spoznali, si izmenjali 
izkušnje, recepte in uresničevali 
interese povezane s to boleznijo. Naš 
naslov je: SDC Podružnica za 
Primorsko, Levstikova5, Il.Bistrica.

Ob razlagi ga.Kaluža smo 
spoznali, da so ljudje, ki živijo s to 
boleznijo popolnoma normalno 
razviti in prijazni. Gospa Damjana nas 
je presenetila in nas pogostila z 
izvrstnim brezglutenskim pecivom in 
kruhom, predstavila nam je tudi 
različne testenine in napolitanke. Ko 
smo slišali kakšne so cene teh 
izdelkov, smo se prijeli za glavo. 
Povedala nam je, da je prečrtan 
pšenični klas, zaščitni znak društva in 
da se ta znak pojavlja tudi na embalaži 
hrane, ki je brez glutena. Z njeno 
pomočjo smo izvedli projekt o 
celiakiji, izdelali plakat o tej bolezni 
in brezglutenski hrani, ter anketo. 
Naše delo smo predstavili na 
prireditvi Ob bistrem potoku je mlin.

Ker nas je zanimalo, koliko ljudi 
ve, kaj je to celiakija, smo povprašali 
kar mimoidoče. Od petdesetih 
anketiranih je bolezen poimensko 
poznalo nekaj več kot deset ljudi. 
Skoraj vsak anketirani pa je že slišal 
za skupino ljudi, ki ne sme uživati 
izdelkov iz pšenice, ječmena in rži.

Zanimalo nas je, kako so gostinci 
seznanjeni s to boleznijo in kaj bi 
ponudili gostu s celiakijo. Odgovori 
so nas presenetili, saj smo mislili, da 
jo poznajo bolje kot mi. Anketo smo 
izvedli po gostilnah v okolici Ilirske 
Bistrice. Vse gostilne, razen 
Okrepčevalnice Baša, te bolezni 
poimensko ne poznajo. Nekateri pa 
so nam zagotovili, da so po 
predhodnem naročilu pripravljeni 
pogostiti takšnega gosta.V Pizzeriji 
Park pa pripravijo brezglutensko 
pizzo po naročilu, seveda jim je treba 
prinesti brezglutensko moko.

Radovednost nas je gnala naprej. 
Povprašali smo v pekarne, saj smo 
hoteli vedeti koliko in kakšne slaščice 
lahko ponudijo bolnikom s celiakijo. 
Izvedeli smo naslednje: v pekarni 
Mlinotest so včasih pekli 
brezglutenske kekse (žal jih ne več, 
bolniki jih pogrešajo), v pekarni 
Drobtinica pa pripravijo 
brezglutenske pizze, kruh in slaščice 
po naročilu.

Obiskali smo tudi kuharice na 
naši šoli. Presenečeni smo bili, ker so 
to bolezen poznale. Se več! Povedale 
so nam, da so se že preizkusile v 
brezglutenski peki slaščic. Peciva iz 
brezglutenske moke se pripravijo 
malo težje, vendar se mora človek 
celo življenje učiti in iskati novih poti.

Slovensko društvo za celiakijo 
izdaja tudi Zbornik, revijo v kateri so 
strokovni članki o celiakiji, 
zanimivosti v zvezi z društvom, razni 
recepti, poročila in še veliko drugih 
stvari. Revija izhaja enkrat letno. 
Brskali smo po zadnji številki revije, 
v kateri je veliko prispevkov o 
Primorski podružnici. Za zaključek 
smo izbrali misel, ki jo je zapisala 
Martina: »Življenje je lepo, ker je na 
svetu ena stvar, kije ne smem delati - 
to je jesti glutensko hrano - in tisoč 
lepih stvari, ki jih smem: lahko 
plešem, lahko pojem,lahko se 
učim,lahko se igram,...«

Mi pa želimo vsem celiakašem: 
Lep brezglutenski pozdrav!

Mladi člani RK 
OŠ Antona Žnideršiča, II. Bistrica

OŠ Antona Žnideršiča
DEVETLETKA NA SMUČEH

Program Zlati 
sonček se na naših 
šolah izvaja že nekaj 
časa. Namen tega 
programa je, da bi 
učenci poleg
splošnih ciljev
športne vzgoje, 
osvajali še dodatne 
gibalne veščine, ki bi 
bogatile otrokov 
razvoj, razvijale in 
krepile njegovo 
samozavest ter 
razvijale navade in 
potrebe po podob
nem delovanju v vseh starostnih obdobjih. V ta program seje vključil tudi 
prvi razred devetletke.

V četrtek, 24.februarja 2000 je bil za La in l.b OŠ Antona Žnideršiča 
prav poseben dan. Učitelji, dva vaditelja in dva starša, smo se z učenci prvega 
razreda devetletke odpravili na Sviščake. S seboj smo vzeli smuči za vsakega 
učenca, nekateri pa so opremo prinesli od doma. S skupnimi močmi smo se 
vsi obuli v pancarje, si nadeli smuči in šli belim strminam nasproti. A kaj, ko 
seje za nekatere ustavilo že na ravnini. Z veliko energije in dobre volje smo 
tudi začetnikom pomagali premagati prve strahove in nerodnosti tako, da se 
je na koncu vsak učenec spustil po strmini(ci) in z zadovoljstvom čakal 
pohvale. Najbolj pogumni so se preizkusili v skokih na skakalnici, zanimivo 
pa se je bilo tudi peljati z vlakom. Žalostni smo ugotovili, da je prehitro 
minilo dopoldne. »Pa nič zato, bomo pa še starše kaj poprosili, da nas peljejo 
na sneg, sedaj, ko že znamo smučati.« je dejal eden izmed učencev.

Ena dejavnost Zlatega sončka je za nami. Z veseljem se bomo lotili še 
naslednj ih. Učenci in učiteljice devetletke OŠ Antonu Žnideršiča



ZABAVNO KREATIVNE POČITNICE
Večina otrok bi na vprašanje 

kateri del pouka je najlepši 
odgovorilo: »Počitnice!!!«. Ja, saj 
jih poznamo. Prvi dan so še znosni, 
nato pa jih začne preganjati dolg 
čas, oni pa njega. Vemo, da 
počitnice (beri tudi dopust!), niso 
namenjene poležavanju in basanju 
s hrano. Človek si odpočije dušo in 
telo, če v dela in obveznost prostih 
dneh počne povsem druge 
dejavnosti. Potrošniška usmerjenost 
nas prepričuje, da so »dobre » le 
tiste počitnice, ki so vezane na večje 
stroške in razdalje. Pa k sreči ni

NAPOVED:
- v prvomajskih praznikih 

bomo organizirali fotografsko 
kolonijo pod Snežnikom.

- Uvedli bomo še eno 
novost- za nežnejši spol, starosti 
od 10 do 99 let. Dogovarjamo se s 
kozmetičnim salonom Beauty 
Berni, kjer nam bodo v dveh dneh 
svetovali vse o negi kože, drugi 
dan pa to, kakšno ličenje nam 
pri stoji.

Omogočili bomo portretiranje 
in seveda razstava najlepših ....

Koliko fint moraš poznati predno aparat škijocnei?

Previdno, ....še sreča da so jilt skuhali

Nasmejane deklice ponosno kažejo šopke, ki so jih ob koncu delavnice 
odnesle domov.

izjemno dolgi) organizirali bivanje je omogočila zakonca Karmen in 
v naravi in fotografirali nastajajočo Danilo Primc v svojem Klubu 
pomlad pod Snežnikom. Danilo, ki je na pustni torek gostil

V petek smo (ne zamerite okoli sto simpatičnih šemic, ki med 
izrazu) praskali jajca. Delavnico je velikimi maskami na pustno nedeljo 
vodil mojster Jenko Robert, ki je niso prišle prav do izraza, 
svojo znanje spretno širil med Brezplačen čaj in slastni krhki

Ti si lepa, ti si lepa, ti si pa najlepša!

mlade učence. Izdelki sc čudoviti, 
tako spreten kot on, pa ne bo še 
dolgo nihče....

Po počitnicah je prišel Pust. Tak 
kot vedno. Spočit, vesel, šegav. 
Pustno rajanje za najmlajše sta nam

flancati, nagrade za naj- maškare 
(da ne bo dvomov: vse maske so 
bile čudovito urejene)so bile razlog, 
da so se male šeme zadržale na tri 
urnem popoldanskem rajanju do 
večera. ZA DPM

DARINKA DEKLEVA

STRELSTVO
tako. V naši okolici je vse polno 
neodkritega - ne cenjenega 
bogastva (ljudskega in naravnega). 
In velikokrat samo zato, ker j e naše.

DPM Ilirska Bistrica tretje leto 
skuša poskrbeti za razvedrilo tistih 
otrok, ki ostanejo med počitnicami 
doma. Zaradi velikega interesa smo 
že tretje leto izdelovali rože iz 
papirja.

Uspeli smo dodobra napolniti 
dvorano Doma na Vidmu, ker smo 
organizirali dve odlični predstavi 
»Čudoviti svet žuželk« in 
»Asterix«. Predstavi sta bili

brezplačni za mladostnike, otroke 
in njihove starše. DPM si prizadeva, 
da bi čim večkrat izvedli slogan »Za 
družine zastonj«.

V sredo, 1.marca, je cel dan 
deževalo. Fotografinja Mateja 
Maraž je petim mladim vedežem 
pripovedovala o osnovah, ki jih 
moramo vedeti, ko hočejo 
ovekovečiti zanimive trenutke. 
Mladinci so drugi dan posneli kar 
nekaj zanimivih fotografij, Mateja 
pa jih je razstavila v njihovi izložbi 
Foto Maraž. Oglejte si jo!

Dogovarjamo se, da bi med 
prvomajskimi prazniki (letos bodo

REGIJSKA PRVENSTVA VSEH 
KATEGORIJ

SD 4. junij je z vsemi svojimi kategorijami strelcev nastopilo na letošnjih 
regijskih prvenstvih.

Tekmovanje za mladince in člane je v organizaciji postojnskega diuštva 
izpeljano 12. in 13. februarja. Bistriški strelci so s standardno puško dosegli 
naslednje rezultate: Članska ekipa je bila po slabem streljanju le zadnja, 
šestouvrščena. Med 24 strelci, tudi najboljšimi v državi, so bili trije 
posamezniki uvrščeni v zadnji tretjini. Mladinec Uroš Mahne je bil precej 
kot ponavadi precej boljši, tokrat s 5. mestom med 12 strelci. Nastopila je 
tudi mladinka Kristina Primc in se med 6 tekmovalkami uvrstila na 5. mesto.

Za pionirske kategorije je bilo tekmovanje v Idriji v torek, 11. marca. 
Pionirji so ekipno osvojili res dobro 4. mesto med 10 ekipami. V posamični 
konkurenci so bili trije mladi strelci iz društva na sledečih mestih: 12., Matej 
Hrabar (168), 13., Andrej Fatur (168) in 21., Ivan Jeličič (146).
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Oš Dragotin Kette:

STARŠI ZA BOLJŠO ŠOLO
Delo sveta staršev je v tem šolskem letu steklo 17. januarja, ko smo 

se starši - predstavniki razrednih skupnosti vseh osemnajstih oddelkov 
na šoli zbrali na prvem sestanku, ki ga je (po ‘uradni’) dolžnosti sklicala 
ravnateljica Ester Juriševič.

Svet staršev ima od omenjenega 
dne novo predsednico (avtorico tega 
besedila), že na prvem sestanku pa 
smo se starši v pogovoru precej časa 
zadržali pri pojavih nasilja, ki so na 
šoli izbruhnili novembra lani.

Varnostnika? Ne, hvala!
S kakšnimi oblikami nasilniškega 

obnašanja se soočajo učenci in učitelji 
na šoli, nas je seznanil šolski psiholog 
Ivan Valenčič, šolska pedagoginja 
Alenka Frank pa je starše seznanila 
z ugotovitvami ankete, ki so jo 
opravili med učenci sedmih in osmih 
razredov. Večina otrok na šoli opaža 
pretepanje, verbalno nasilje 
(zafrkavanje, žaljenje) na šolskih 
hodnikih in dvorišču. Učenci vidijo 
rešitev za zmanjšanje nasilja 
predvsem v večjem nadzoru. 
Frankova je predstavila projekt 
preprečevanja nasilja, v katerega so 
vključeni učenci, učitelji, starši in 
zunanje ustanove. Starše je izzvala z 
vprašanjem, kaj menijo o možnosti, 
da bi na šoli najeli varnostnika. Vsi 
po vrsti so prepričani, daje za uvedbo 
takšnega ukrepa prezgodaj, saj tako 
učitelji kot učenci in starši niso 
izčrpali še vrsto drugih načinov 
preprečevanja nasilja, idealno pa bi 
bilo, če bi si šola lahko privoščila 
pravcatega receptorja.

Ravnateljica Ester Juriševič, ki 
se je morala s težavno problematiko 
nasilništva soočiti kmalu po nastopu 
na novo delovno mesto, je z delom 
začela takoj. In ne samo na vrhu 
ledene gore, pač pa tudi - pri starših! 
O vzgojnih ‘prijemih’, ki preprečujejo 
nasilje v družini, odkoder pa se širi 
tudi drugam, smo starši veliko slišali 
na dveh zanimivih predavanjih. 25. 
januarja je starševske možgane 
viharila Marja Strojin svetovalnega 
centra za otroke in mladostnike v 
Ljubljani, 15. marca pa psiholog mag. 
Aleksander Zadel, predavatelj na 
visoki šoli za management v Kopru
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Bluesteinova v Ilirski Bistrici? 
Zakaj pa ne?

Člani sveta staršev smo se spet 
sestali v ponedeljek, 20. marca. Svet 
je podprl pobudo nekaj staršev, da bi
12. maja organizirali predavanje 
znane ameriške predavateljice 
dr.Jane Bluestein. Gre namreč za 
izjemno iskrivo ameriško 
predavateljico (dvakrat je bila gostja 
Oprah Winfrey), ki je v Sloveniji 
gostovala že nekajkrat. Njena vizija 
discipline 21. stoletja je koncept 
odnosov tipa ‘zmagam - zmagaš’ 
(namesto boja za nadvlado v stilu

zmagam - izgubiš), ki omogoča, da 
odrasli ohranimo avtoriteto, ne da bi 
hkrati spodkopali otrokovo 
integriteto. Priprave so v teku, zato 
vas vabimo, da si rezervirate čas 
petkovo popoldne 12. maja, lahko pa 
posežete tudi po njeni knjigi (in 
kasetah) ‘Kako otroku postaviti meje 
- in poskrbeti tudi zase’. Na štiriumo 
predavanje s simultanim prevajanjem 
bomo povabili starše in učitelje vseh 
bistriških šol, pa tudi šole iz sosednjih 
občin.

Do konca tega šolskega leta 
imamo starši čas za razmislek, kakšno 
šolo za starše organizirati za 
prihodnje šolsko leto, njen program 
pa bo sestavni del šolske publikacije, 
ki bo pospremila začetek šolskega leta 
2000/01. Kot je povedala ravnateljica, 
je tudi šola Antona Žnideršiča 
zainteresirana za skupno 
organiziranje te šole. Ni nujno, da bi 
šola potekala le v obliki predavanj, 
zato smo v svetu predlagali, da bi 
razmislili še o drugih oblikah šole za 
starše. Na primer o izletih - pa ne le 
za otroke, temveč tudi za starše. Prvi 
(poskusni) naj bi se zgodil že v aprilu 
ali maju. Ravnateljica pa je še 
predlagala, da bi šolsko leto zaključili 
s skupnim (otroci in starši) piknikom 
v naravi - z odejo in košaro, polno 
domačih dobrot pod pazduho.

Kako vzpostaviti komunikacijo 
med starši in njihovimi razrednimi 
predstavniki?

To je vprašanje, ki ga ni uspelo 
razrešiti (do zdaj) še nobenemu svetu 
staršev. Starši se sestanemo le na 
(redkih in večinoma slabo obiskanih) 
roditeljskih sestankih, deloma pa 
svoja mnenja in vprašanja lahko 
sproročimo le na individualnih 
govorilnih urah. A dobre šole, v kateri 
ne bi sodelovali vsi trije ‘partnerji’ 
(učenci, učitelji in starši), ni.

V svetu smo predlagali, da bi 
izkoristili možnosti komuniciranja 
prek računalnikov. Tudi šola 
Dragotina Ketteja ima na internem 
svojo stran, prek katere bi lahko 
informirali starše in od njih dobivali 
mnenja, predloge, kritike. Za pomoč 
bo svet (oziroma ravnateljica) zaprosil 
učiteljico, ki urejuje šolsko stran.

Člani sveta pa so na ravnateljico 
naslovili še naslednje predloge in 
vprašanja:

-ali je vsaj v višjih razredih 
možno uvesti fakultativni pouk 
italijanščine, saj so bistriški učenci, 
ki nadaljujejo izobraževanje na 
primorskih srednjih šolah pri tem 
predmetu povsem ‘bosi’;

-kako je organizirano podaljšano 
bivanje za prvošolčke, ki ob petkih 
končajo pouk že po tretji šolski uri;

-kdaj in kako bodo starši 
osmošolcev obveščeni o možnostih 
vpisa na srednje šole in o 
štipendiranju;

-za starše bi lahko pripravili 
informacijo o točkovanju vseh 
dejavnosti, ki se jih zbira za 
kandidiranje na srednjih šolah.

Na koncu pa je starše zanimalo 
tudi, v kateri fazi je (po večletnih 
debatah) priprava prometne ureditve 
križišča z Gregorčičevo ulico. Glede 
na informacijo, ki smo jo našli v 
gradivu za sejo občinskega sveta, na 
kateri naj bi svetniki razpravljali o 
letošnjem proračunu, se vsaj še 
letošnje leto ne bo zgodilo nič 
(upajmo, da ‘nič’ tudi z vidika 
(ne)varnosti): »Projekt prometne 
ureditve pri OŠ Dragotin Kette, ki ga 
je naročila Krajevna skupnost, je Svet 
za preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu (SPV) zaradi neustreznosti 
zavrnil. Občinska uprava v skladu s

sklepi SPV izdeluje novo programsko 
nalogo za pripravo celovite projektne 
dokumentacije, ki bo reševala tako 
statični kot dinamični prometni režim 
v širšem območju OŠ Dragotin 
Kette.« Svet staršev bo o tem 
razpravljal v začetku aprila.

Svet staršev osnovne šole 
Dragotina Ketteja vabi starše otrok 
te šole, da svoje predloge, 
vprašanja, mnenja sporočijo 
svojim razrednim predstavnikom. 
Za aktivno sodelovanje staršev se 
je že na prvem sestanku zavzela 
mdi ravnateljica Ester Juriševič, 
saj je vodstvu šole zelo dobrodošla 
vsakršna povratna informacija o 
delu. Naši otroci prebijejo v šoli 
kar nekaj ur vsak dan, šolsko delo 
pa se nadaljuje tudi po pouku, zato 
si želimo, da bi bila šola prijazna 
do naših otrok. Če bodo tudi otroci 
začutili, da smo šoli naklonjeni 
tudi starši, bodo vanjo gotovo 
zahajali z večjim veseljem.

Dragica Prosen

ČLANI SVETA STARŠEV 
OŠ DRAGOTINA KETTEJA

Janja Ivančič 1. a, Tomaž Česnik 1. b, Mirjam Dolgan 2.a, Irena 
Vidojevič 2. b, Mojca Valenčič 3.a, Helena Rosa 3.b, Vladimir Afrič 4.a, 
Robert Ujčič 4.b, Vanja Benigar 5.a, Dragica Prosen 5.b, Milan Vilotič 
5.c, Nataša Maljevac 6.a, Slavko Škoberne 6.b, Miljam Čeligoj 7.a, Vera 
Ujčič 7.b, Mirjana Valenčič 8.a, Igor Batista 8.b, Darja Slavec 8.c

O SAMOSPOŠTOVANJU
Resje! Sploh ne vemo, daje v redu, če se imamo radi, skrbimo zase, 

se spoštujemo... Prvi korak do samospoštovanja je, da si ogledamo, kakšen 
je naš odnos do nas samih. V veliko pomoč pri tem so nam lahko knjige, 
pogovori ali razmišljanja, ki vzpodbujajo samospoštovanje. Kajti družbeno 
okolje, v katerem smo odrasli, je vzpodbujalo žrtvovanje: žrtvujem se, da 
bo družina preskrbljena, žrtvujem se, da bodo stari veseli...; najprej so na 
vrsti potrebe vseh drugih, nato šele moje. (...) Samospoštovanje je 
predpogoj dobrih medsebojnih odnosov. Ljudje mi oporekajo, češ da 
samospoštovanje vodi v sebičnost. Nikakor ne! Biti sebičen pomeni ne 
ozirati se na čustva dragih. Samospoštovanjepa pomeni, da bom upoštevala 
vaša in svoja čustva. Če me recimo pokliče prijateljica jo telefonu, ker bi 
se rada z menoj o nečem pogovorila, jaz pa tisti hip ne morem, ji rečem, 
da si zelo želim slišati, kar mi ima povedati, vendar ta trenutek ne utegnem, 
in ali bi ji ustrezalo, če jo pokličem čez pol ure ali zvečer, ali če se sama 
pripelje do mene, jaz pa bom medtem že dokončala delo, ali če si izbereva 
kraj, kjer se lahko v mira pogovoriva... Vidite, v čem je razlika! Skupaj 
poiščemo rešitev, ki je v zadovoljstvo obeh. Ljudje pa velikokrat popustijo 
in nezadovoljno rečejo, naj bo tako, kot drugi hoče, ali pa vztrajajo pri 
svojem za vsako ceno. Pri otrocih se to kaže v pretirani ubogljivosti ali 
upornosti. Ne eno ne drugo pa ni dobro za otroka. Otrok, od katerega 
starši zahtevajo, da vedno uboga, se nikoli ne bo naučil misliti s svojo 
glavo. Ko mu bo nekdo ponudil drogo, bo ubogal... Modrost je otroka 
naučiti skrbeti zase, kar pomeni, da včasih reče ‘ne’. Otroci potrebujejo 
telesno in čustveno varnost. Če jim neprestano dopovedujemo (zavestno 
ali podzavestno, kot je primer v zmagam-zgubiš odnosih), da jih bomo 
imeli radi, samo če bodo delali tako, kot je nam prav, bodo vlogo žrtve 
igrali ne samo v odnosu do staršev, pač pa tudi do vrstnikov, partnerjev, 
sodelavcev... postavljanje meja v odnosih nam omogoča delovati po načelu 
‘zmagam-zmagaš’, kar pomeni, da otroka nagradimo, ko nekaj stori (npr. 
z gledanjem televizije), naša ljubezen pa mu je zagotovljena v vsakem 
primeru. (Iz knjige J. Bluestein 'Kako otroku postaviti meje j
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URADNE OBJAVE
Na podlagi Zakona o financiranju občin ( Ur.list RS št.80/94 in 56/98), 
Zakona o javnih financah ( Ur.list RS št.79/99 ), Zakona o lokalni 
samoupravi (Ur.list RS, št.72/93,57/94,14/95,26/97 in 70/97,10/98,74/ 
98) in 16.člena Statuta Občine II.Bistrica (Ur.objave št. 18/95) je občinski 
svet Občine II.Bistrica na svoji seji dne 28.3.2000 sprejel

ODLOK
O PRORAČUNU OBČINE ILIRSKA 

BISTRICA ZA LETO 2000

1. člen
S tem odlokom se določa obseg sredstev za financiranje nalog, kijih v 
skladu z ustavo in zakonom opravlja Občina II.Bistrica v letu 2000, 
njihovo porabo in način izvrševanja proračuna.

2. člen
Proračun občine Ilirska Bistrica za leto 2000 sestavljajo bilanca 
prihodkov in odhodkov, račun finančnih terjatev in naložb ter račun 
financiranja.

v sit

A. BILANCA PRIHODKOV IN ODHODKOV
I. Skupaj prihodki 1.592.470.571
II. Skupaj odhodki 2.037.459.554
III. Proračunski primanjkljaj -444.988.983

B. RAČUN FINANČNIH TERJATEV IN NALOŽB
IV. Prejeta vračila danih posojil
V. Dana posojila
VI. Prejeta minus dana posojila

4.238.000
5.000.000
-762.000

C. RAČUN FINANCIRANJA
VII. Zadolževanje proračuna
VIII. Odplačevanje dolgov 14.390.100
IX. Neto zadolževanje -14.390.100

Pregled prihodkov in odhodkov, račun finančnih terjatev in naložb ter 
račun financiranja je sestavni del odloka.

3. člen
V proračunu so zagotovljena sredstva za delo občinskih organov in 
uprave, za izvajanje nalog na področju družbenih dejavnosti, kmetijstva, 
turizma, gospodarske infrastrukture, sredstva za požarno varnost in za 
varstvo pred naravnimi nesrečami,mrliško ogledno službo, financiranje 
krajevnih skupnosti in druge naloge.

sit). Sredstva splošne proračunske rezervacije ne smejo presegati 0,5% 
prihodkov iz bilance prihodkov in odhodkov.
Uporaba sredstev splošne proračunske rezervacije je določena v 42.členu 
Zakona o javnih financah.

6. člen
Kot sredstva za delovanje se uporabnikom zagotavljajo:
- sredstva za plače in prispevke delodajalca,
- sredstva za druge osebne prejemke,
- sredstva za materialne stroške,
- sredstva za investicije,
- sredstva za druge naloge.
Sredstva za plače in osebne prejemke delavcev občinske uprave, javnih 
zavodov in javnih podjetij se zagotavljajo po merilih in na način kot je 
določeno v zakonu o lokalni samoupravi, zakonu o javnih financah, s 
kolektivnimi pogodbami in drugimi predpisi, ki urejajo to področje.

7. člen
Uporabniki proračuna so dolžni nabavo opreme, investicijska dela, 
vzdrževalna dela in storitve oddajati 
skladno s predpisi o javnem naročanju.

8. člen
Sredstva proračuna se delijo med letom praviloma enakomerno med 
vse uporabnike v okviru doseženih prihodkov za tekočo dejavnost in v 
odvisnosti od zapadlosti obveznosti za druge odhodke, če ni v odloku, v 
splošnem delo proračuna, posebnem aktu ali s pogodbo med občino in 
uporabnikom drugače določeno.

9. člen
Sredstva proračuna se smejo uporabljati le za namene, katerih višina je 
določena s proračunom.
Uporabniki smejo v imenu občine prevzemati obveznosti le v okviru 
sredstev, ki so v proračunu predvidena za posamezne namene in sredstva 
uporabljati za namene, za katere so jim bila dana v skladu s predpisi o 
njihovi porabi oziroma razpolaganju z njimi. Za zakonito uporabo 
sredstev, ki so uporabniku dana iz proračuna, je odgovoren predsednik 
oz.poslovodni organ uporabnika.
Sredstva proračuna se lahko uporabijo, če so izpolnjeni vsi z zakonom 
ali drugim aktom predpisani pogoji 
za uporabo sredstev.

10. člen
Proračunska sredstva ni mogoče prerazporejati razen pod pogoji, kijih 
določa zakon o javnih financah in ta odlok. Župan lahko prerazporeja 
sredstva v okviru posameznih dejavnosti oziroma sklopov.
Župan mora o izvršenih prerazporeditvah šestmesečno poročati 
občinskemu svetu.
Prerazporejanje sredstev med bilanco prihodkov in odhodkov, računom 
finančnih terjatev in naložb ter računom financiranja ni dovoljeno.

4. člen
V sredstva proračunske rezerve se izloča del skupno doseženih 
prejemkov proračuna v višini, ki je določen s proračunom ( 7.800.000 
sit), vendar največ do višine 1,5% prejemkov proračuna.
Sredstva proračunske rezerve se uporabljajo za namene, določene v 
49.členu Zakona o javnih financah.
Župan odloča o uporabi sredstev rezerv do višine 5.000.000 sit v 
posameznem primeru.

5. člen
V proračunu se del predvidenih proračunskih prejemkov vnaprej ne 
razporedi, ampak zadrži kot splošna proračunska rezervacija (7.900.000

11. člen
Za plačevanje obveznosti iz občinskega proračuna veljajo enaki roki, ki 
so za posamezne namene določeni v 
zakonu o izvrševanju državnega proračuna.

12. člen
Vsi uporabniki proračunskih sredstev so dolžni pristojnemu občinskemu 
organu predložiti finančne načrte dejavnosti za prihodnje leto in 
eventualne programe investicij z navedenimi viri pokrivanja investicije, 
najpozneje do 31.oktobra tekočega leta.
Uporabniki so dolžni predložiti občini periodične in zaključne račune v 
rokih, ki so predpisani za oddajo periodičnega in zaključnega računa. 
Na zahtevo župana so dolžni poročati tudi med letom.
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13. člen
Za izvrševanje proračuna je odgovoren župan.
Županje pooblaščen, da:
- začasno zmanjša porabo sredstev oz.zadrži izplačila, če prihodki med 
letom ne pritekajo v predvideni višini,
- odloča o začasni uporabi tekočih likvidnostnih sredstev zaradi 
ohranjanja njihove realne vrednosti,
- odloča o uporabi sredstev rezerv do višine, določene v 4.členu,
- odloča o uporabi sredstev splošne proračunske rezervacije v skladu s 
predpisi,
- o sprejetih odločitvah obvešča občinski svet.

14. člen
Za proračun pristojni oddelek za gospodarstvo in finance občine:
- izvaja finančno poslovanje proračuna,
- nadzoruje porabo sredstev pri proračunskih uporabnikih in o 
nepravilnostih obvešča župana ter mu predlaga

ustrezne ukrepe,
- usklajuje dinamiko proračunske porabe s posameznimi nosilci nalog v 
mejah planirane porabe,
- obvešča župana o likvidnostnih proračunskih presežkih in jih v skladu 
s pooblastili veže pri poslovnih

bankah in obratno o primanjkljajih in predlaga najetje kreditov,
- o finančnih zadevah obvešča odbor za proračun in finance ter nadzorni 
odbor.

15. člen
Sredstva, namenjena za investicije in investicijsko vzdrževanje, 
opredeljena v bilanci prihodkov in odhodkov se lahko koristijo, ko 
občinski svet sprejme program posamezne investicije in investicijskega 
vzdrževanja oziroma izvajalca za izvedbo del.

16. člen
O dolgoročnih zadolževanjih za namene gospodarske infrastrukture in 
druge investicije odloča občinski svet 
v skladu z zakonodajo.

17. člen
Nadzorni organ opravlja nadzor nad finančnim, materialnim in 
računovodskim poslovanjem uporabnikov proračunskih sredstev po 
namenu, obsegu in dinamiki porabe sredstev, financiranja investicij, za 
katere sredstva delno ali v celoti zagotavlja proračun. Če se pri 
proračunskem uporabniku ugotovi, da so bila sredstva nenamensko 
porabljena, ima pravico zahtevati, da se sredstva vrnejo v proračun in o 
tem obvesti župana in občinski svet.

18. člen
Ta odlok začne veljati naslednji dan po objavi v uradnem glasilu, 
uporablja pa se od 1.januarja 2000.

Številka: 01503-0001/99-10 
Datum: 28.3.2000

Župan:
Franc Lipolt, univ.dipl.ing.kem.tehnol.,l.r.

OBČINA ILIRSKA BISTRICA 
Občinski svet

Na podlagi 98.člena Zakona o javnih financah (Ur.list št.79/99), 29.člena 
Zakona o lokalni samoupravi ( Ur.list RS, št.72/93, 57/94, 14/95, 26/ 
97, 70/97, 10/98 in 74/98) in 16.člena Statuta Občine II.Bistrica ( 
Ur.objave št. 18/95, 18/97, 30/98 in Ur.l.RS, št.31/99) je občinski svet 
Občine II.Bistrica na svoji seji dne 28.3.2000 sprejel

ODLOK
O ZAKLJUČNEM RAČUNU 

PRORAČUNA OBČINE IL.BISTRICA 
ZA LETO 1999

1. člen
Sprejme se zaključni račun proračuna občine Ilirska Bistrica za leto 
1999, ki vključuje sredstva rezervnega sklada.

2. člen
Doseženi prihodki in odhodki v bilanci prihodkov in odhodkov po 
zaključnem računu za leto 1999 znašajo:
- skupni prihodki 1.331.866.915 sit
- skupni odhodki 1.044.458.931 sit
- razlika med prihodki in odhodki 287.407.984 sit

3. člen
Račun finančnih terjatev in naložb:
- prejeta vračila danih posojil 13.572.474 sit
- dana posojila
- prejeta minus dana posojila 13.572.474 sit

4. člen
Račun financiranja:
- zadolževanje
- odplačilo dolga 13.505.093 sit
- zadolževanje minus odplačilo dolga -13.505.093 sit

5. člen
Skupni presežek prihodkov po zaključnem računu proračuna za leto 
1999 ( z vključenim presežkom iz leta 1998 v višini 172.665.720 sit) 
znaša 460.141.085 sit in se vodi kot sredstva na računih in koristi za 
naloge, ki so opredeljene s proračunom 2000.

6. člen
Rezervni sklad izkazuje :
- prihodke v višini 14.552.061 sit
- odhodke v višini 187.000 sit
- presežek prihodkov 14.365.061 sit

Presežek prihodkov rezervnega sklada Občine II.Bistrica po stanju 
31.12.1999 v višini 14.365.061 sit se vodi kot sredstva na računih in 
koristi za naloge v letu 2000, ki so opredeljene z odlokom o proračunu 
Občine II.Bistrica za leto 2000.

7. člen
Ta odlok začne veljati naslednji dan po objavi v uradnem glasilu.

Številka: 40303-0001/00-10 
II.Bistrica, 28.3.2000

Župan :
Franc Lipolt, univ.dipl.inž.kem.tehnol.J.r.
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OBČINA ILIRSKA BISTRICA 
OBČINSKI SVET

Na podlagi 37. in 38. člena zakona o urejanju naselij in drugih posegov 
v prostor (Uradni list SRS, št. 18/84, 37/85, 29/86 in Uradni list RS, št. 
26/90, 18/93, 47/93, 56/93, 71/93 in 44/97) in 16. člena Statuta občine 
Ilirska Bistrica (Uradne objave Primorske novice, št. 18/95, 18/97 in 
30/98 ter Uradni list RS, št. 31/99) je Občinski svet Občine Ilirska Bistrica 
na 12. seji dne 23.03.2000 sprejel naslednji

SKLEP
o javni razgrnitvi osnutka zazidalnega 

načrta za cono Pl-1 v Ilirski Bistrici - I. 
faza - parkirišče tovornih vozil

1.
Javno sc razgrne osnutek zazidalnega načrta za cono P1 -1 v Ilirski Bistrici 
I. faza, ki ga je izdelal AREA - LINE d.o.o., Kraška ulica 2, 1380 
Cerknica, novembra 1999, pod številko 99/XI-100.

2.
Osnutek iz L točke tega sklepa bo razgrnjen od srede 19.04.2000 do 
petka 19.05.2000 v sejni sobi KS Ilirska Bistrica - Provizorij, Bazoviška 
12, Ilirska Bistrica, levi hodnik, prva vrata levo, v delovnem času 
upravnih organov.
Javna obravnava osnutka odloka bo izvedena v sredo 10.05.2000 s 
pričetkom ob 10,00 uri v sejni sobi KS Ilirska Bistrica, Bazoviška 12, 
Ilirska Bistrica, levi hodnik, prva vrata levo.

3.
Občani in organizacije lahko podajo pismene pripombe, mnenja in druge 
predloge na kraju razgrnitve (knjiga pripomb) in na javni obravnavi ali 
pa jih pošljejo na naslov Občina Ilirska Bistrica, Oddelek za gospodarsko 
infrastrukturo, Bazoviška 14, pod oznako “Pripombe na ZN Pl-1, I. 
faza”.
Rok za oddajo pripomb se izteče z zadnjim dnem razgrnitve.

4.
Ta sklep začne veljati z dnem sprejema na Občinskem svetu in se ga 
objavi v časopisu Snežnik.

Številka: 352-13/99-231 
Ilirska Bistrica, 24.03.2000

Župan Občine Ilirska Bistrica 
Franc LIPOLT, dipl.inž.kem.tehnol., l.r.

OBČINA ILIRSKA BISTRICA 
URAD ŽUPANA

Številka: 012-5/97-240, 012-6/97-240, 012-7/97-240, 012-9/97-240, 
012-4/99-240

Datum: 16.03.2000

POPRAVKI
1. V Odloku o dopolnitvah in spremembah Odloka o ustanovitvi javnega 
vzgojnoizobraževalnega zavoda Osnovna šola Dragotina Ketteja Ilirska 
Bistrica, št. 012-5/97-240, objavljenem v Uradnih objavah časopisa 
Snežnik št. 1 z dne 01.03.1999, se v 3 .točki 1 .odstavka 2. člena napačno 
navedena dejavnost pod šifro »H/55.510 - storitve menz« nadomesti s 
pravilno opredelitvijo dejavnosti »H/55.510 - dejavnost menz«.
Vil. točki L odstavka 2. člena se napačno navedena šifra dejavnosti 
»K/71.200 - dajanje lastnih nepremičnin v najem« nadomesti s pravilno 
šifro dejavnosti »K/70.200 - dajanje lastnih nepremičnin v najem«.

2. V Odloku o dopolnitvah in spremembah Odloka o ustanovitvi javnih 
vzgojnoizobraževalnih zavodov Osnovna šola Jelšane, Osnovna šola 
Toneta Tomšiča Knežak, Osnovna šola Podgora Kuteževo, Osnovna 
šola Rudolfa Ukoviča Podgrad, Osnovna šola Rudija Mahniča Brkinca 
Pregarje, št 012-6/97-240, objavljenem v Uradnih objavah časopisa 
Snežnik št. I z dne 01.03.1999, se v 4. točki 1. odstavka 1 .člena napačno 
navedena dejavnost pod šifro »H/55.510 - storitve menz« nadomesti s 
pravilno opredelitvijo dejavnosti »H/55.510 - dejavnost menz«.
V 12. točki L odstavka L člena se napačno navedena šifra dejavnosti 
»K/71.200 - dajanje lastnih nepremičnin v najem« nadomesti s pravilno 
šifro dejavnosti »K/70.200 - dajanje lastnih nepremičnin v najem«.

3. V Odloku o dopolnitvah in spremembah Odloka o ustanovitvi javnega 
vzgojnoizobraževalnega zavoda Glasbena šola Ilirska Bistrica, št. 012- 
7/97-240, objavljenem v Uradnih objavah časopisa Snežnik št. 1 z dne 
01.03.1999, se v 6. točki L odstavka L člena napačno navedena šifra 
dejavnosti »K/71.200 - dajanje lastnih nepremičnin v najem« nadomesti 
s pravilno šifro dejavnosti »K/70.200 - dajanje lastnih nepremičnin v 
najem«.

4. V Odloku o dopolnitvah in spremembah Odloka o ustanovitvi javnega 
zavoda Knjižnica Maksa Samsa Ilirska Bistrica, št. 012-9/97-240, 
objavljenem v Uradnih objavah časopisa Snežnik št. 1 z dne 01.03.1999, 
se v 5. točki 3. odstavka L člena napačno navedena šifra dejavnosti »K/ 
71.200 - dajanje lastnih nepremičnin v najem« nadomesti s pravilno 
šifro dejavnosti »K/70.200 - dajanje lastnih nepremičnin v najem«.

5. V Odloku o ustanovitvi javnega vzgojnoizobraževalnega zavoda 
Osnovna šola Antona Žnideršiča Ilirska Bistrica, št. 012-4/99-240, 
objavljenem v Uradnih objavah časopisa Snežnik št. 3 z dne 01.05.1999, 
se v 4. točki pod a) Podstavka 10. člena napačno navedena dejavnost 
pod šifro »H/55.510 - storitve menz« nadomesti s pravilno opredelitvijo 
dejavnosti »H/55.510 - dejavnost menz«.
V 12. točki pod a) L odstavka 10. člena se napačno navedena šifra 
dejavnosti »K/71.200 - dajanje lastnih nepremičnin v najem« nadomesti 
s pravilno šifro dejavnosti »K/70.200 - dajanje lastnih nepremičnin v 
najem«.

ŽUPAN
OBČINE ILIRSKA BISTRICA 

Franc LIPOLT, univ.dipl.inž.kem.teh. 
Franc LIPOLT, univ.dipl.inž.kem.teh.,l.r.
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Republika Slovenija, Ministrstvo za okolje in prostor:

PRIPRAVE NA REGIJSKI PARK SNEŽNIK
Spoštovani krajani in krajanke občine 

Ilirska Bistrica,
na območju občin Ilirska Bistrica, Loški 

Potok, Bloke, Cerknica, Logatec, Loška Dolina, 
Pivka in Postojna je v pripravi ustanavljanje 
regijskega parka Snežnik. V sodelovanju z 
nizozemsko vlado (v okviru projekta MATRA) 
je bilo pripravljeno gradivo Izhodišča za načrt 
upravljanja, ki bo služilo tudi kot strokovna 
osnova za pripravo vladne uredbe o ustanovitvi 
parka. V to gradivo so vključeni pregled 
naravovarstveno pomembnih območij, predlogi 
glede varovanja posameznih območij, kot tudi 
opredeljene dejavnosti, kijih z vidika bodočega 
parka v tem prostoru želimo spodbujati. Med 
pomembnejšimi področji so gozdarstvo, 
kmetijstvo, lov, ribolov, turizem, gospodarstvo, 
komunalna infrastruktura in podobno. Ob 
kratkem posnetku stanja so navedeni predlogi, 
kako bi lahko izboljšali stanje in kako je smiselno 
na tem območju razvojno ter hkrati tržno usmeriti 
posamezne dejavnosti.

Izhodišča, ki so vključena v pripravljenem 
gradivu, so zapisali posamezni strokovnjaki s 
področja naravovarstva, kmetijstva, lovstva, 
ribištva, turizma in podobno. Predlogi tako 
predstavljajo osnovo, na podlagi katere se bo 
Ministrstvo za okolje skupaj z občinami in 
prebivalci območja odločilo, kako določiti 
varstvene režime bodočega parka, da bo poleg 
varstva omogočen tudi razvoj območja.

Vsem občinam na območju bodočega parka 
je posredovan terminski plan potrebnih korakov 
za ustanovitev parka. Predvideno je, da bi do 
letošnjega poletja pripravili osnutek uredbe za 
zavarovanje s splošnimi določili, tako da bi bila 
primerna za javne razprave in razgrnitve na 
občinah. O poteku priprav vas bomo še sproti

obveščali in sprotno vključevali v postopek 
priprave osnutka uredbe, aktivno pa pri 
oblikovanju uredbe sodelujejo tudi župani. Pri 
tem bi rad poudaril, da bo uredba oblikovana 
tako, da bo območju zagotovljen njegov razvoj.

Park lahko pomeni dobrodošlo spodbudo pri 
razvoju tega območja, zato je pomembno, da ste 
prav vsi prebivalci na tem območju seznanjeni 
tako s pripravami, kot tudi kasneje z njegovim 
delovanjem. Predstavniki občin, turističnih 
društev, lovcev, ribičev in drugih interesnih 
skupin pa so v priprave na park tudi aktivno 
vključeni. Ocenjujemo, da so lahko razvojne 
možnosti še toliko boljše, če bomo uspešni pri 
skupnem nastopanju pri pridobivanju sredstev na 
posameznih razpisih ter z oblikovanjem parkovne 
blagovne znamke in trženjem izdelkov preko nje.

V tej uvodni predstavitvi o pripravah na park 
bi rad izpostavil predvsem turizem, ki bi moral 
postati glavna sila razvoja na tem območju. V 
gradivu, pripravljenem v okviru projekta 
MATRA posamezni strokovnjaki izpostavljajo 
predvsem naslednje možnosti razvoja turizma: 
individualni turizem s poudarkom na 
izobraževanju, pohodništvo, rekreacijski in 
orientacijski teki, kolesarstvo, ježa konj in 
raziskovalne dejavnosti. Vsa nakazana izhodišča 
pa bodo v procesu nastajanja parka še 
dopolnjevana.

To območje ponuja tudi odlične priložnosti 
za naravovarstveno izobraževanje mladih 
generacij. Ob pripravi strokovnih izhodišč je bil 
pripravljen tudi učbenik s pregledom najbolj 
naravovarstveno pomembnih območij, rastlin in 
živali. Pri njegovi pripravi so sodelovali tudi 
učitelji iz osnovnih šol na tem območju, tako da 
predstavlja pomembno gradivo ne samo za

učence šol na območju bodočega parka Snežnik, 
pač pa tudi za tiste, ki bi želeli aktivno preživljati 
bodisi taborjenje ali pa šole v naravi in se ob tem 
tudi marsikaj naučiti.

Prve korake k ustanovitvi parka smo že storili 
v sodelovanju z nizozemsko vlado, vašimi 
strokovnjaki in župani. Trenutno smo v postopku 
pripravljanja meje parka, kijih bodo natančneje 
opredelile občine, izhodišča pa so bila 
pripravljena v projektu MATRA. Hkrati s tem 
poteka tudi priprava uredbe, ki bo na podlagi 
natančneje določenih con določila tudi splošni 
režim v posameznih območjih.

V tem kratkem uvodnem prispevku sem 
skušal predvsem prikazati trenutne priprave na 
zavarovanje tega območja v okviru parka. 
Poudaril bi, da še nobena odločitev ni bila 
dokončno sprejeta in da so še vse možnosti odprte 
- poiskati moramo najboljši kompromis med 
varovanjem narave, usmerjanjem razvoja na tem 
področju in predvsem zagotavljanjem boljših 
življenjskih pogojev za prebivalce bodočega 
parka. To pa pomeni predvsem spodbujanje 
razvojnih možnosti, s poudarkom na turizmu in 
kmetijstvu. Prepričan sem, da bomo skupaj 
oblikovali primerna izhodišča za bodoči park, saj 
je pripravljenost za sodelovanje tako na občinah 
kot tudi med prebivalci zelo velika. V kratkem 
vas bomo tudi obvestili o številki informacijskega 
telefona, kjer boste lahko izvedeli podrobne 
informacije o pripravah na park in kontaktni 
osebi na občini, ki bo aktivno spremljala in tudi 
usmerjala naše aktivnosti v naslednjih mesecih.

Mladen Berginc, 
državni podsekretar 

v Ministrstvu za okolje in prostor RS

Snežnik Ilirska Bistrica, 31. marec 2000



HUMANIZACIJA ODNOSOV MED SPOLOMA

8. c iz OŠ Dragotinu Ketteja pred »Sončkom« na Valentinovo.

Čas, v katerem živimo, ni 
naklonjen kvalitetnemu načinu 
življenja. Ljudje so prenasičeni, 
utrujeni in usmerjeni na užitke, ki 
temeljijo na materialnem in 
kvantitativnem načelu. Tak način 
življenja in zadovoljevanja potreb 
gotovo vpliva na naše družine, 
predvsem na mladostnike. Preveč 
poudarka dajemo materialnim 
potrebam, do duhovnih smo 
mačehovski. Jasno nam je, da je 
družina prva, ki uri otroke za 
življenjske boje. V vzgoji in 
izobraževanju otrok lahko prejme 
zametke zdravega razmišljanja, uči se 
prisluhniti sočloveku. Namesto tega 
pa vsi skupaj hitimo in dajemo 
odraščajočim otrokom lastne 
zapovedi in izkušnje ter informacije, 
ki jih morajo požirati v ogromnih 
količinah.

Živimo v času, ko se ideje in 
materialni svet razvijajo tako hitro, da 
je nemogoče napovedati, kaj bo 
aktualno čez nekaj let. Nekaj pa 
vendarle ostaja, želja po dobrih 
medsebojnih odnosih. Mladi še 
vedno, kljub trditvi o propadu 
moralnih vrednot, izbirajo ljubezen in 
družino, kot eno najbolj želenih 
vrednot.

Kljub prej našteti naglici širjenja 
informacij po svetu in v vesolje, 
razvoju tehničnega sveta je čudno, 
zakaj se odnosi med spoloma tako 
počasi spreminjajo.

V mislih imam enakopravnost 
med moškimi in ženskami v družini, 
v poklicu. Ali pa enakovrednost. 
Poznamo zgodbe znanstvenic, ki so 
dale čudovite prispevke za človeštvo, 
a so komaj poznane. Enake možnosti: 
moški- oče lažje ustvari kariero in je 
le-ta pričakovana. Če ima ženska- 
mati podobne želje in sposobnosti, jo 
ožigosamo kot povzpetniško, 
nematerinsko in sploh drugačno. 
Enakovredno plačilo. Znani podatki 
še vedno dokazujejo, da so moški na 
enakem delovnem mestu plačani več 
kot ženske. Za diskriminacijo bom 
vzela kar aktualen primer delavk, ki 
morajo podpisati ob sklepanju 
pogodbe za delovna razmerja, da v 
naslednjih letih ne bodo zanosile ali 
rodile. Kaj pa moški in njihovi 
prispevki pri oploditvi?! Ali oče in 
mati nimata enake obveznosti v 
starševstvu? Zakaj očetovstvo ne 
ovira kariere? Sledi še vrsta 
predsodkov o moški nesposobnosti na 
področju skrbstvenih nalog. 
Vzemimo primer ovdovelega očeta, 
ki je ostal sam z otroki in požanje 
mnogo več sočutja kot ženska, ki se 
je znašla v enakem položaju. Da ne 
govorimo o tem, koliko mater ostane 
po razvezi samih z otroki in so naš 
vsakdan.

Program Humanizacija odnosov 
med spoloma (naredimo odnose med 
spoloma bolj človeške) izvajamo v 
Ilirski Bistrici deseto leto. V začetku 
sva program izvajali dve izvajalki. 
Vnašali sva ga v ure takratne

družbeno moralne vzgoje. Razred sva 
razdelili na polovico in isto temo 
izvajali vsaka v svoji skupini.

Ker se je program »prijel«, sva 
čez nekaj let pridobili še dve 
sodelavki. Vse so poleg lastne 
profesionalne usposobljenosti šle 
skozi izobraževanje Zavoda za odprto 
družbo. Od takrat dalje smo delale v 
parih, v obliki celodnevne delavnice. 
Več let smo gostili v prostorih Doma 
starejših občanov. Želeli smo si 
»nešolskih« odnosov, hkrati pa nam 
je lokacija dala možnost srečanja s 
populacijo starejših ljudi in ljudi s 
posebnimi potrebami, zaposlenimi v 
Vzgojno delovnem centru, ki je v 
prostorih Doma. Najstniki, ki se po 
pravilu raje izognejo starejšim in 
drugačnim, so po vrnitvi v matično 
šolo povedali skoraj več o srečanju s 
prikupnimi starčki in o prisrčnem 
vzdušju v delavnicah kot o 
programu...

S programom smo večkrat 
kandidirale na različnih razpisih za 
pridobivanje sredstev za podobne 
vzgojno-izobraževalne dejavnosti. 
Predstavile smo ga v Škofji Loki, na 
seminarju o Predstavitvi programov 
za preprečevanje odvisnosti, in bile 
deležne precejšnjega zanimanja.

Naj še povem, da program 
izvajamo prostovoljno in z veliko 
mero posluha za mlade. Do našega 
dela imajo enako pozitivno 
naravnanost naši predpostavljeni-: 
ravnatelji osnovnih šol v občini, 
direktorici Zdravstvenega doma in 
Centra za socialno delo.

Izbrale smo populacijo učencev 
sedmih razredov, starih 12-13 let. 
Menimo, daje ta starost najugodnejša 
glede na to, ker so še otroci, hkrati pa 
se že soočajo s svetom odraslih.

V projekt vključujemo 
sedmošolce vseh sedmih osnovnih šol 
v občini Ilirska Bistrica, kar je od 200 
do 220 učencev.

S programom začnemo običajno 
v oktobru mesecu in ga zaključimo v 
spomladanskih mesecih. Za izvedbo 
potrebujemo 11 delovnih dni, ker je 
v občini 11 oddelkov sedmih 
razredov. Mesečno izvedemo dve 
delavnici in sicer praviloma v petek 
od 8.00 do 12.30. Petek smo izbrale 
zato, ker menimo, da so učenci tako 
razbremenjeni obveznosti za naslednji 
šolski dan. Z izborom se strinjajo tudi 
vodstva šol.

Potreba po programu j e vzniknila 
na Centru za socialno delo Ilirska 
Bistrica. Socialne delavke so opažale 
vse več stisk in težav, ki so bile 
posledica alkoholizma v družini. 
Opažale so tudi, da so svojci zelo 
slabo informirani o zasvojenosti in 
možnosti reševanja tega problema, 
zato v glavnem niso ustrezno ukrepali. 
Po desetih letih se je problemu 
zasvojenosti z alkoholom pridružila 
zasvojenost mladih z drogami.

V našem programu želimo mlade 
učiti ustrezno reševati življenjske 
probleme, saj bodo kmalu sami

ustvarjali družine in bodo nosilci 
oblikovanja medsebojnih odnosov.

Podobne probleme smo začutili 
v šoli, zato sem se kot šolska 
svetovalna delavka

takoj odzvala povabilu k 
sodelovanju. Želela sem prispevati na 
področju kvalitetne medsebojne 
komunikacije in pri razmišljanju o 
možnostih zdrave zabave.

Pomembno področje našega 
programa zavzema tudi vzgoja za 
zdravo in osrečujočo spolnost, zato 
smo k sodelovanju povabili delavko 
Zdravstvenega doma, kije referentka 
za vzgojo in preventivo na področju 
zdravstva.

Naš namen je oblikovati 
možnosti sproščenega pogovora, tako 
da mladim nudimo možnost aktivnega 
sodelovanja. Delo poteka po skupinah 
z 10-13 učenci. Upoštevamo 
skupinske metode, skupinske 
dinamike, metodo diskusije, 
vodenega razgovora, oblikovanje 
stališč za in proti, igre vlog. Skupine 
se med seboj razlikujejo, zato delo 
prilagajamo njihovim potrebam in 
zmožnostim.

Ob vsakem srečanju izvajalke 
najprej predstavimo institucijo iz 
katere izhajamo, povemo njeno 
poslanstvo in našo vlogo v njej, kje 
vidimo v okviru našega dela na 
probleme mladih, oz. kaj jim želimo 
posredovati. Predstavimo se tudi 
osebno.

Potem predstavimo program in 
urnik dela ter prostore, kjer bosta 
skupini delali.

Pri vsaki temi se najprej 
pogovorimo.V vodenem razgovoru

vzpodbujamo in odkrivamo, kaj 
učenci vedo o temi. Po potrebi jih 
informiramo, damo možnost njihovih 
lastnih razlag, stališč. Vemo, da imajo 
nekateri učenci težave z izražanjem, 
da so nekateri zadržani. Zato jim 
pomagamo z izvajanjem »hitrih 
ustnih anket«, kjer vsak lahko pove 
nekaj o sebi ali o družini, kaj ima rad,, 
seveda toliko, kolikor nam je sam 
pripravljen povedati.

Ko izčrpamo temo, sledi skrbno 
izbrana interakcijska igra, ki mladim 
omogoča aktivno in enakopravno 
vključevanje v delavnico ter 
preverjanje lastnih norm in vrednot.

Delavnica poteka v dveh sklopih 
in dveh skupinah. Prvi sklop je na 
temo družina in komunikacija, ki ga 
izvaja prvi par izvajalk. Drugi sklop 
izvajata drugi dve izvajalki na temo 
ljubezen, partnerski odnos, spolnost 
in bolezni, odvisnosti in AIDS. Po 
dveh urah se skupine zamenjajo, tako 
da obe skupini obdelata vse štiri teme. 
Vmes pol ure namenimo malici in 
počitku.

V program se otroci dobro 
vživijo, razmišljajo o življenju, se 
vživljajo v različne vloge, sprejemajo 
kompromise, se zavejo vrednot, norm.

Program jih postopno in smiselno 
opozarja na škodljive vzorce vedenja. 
Vzpodbuja iskanje konstruktivnega 
načina zadovoljevanja lastnih potreb,, 
humanizira odnose med spoloma in 
med ljudmi nasploh. Poziva k 
ravnanju in življenju brez 
zasvojenosti in drog.

Šolska svetovalna delavka 
Darinka Dekleva

MATERINSKI DAN V JELSANAH
Kot vsako leto, smo tudi letos pripravili proslavo za naše mame in druge 

ženske iz našega okoliša, ki praznujejo v tem mesecu.
Mame imamo zelo radi, zato smo se tokrat še posebej potrudili.Povabili 

smo tudi očete, dedke, prijatelje in druge krajane. Predstavili smo se vsi, od 
vrtca do osmega razreda.

Najprej nas je pozdravila ravnateljica, potem pa seje Orfov instrumentarij 
predstavil s pomladnimi pesmimi. Nastopili so še harmonikaši, recitatorji, 
humoristi, plesalci, pevci in drugi. Pevski zbor sta spremljali ga.Ankica Udovič 
in ga. Vojka Pirih.

Udeleženke smo obdarili z glinenimi cokli, polnimi suhega cvetja. Ob 
tej priložnosti smo izdali tudi glasilo “Za vsakogar sonce enako greje”.

Bilo nam je lepo in še se bomo družili.
Borut Rutar in Tina Turkovič, OŠ Jelsane.
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PRODAJA

EMIL SMAJLA s.p.
Podgrajska 10
6250 Ilirska Bistrica

tel.: 067/41-684 
tel/fax: 067/42-273 
GSM: 041/566-985

Najboljše
odločitve
vašega
življenja
Življenjska zavarovanja 

Rentna zavarovanja 

Prostovoljna pokojninska zavarovanja 

Nezgodna zavarovanja.

Zdravstvena zavarovanja
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Življenjski krog Zavarovalnice Triglav
ip= zavarovalnica triglav, d.d. 
V®/ Območna enota Postojna
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SEFIT

FRANC MARTINČIČ s.p.
6250 Ilirska Bistrica, Bazoviška 42

* PRODAJA VOZIL SEAT
* TRGOVINA Z AVTODELI IN DODATNO OPREMO
* KLEPAR - LIČAR - VLEKA
* MENJAVA AVTOPLAŠČEV
* PREPISI VOZIL

Radio 94 d.o.o.
Kolodvorska 5a 
6230 Postojna
Telefon: 067/25-123 in 24-150

TEDENSKI PROGRAM RADIA 94 - KDAJ JE KAJ:
VSAK DAN: 6.30 NOVICE 7.00 HOROSKOP 7.15 KAJ PA LUNA? ZGODILO 

SE JE 8.40 NAPOVED KULTURNIH IN DRUGIH PRIREDITEV 9.00 NOVICE 
9.30 REGIJSKI DOGODKI 11.00 NOVICE 12.00 NOVICE BBC 13.00 
NOVICE15.00 INFORMATIVNA ODDAJA RGL 18.00 NOVICE

PONEDELJEK: II. 15 NAŠ ŽUPAN 13.30 GLASBENE ŽELJE (ILIRSKA 
BISTRICA) 15.50 POPEVKA TEDNA 16.35 DANES POSLUŠAMO 18.05 GOOL 
- NOGOMET NA RADIU 94

TOREK: 11.15 VEM, KAM GREM, oddaja o zdravju 12.15 J & M 12.30 
URADI ZA DELO 13.30 GLASBENE ŽELJE (CERKNICA, LOŠKA DOLINA, 
BLOKE) 15.50 POPEVKI TEDNA 18.05 GLASBENI TUTTI FRUTTI 19.05 
HORIZONT

SREDA: 10.00 NAGRADA NEDELJSKIH ČESTITK - ŽREBANJE 10.10 
SREDIN SOS 11.15 NOSTALGIJA 12.15 J & M 12.25 GA NI ČEZ DOBER 
NASVET 13.30 GLASBENE ŽELJE (POSTOJNA IN PIVKA) 14.40 PLANINSKE 
NOVICE 15.50 POPEVKI TEDNA 18.05 SREDIN ROMPOMPOM 19.05 S 
TANGOM V SRCU

ČETRTEK: 11.15 VAŠ KOMENTAR. PROSIM 12.15 J & M 12.25 
NASLEDNJI, PROSIM 13.30 VIP - VAŠIH IZBRANIH 5 14.00 GLASBENE 
ŽELJE (ZA MLADE) 15.50 POPEVKI TEDNA 16.20 IZBOR POPEVKE TEDNA 
18.05 GLASBA...S GLASBENIH GOSTOM 19.05 VIRGOADACTA

PETEK: 10.15 MED PLATNICAMI, naše knjižnice se oglašajo 12.25 MALA 
RADIJSKA TRŽNICA 13.30 GLASBENE ŽELJE 15.50 POPEVKI TEDNA 18.30 
ŠKROPOT 21.00 GLASBA PO ŽELJAH POSLUŠALCEV

SOBOTA: 9.30 SOBOTNI UTRIP 11.20 NOTRANJSKO KRAŠKI MOZAIK
12.15 J & M 13.45 GLASBENE ŽELJE 14.15 TEMA DNEVA 15.50 POPEVKI 
TEDNA 19.05 V SOBOTO OB 7H 20.05 BBC-JEVTOPPOP 21.00 GLASBA PO 
ŽELJAH POSLUŠALCEV

NEDELJA: 7.15 OGLAŠANJE IZ PLANINSKIH 9.30 NEDELJSKO JUTRO
10.15 J & M 10.30 PRIJATELJI, OSTANIMO PRIJATELJI 12.30 NEDELJSKE 
ČESTITKE 15.50 POPEVKI TEDNA 16.00 NEDELJSKO POPOLDNE 18.05 
LESTVICA 4 MIX

V.................... .................  ..................................... ^

Borzni komentar:

NEOPTIMISTIČNO 
RAZPOLOŽENJE BORZNIH 

INVESTITORJEV
V minulih dveh tednih se stanje na trgu vrednostnih papiijev ni kaj 

bistveno spremenilo. Tečaji delnic so še vedno relativno nizki, kar lahko 
omogoča poceni nakup določenih delnic. Na začetku preteklega tedna se 
je začelo s trgovanjem z delnicami Pivovarne Union, katerih tečaj se giblje 
daleč od napovedanih 50.000 tolarjev za delnico. Slovenski borzni indeks 
seje še nekoliko znižal glede na prva tedna v mesecu in je v torek 14. 
marca zanšal 1.769 točk, indeks pooblaščenih investicijskih družb pa se 
je ustavil pri 1.343 točkah.

Kot smo že uvodoma omenili, se je s 6. marcem začelo trgovati z 
delnicami Pivovarne Union, katerih enotni tečaj se giblje pri 41.000 tolarjih 
za delnico. Veliko poslov je bilo tudi z delnicami Intereurope pri 2.350 
tolarjih in Luke Koper pri dobrih 3.000 tolarjih. Tečaj delnic kranjske 
Save seje oblikoval pri 16.800 tolarjih. Veliko zanimanja borznih 
investitorjev je bilo še za delnice obeh farmacevtskih družb. Tako seje 
tečaj Leka le nakoliko okrepil in presegel mejo 32.000 tolarjev za delnico 
medtem, ko se tečaj Krke giblje nad 26.000 tolarji. Večina podjetij, ki so 
uvrščena v borzno kotacijo je že objavila lanske poslovne rezultate. Tako 
je Krka d.d. ustvarila za 4.5 milijarde tolaijev dobička, Lek d.d. je imel 
3.1 milijarde tolarjev dobička, Mercator slabe 3 milijarde, Sava 2.5 
milijarde ter BTC dobro milijardo tolarjev.

Na prostem trgu so borzni investitorji zelo veliko pozornosti namenili 
delnicam Nacionalne finančne družbe 2, pri slabih 32 tolarjih. Zanimanje 

so pritegnile tudi delnice Kmečke družbe pri slabih 
43, Maksima 1 pri dobrih 48 in Zvon 2 pri 31 tolarjih. 
Omenimo še delnice podjetij Gorenje pri 2.150 
tolarjih, Fraktala pri dobrih 1.900 tolarjih in DZS pri 
3.600 tolarjih.

BlažSeražin 
Ilirika Borzno Posredniška Hiša cLd.ILIRIKA



Pihalni orkester Ilirska Bistrica

MALI JUBILEJ VELIKEGA 
ORKESTRA

Andraž Lipolt bo nastopil na olimpijskih igrah

OD BISTRICE DO SVDNEVA

Govoriti o Bistrici, njenih 
prebivalcih in njihovi naklonjenosti 
do glasbe in ne omeniti po letih, 
starosti in stažu mlad, množičen, 
predvsem pa kvaliteten Pihalni 
orkester Ilirska Bistrica, bi bilo 
nepravično. Koreni te štiriinpedeset 
članske "družine" potekajo izpred 
desetih let. Od formiranja, ko se je 
začelo z enim članom, je Bistriške

Balazsom. Takoj smo našli skupni 
jezik. Uspelo nam je, da smo v prvi 
skupini zbrali dvanajst učencev, med 
njimi Bredo Štembergar-danes je 
profesorica glasbe (flavta) v Ljubljani 
in Matjaža Mikuletiča, ki je danes 
diplomant visoke šole za Jazz v Grazu 
in član Big band orkestra RTV 
Slovenije. Na začetku seveda ni bilo 
vse idealno, toda tako kot pri vsakem

glasbenike spoznala širša javnost v 
občini in po celi Sloveniji. Največji 
uspeh so dosegli v Ormožu, najlepše 
priznanje pa so dobili pred tremi leti 
od predsednika republike, Milana 
Kučana v Ljubljani za nastop v 
državnem zboru. O nastanku, 
desetletnem delu, uspehih in načrtih 
smo se pogovarjali z idejnim vodjo 
in dirigentom orkestra, profesorjem 
Josipom Grgasovičem- Grgo.

Deset let je za vami. Ali nam 
lahko poveste, kako se je začelo 
ustvarjanje novega orkestra?

Na začetku bi se najprej rad 
zahvalil tistim, ki so nam pomagali 
pri našem razvoju, posebno pa bi se 
rad zahvalil staršem za njihovo 
razumevanje in vsestransko podporo. 
Brez njihovega sodelovanja ne bi 
naredili, to kar imamo. Kako se je 
rodil orkester? Če vam povem, da se 
je vse skupaj začelo za "balincu” pri 
Grščetu, mi ne boste verjeli. Toda, 
ravno tam se je začelo. Nekega dne 
seje v družbi prijateljev Janeza Kima 
(postal je prvi predsednik dmštva), 
Toma Šajna, Marjana Slokarja, 
Antona Štembergerja in Eda 
Lenarčiča ob balinanju začel pogovor 
m tako tudi ideja o nastanku pihalnega 
orkestra.

Na začetku je bila ta inicijativa 
šala, kasneje resničnost.Kako?

Po balinanju smo se vsi zbrali na 
domu Janeza Kirna. Obdelane so bile 
vse možnosti, "pretresene" vse želje 
in predlogi, nato pa smo prišli do 
zaključka, da mora nekdo od nas 
stopiti v stik z vodstvom glasbene šole 
v Ilirski Bistrici. To nalogo je prevzel 
Janez Kirn. Spoznali so me s 
direktorjem glasbene šole Laszlom

delu seje vztrajnost izplačala.
Se še spoininte prvega javnega 

nastopa?
Seveda. Naše skupno delo je bilo 

kronano prvim skupnim nastopom, ki 
je bil 25. decembra 1996 za Božične 
praznike. Bistričanom smo se 
predstavili s skladbob"Od Trnovega 
do Bistrca", ki sem jo prilagodil 
orkestru. Leto za tem smo postali 
samostojni in dobili tudi status 
društva. Sedaj nastopamo pod 
imenom Pihalni orkestar Ilirska 
Bistrica.

Uspehi, načrti in želje?
Prvi res velik uspeh našega 

pihalnega orkestra je bil nastop pred 
Državnim zborom, ko nam je čestital 
predsednik republike Milan Kučan. 
Naslednji naš uspeh smo dosegli v 
Ormožu, na tekmovanju zabavnih 
orkestrov, ko smo osvojili drugo 
mesto in dobili ime "Plavi orkester". 
Kar se tiče naših načrtov in želja, si 
želim, da bi se ta orkester obdržal 
skupaj, da se stalno obnavlja in da bi 
nekega dne iz mojega orkestra prišel 
novi "Grga" (tako popularno kličejo 
dirigenta v Bistrici), ki ga bo vodil 
naprej. Tekst-foto: Petar Nikolič

Strelstvo je bilo na Bistriškem 
vedno priljubljena športna panoga. 
Ob klasičnem streljanju se je pri 
nas v šestdesetih letih pojavila 
zanimivejša in atraktivnejša 
panoga športnega streljanja- 
streljanje na glinaste golobe, 
imenovano TRAP. Z 
dokončanjem modernega srelišča 
v osemdesetih letih v Ilirski 
Bistrici, takrat najmodernejšega v 
Jugoslaviji, seje pričelo resnejše, 
predvsem pa bolj strokovno delo 
v tej športni panogi.

Strelska panoga TRAP je bila 
prvič na sporedu olimpijskih iger že 
leta 1900.. Letos obeležujemo njeno 
stoletnico obstoja na tej največji 
svetovni športni prireditvi.

V tej športni panogi se je 
prvič uspel na Olimpijske igre 
uvrstiti slovenski tekmovalec, 
Andraž Lipolt iz Ilirske Bistrice. 
Svojo uvrstitev na igre, kjer se 
bo pomeril z 27 vrhunskimi 
tekmovalci iz vsega sveta, si je 
zagotovil na Evropskem 
prvenstvu TRAP 1999 v Franciji, 
ko j e izpolnil kriterij mednarodne 
strelske zveze ISSF za nastop na 
01.

Priprave in nastop 
bi stirškega športnika na 
Olimpijskih igrah v Sydneyu 
sponzorira Banka Koper d.d..

Kako in kje se je začela tvoja 
športna pot?

Z olimpijsko dissciplino 
TRAP sem se prvič srečal kot 
srednješolec na strelišču Črne 
njive nad Ilirsko Bistrico, kjer 
sem se včlanil tudi v TRAP 
KLUB IL. Bistrica. Zanj 
tekmujem tudi sedaj. Na začetku 
je bilo vse skupaj bolj zabava kot 
kaj drugega. Po prvih uspehih so 
moje ambicije postale večje, s 
tem pa je tudi sam pristop do tega 
športa postal drugačen.

Kaj je tisto, kar naredi dobrega 
strelca?

Ob sami tehniki streljanja, ki je 
seveda predpogoj za doseganje 
visokih rezultatov, je po mojem 
mnenju najbolj pomembna psihološka 
priprava strelca na tekmovanju. 
Streljanje je psihično zelo zahteven

Koseze 32c, 6250 Ilirska Bistrica 
tel.: 067/400-281, 067/400-280, fax: 067/400-285

KRATEKSTIK:

šport. Gre za ponavljanje določenih 
elementov v pripravi na strel, ti pa se 
med seboj ne smejo razlikovati niti v 
najmanjši podrobnosti. Samo 
tekmovanje traja dva dneva, kar 
pomeni, da je strelec toliko časa tudi 
pod psihično obremenitvijo.

Kako se uvrstiš na Olimpijske 
igre?

V športnem streljanju so pogoji 
za uvrstitev zelo zahtevni. V panogi 
TRAP bo na Igrah tekmovalo 28 
strelcev, mogoče še kakšen več na 
račun prireditelja. To pomeni izredno 
veliko konkurenco. Število 
tekmovalcev iz posameznega 
kontinenta je v naprej določeno, vsi 
kontinenti so na Igrah zastopani 
sorazmerno. Tekmovanja, na katerih 
lahko pridobiš kvalifikacijo za 
Olimpijske igre so: Svetovni pokal,

Človek postane čisto mehak, če ga namesto hude kritike preseneti 
negativna pohvala.

Če tu ni več kaj prebrati - vrzite stvar v peč, ne na polico.

Evropsko prvenstvo in Svetovno 
prvenstvo.

Ob Rajmondu Debevcu, ki je 
eden najboljših svetovnih strelcev v 
zgodovini, sem edini slovenec ki mu 
je to uspelo.

Vaša pričakovanja na Olimpijskih 
igrah?

V športnem streljanju je rezultat 
odvisen od tega, kako tekmovalec 
zdrži psihološki pritisk. Če s tem ne 
bom imel težav, se bom zagotovo 
visoko uvrstil. Na Igrah bom eden 
najmlajših tekmovalcev. Starejši 
imajo določeno prednost zaradi 
izkušenj in rutine. Prednost mlajših 
pa je, da to ne bo naša zadnja 
olimpiada. Zato lahko tekmujemo 
nekoliko bolj sproščeno.

Besedilo in slika: P. Nikolič
P.S.: ZADNJA VEST
V soboto, 25. j. je Andraž na 

Svetovnem pokalu v Sydneyu, med več 
kot 100 tekmovalci, zasedel 18. mesto.



Socialdemokratska stranka Slovenije:

NEPOTREBEN POSKUS 
PRESELITVE POSLANSKE 

PISARNE
Javni protest

Za neposredne stike in sodelovanje z volilci, imajo poslanci povsod po 
demokratičnem svetu tako imenovane poslanske pisarne v svojem ali pa tudi 
v sosednjih volilnih okrajih. Tako je tudi v Sloveniji, neglede iz katere politične 
stranke poslanec je, oziroma neglede katero politično stranko poslanec zastopa. 
Tako je tudi v Ilirski Bistrici odkar ima poslanca.

Državni zbor RS je sklenil z občino najemno pogodbo za najem prostora 
v sobi št. 2, v II. nadstropju za potrebe poslanske pisarne.

Vse stvari v zvezi s poslansko pisarni so potekale normalno in korektno, 
nakar seje 25.2.2000 spomnil bistriški župan, da bi poslansko pisarno preselil 
nadstropje nižje ter brez vednosti in dogovora s poslancem poslal Državnemu 
zboru RS aneks št. 2 k najemni pogodbi v katerem spreminja 1. člen najemne 
pogodbe tako, da bi se poslanska pisarna preselila v nadstropje nižje.

Državni zbor je poslal pisni odgovor dne 7.3.2000, da naj se prostor za 
poslansko pisarno ne spreminja, saj so se na dosedanji prostor volilci navadili 
ter daje do izteka najemne pogodbe manj kot eno leto.

Seveda takšen odgovor ilirskobistriškemu županu ni bil povšeči, zato je 
naložil direktorju občinske uprave, da napiše ponoven dopis s predlogom 
selitve poslanske pisarne z navedbo: “Ponovno pa poudarjamo, da s 
spremembo prostora odpravljamo pomanjkljivosti navedene v prejšnjem 
dopisu."

Kakšne pomanjkljivosti? Gre za županov zahrbten poskus degradacije in 
zmanjšanja pomena poslanske pisarne v Ilirski Bistrici. Vsi razlogi so le 
izmišljeni. V zvezi s poslansko pisarno do sedaj ni bilo nikakršnih problemov. 
Letos je volilno leto in župan hoče nagajati poslancu tudi s preselitvijo 
poslanske pisarne. V drugih občinah župani sodelujejo s poslanci in so ponosni, 
da imajo poslanca v svoji občini ter delajo skupaj z roko v roki. V Ilirski 
Bistrici pa je ravno obratno. Župana moti, da imamo poslanca, z njim noče 
sodelovati, meče mu polena pod noge pri projektih, ki jih je poslanec speljal 
za dobrobit Bistrice in na koncu ga hoče preseliti s poslansko pisarno.

Državni zbor RS je tudi na drugi dopis Občine Ilirska Bistrica, glede 
preselitve poslanske pisarne odgovoril: “Državni zbor RS ponovno prosi, da 
občina upošteva že navedene razloge zaradi katerih predlaganega aneksa k 
najemni pogodbi Državni zbor RS ne more podpisati.”

Če se bo bistriški župan podal na državnozborske volitve letos, potem 
mu priporočamo, da čas in energijo usmerja v projekte za razvoj Bistrice, ki 
je razvoja še kako potrebna, ne pa, da s prikrito trmoglavostjo ustvarja 
brezpotrebno zdraharstvo.

IO SDS Ilirska Bistrica, Predsednik Marjan Čeligoj

REGIJSKI PARK SNEŽNIK SE 
NEMOTENO USTANAVLJA

Ministrstvo za okolje in prostorje pripravilo terminski 
načrt za sprejem uredbe o ustanovitvi parka.
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Ilirska Bistrica- Občinski svetniki 
so v februarju razpravljali o 
ustanavljanju Regijskega parka 
Snežnik ter ugotavljali, da so 
prebivalci občine, ki bodo zajeti v 
območje parka, premalo seznanjeni s 
tem, kar se jim obeta. Park bo zajel 
skoraj pol občine, varovana območja 
se začenjajo takoj za zadnijmi hišami 
v nekaterih vaseh. Po terminskem 
načrtu, ki gaje pripravilo Ministrstvo, 
bodo občine seznanjene z osnutkom 
odredbe v aprilu, do junija bo potekalo 
vsklajevanje med ministrstvom in 
občinami, nakar bo osnutek 
obravnavala vlada. Javna razgrnitev 
in javne razprave bodo v juliju in 
avgustu ( za Ilirsko bistrico je 
predviden termin sredina julija), v 
septembru in oktobru bo ministrstvo 
usklajevalo pripombe in okrog 1. 
decembra naj bi vlada uredbo 
sprejela.

Glede na izkušnje in visoko raven 
zaupanja v demokratičen vpliv 
prebivalstva na odločitve države, se 
sedaj nekateri občinski svetniki kar 
malo bojijo, da smo zamudili vlak. 
Občinska uprava pa jih miri češ, da 
se vse skupaj še niti ni dobro pričelo 
dogajati.

Vseeno - dosedanji parki v 
Sloveniji so konzervatorsko 
usmerjeni in niso pisani na kožo 
regionalnega ali krajevnega razvoja. 
Tudi območja, ki so izven parkov, 
sodijo pa v njihovo vplivno cono, 
morajo za svoja početja iskati soglasja 
(celo za take banalnosti kot so skoki 
z mosta ali druge turistične 
prireditve)... Gospodje, pogajanja so 
pogajanja. Če nanje ne prideš 
pripravljen in oborožen s svojimi 
zahtevami in izhodišči, ti draga stran 
servira svoja. In si se pogodil - kot 
Indijanec v rezervatu. B.J.

NOVO O TOVARNI OKOVJA 1
Ilirska Bistrica- Občinski svetniki so se večkrat zanimali kaj se dogaja | 

z gradnjo tovarne okovja, za katero je občina že pred letom zagotovila . 
prostor. Tovarno je hotelo zgraditi italjansko podjetje Formenti & * 
Giovanzana s sodelovanjem in posredovanjem novogoriških podjetij Penta | 
in Form Tech. Investicija bi morala v začetku nuditi delo stotim zaposlenim, ■ 
po treh letih pa bi bilo tu lahko zaposlenih dvesto ljudi. Po zadnjih * 
informacijah (konec februarja) Italijani oklevajo z investicijo v Sloveniji. | 
Pogledali so namreč pogoje in ugodnosti, ki jimjih nudijo Slovaška, Poljska | 
in Madžarska, če investirajo pri njih. Ne le, da je delovna sila cenejša 
najmanj za četrtino in da tam inflacija stalno znižuje ceno dela. Te države I 
nudijo tujim investitorjem tudi finančno podporo in vlagajo nepovratni | 
kapital tudi do 40% vrednosti investicije, ustanavljajo posebne gospodarske . 
cone z ničelno stopnjo davkov... Kaj nudi slovenska država in njene I 
lokalne skupnosti (razen dolgih in zapletenih postopkov) ? Kljub temu, | 
da imajo investitorji dobre izkušnje z podobno tovarno v Babnem Polju ■ 
pri Ložu in da novogoriški partnerji pripravljajo dokumentacijo za prijavo * 
na razpis Ministrstva za ekonomske odnose in razvoj, visi investicija v | 
zraku. Glavni namen italjanskih investitorjev pri postavljanju tovarn v ■ 
inozemstvu je namreč izkoriščanje nižjih cen dela in dragih ugodnosti v * 
vshodni evropi in posledično večji lasten profit. B. J. \

L — — — — — — — — — — — — — — — — — — JI

DOM NA VIDMU 
KONČNO NAŠ?

Pogajanja med občino in ministrstvi o prenosu in 
najemu Doma se bližajo koncu.

Bistriški občini se končno najemnino. Ministrstvo za kulturo da 
nakazujejo možnosti, da bo končno Dom v brezplačni najem občini za 25 
dobila Dom na Vidmu (z več kot let. Občina je dolžna 2/3 Doma 
3500 kvadratnih metrov uporabnih nameniti kulturnim in neprofitnim 
površin) v brezplačni najem za 25 let. dejavnostim, ga vzdrževati in urejati 
Za kulturne potrebe bo namenjeno vse odnose z sedanjimi in bodočimi 
51% prostora, do 33% prostorov bo v podnajemniki (tudi morebitne 
komercialnem najemu, iz katerega se zahtevke glede vlaganj iz prejšnjih 
pokrivajo vzdrževalni in obratovalni let). Iz tristranega dogovora je izvzet 
stroški, ostanek pa drage neprofitne edino vložek v prostore SKB banke, 
dejavnosti. Občina bo tudi ki se bo obravnaval ločeno in posebej, 
zagotavljala sredstva za investicijsko Občinski svetniki zdaj upajo, da 
vzdrževanje (najmanj 6 milijonov sit se bo tudi zanje in njihove seje našel 
letno). kakšen kotiček (sedaj gostujejo v avli

Postopek teče približno takole: nove osnovne šole), belijo pa si glave
Ministrstvo za obrambo odstopi Dom tudi s vprašanjem, kako urediti 
Ministrstvu za kulturo in od njega upravljanje Doma in komu ga zaupati, 
terja, kar je terjala prej od občine (to Dragi potencialni kandidati za 
je zaostale najemnine). Vsa sredstva, vselitev in upravljanje! Sedaj je čas 
vložena v obnovo Doma, ne glede, za pritiskanje in lobiranje! 
kdo jih je vložil, se pobotajo z zapadlo B.J.

BOMO OSTALI BREZ TRAFIKE 
NA CANKARJEVI?

Občinski poslovni prostori pod enakimi pogoji za vse.
Ilirska Bistrica- Med najemniki občinskih poslovnih prostorov je tudi 

podjetje 3Dva, hčerinska firma Tobačne Ljubljana (podjetje združuje vse 
trafike bivšega Tobaka po Sloveniji). Bistriška trafika je v marcu izgubila 
pogodbeno delo pri Loteriji Slovenije - vplačila lota, športne napovedi itd., 
seveda ji je padel tudi promet. Podjetje, ki bi rado ohranilo prodajno mesto in 
zaposlene, je zaprosilo občino za zmanjšanje najemnine (ki sedaj znaša 
nekaj preko 60.000 SIT mesečno), zmanjšuje pa tudi plače zaposlenim.

Občinski svet je to vlogo za zmanjšanje najemnine, kakor tudi druge 
podobne (med njimi nekaterih političnih strank in invalidskega podjetja IPIL, 
ki mu je občina celo soustanovitelj), zavrnil. Svet meni, da se večina 
najemnikov srečuje s podobnimi poslovnimi težavami. Občinske najemnine 
so bile že do sedaj znižane glede na druge kraje in se niso sproti vsklajevale 
z rastjo cen. Prav tako svetniki menijo, da bi drage najemnike spravili v slabši 
položaj, če bi enemu odobrili boljše pogoje, zato zavračajo vse tovrstne 
prošnje.

Ni še čas za nekrolog, pa vendar- če se bo podjetje 3Dva zaradi izgube 
odločilo ukiniti bistriško trafiko, bo to izguba za mestno jedro. In kje se bodo 
potem srečevali in pomenkovali znanci, ki se dolga leta shajajo v in ob njej?

B.J.



Agata Valenčič s.p.

Titov trg 8, Ilirska Bistrica 
tel.: 067/81-746

OD TORKA DO PETKA 
DNEVNO SVEŽE RIBE!

URNIK
ponedeljek in sobota 

8- 12
torek, sreda, četrtek in petek

8- 12 in 14- 17

Doin na Vidmu
Gregorčičeva 2, Ilirska Bistrica 
tel. 067/41-344

ODPRTO:
od ponedeljka do sobote 
od 10..00 do 21.00

UGODNOSTI PRI IZPOSOJI:
* Med tednom: 3 filme za 2 dneva 

po ceni za en dan.
*Kasete, izposojene v petek, se 
lahko vrnejo v ponedeljek.

* Veliki paket: 10 filmov za 7 dni 
po ceni za en dan.

*Mali paket: 7 filmov za 5 dni po 
ceni za en dan.

*lzven paketa popust 10% za 
izposojo 5 in več kaset.

*Vsak petek novi filmi.
Cena izposoje je 300 SIT na kaseto 

za en dan.

■ VIDEO TOP 10
■
■ MUMIJA-Srhljivka
■ PAST-Akcija
■ ŽIVUENJE - Komedija
■ MATRICA-ZF akcija 
2 GENIJ-Akcija
■ MIROVNIK-Akcija
■ FULGAS-Akcija
Z DIPLOMATSKO OBLEGANJE-Akcija
■ VRAČILO DOLGA Akcija
■ LEGIONAR-Akcija

M
\ j

* AEROBIKA

* 0MMP
Vojka Šestan s.p. 
ILIRSKA BISTRICA 

067/42-053

RUJ NEPREMIČNINE,
Nepremičninska organizacija KRASA IN BRKINOV.
ILIRSKA BISTRICA
Ilirska Bistrica, poslovno 

stanovanjska, starejša,
dvonadstropna, z visokim
podstrešjem, vrt, dvorišče, 700 m2, 
parcela 870 m2. Lokacija je ugodna 
za več družinsko stanovanjsko hišo, 
s poslovnimi prostori v pritličju. 
Cena 73.000.000,00 sit.

Ilirska Bistrica, popolnoma 
vseljiva, nova, podkletena, z urejeno 
mansardo, 285 m2 bivalne površine, 
parcela 830 m2. Kletna etaža oz. 
pritličje: garaža, kotlovnica,
kolesarnica in shramba, shramba za 
živila,, majhen hodnik, stopnišče. 
Nadstropje: kuhinja z jedilnico, tri 
spalnice, dnevna soba, sanitarije, 
kopalnica, pred prostor ob vhodnih 
vratih, hodniki. Mansarda: dve veliki 
sobi, kopalnica, priročno skladišče. 
Hiša ima CK in klimo; novo streho, 
tlakovano dvorišče, letna garaža, 
urejena trata in vrt. Cena 400.000 
DEM.

Ilirska Bistrica-Trnovo. Visoko 
pritlična, vseljiva, podkletena, CK, 
kopalnica, shramba, 100 m2, garaža 
24 m2, podstrešje, dvorišče, vodovod, 
elektrika, telefon, kanalizacija, asfalt 
do hiše, javna razsvetljava, ugodna in 
mirna lokacija. Stavbišče 150 m2, 
dvorišče 200 m2, vrt ob hiši 850 m2 
Hiša je starejša, popolnoma 
obnovljena in takoj vseljiva. Cena
130.000 DEM.

Ilirska Bistrica okolica, 
enonadstropna , v adaptaciji, 
podkletena, CK in kopalnica v 
pritličju, 160 m2, registrirana kot 
gospodarsko poslopje. Cena
3.200.000 tolarjev.

Ilirska Bistrica, Trnovo, 
enonadstropna, starejša, potrebna 
obnove, komunalno opremljena, 160 
m2, parcela 330 m2, manjše 
gospodarsko poslopje 10 m2, 
pomožni prostori 75 m2, vrt 500 m2, 
ugodna lokacija, cena 105.000 DEM.

Ilirska Bistrica - Trnovo, 
dvodružinska stanovanjska hiša P+N, 
285 m2 z ločenimi vhodi, komunalno 
opremljena: elektrika, voda z odtočno 
kanalizacijo, telefon, centralno 
ogrevanje na trda in tekoča goriva, 
na parceli 554 m2, z vrtom 446 m2. 
Cena 30.000.000 sit.

POSTOJNA IN OKOLICA
Postojna, dvodružinska hiša, 

360 m2, vrt 510 m2, ugodna lokacija; 
celotna komunalna infrastruktura 
(CK, plin, KTV, kanalizacija, telefon, 
voda, elektrika); del hiše vseljiv, del 
na novo zgrajen v zaključni IV.gr. fazi. 
Cena je 350.000 DEM.

Postojna okolica, 240 m2, 
enonadstropna, samostojna, novejša, 
sedaj registrirana kot gospodarsko 
poslopje, parcela 2400 m2. Ugodna, 
samostojna lokacija. Cena
7.000. 000.00 sit.

Postojna - okolica- starešja 
pritlična hiša 110 m2 z manjšim 
dvoriščem, gospodarskim poslopjem 
66 m2 , vodnjakom in vrtom 453 m2. 
Cena 5.000.000 sit.

KOZINA IN OKOLICA
Kozina - okolica, starejša, 

prenovljena, vseljiva hiša 120 m2 s 
CK, telefonom, dvoriščem in vrtom 
200 m2. Cena 7.300.000 sit.

Kozina - okolica- vseljiva hiša, 
zgornje nadstropje novo in vseljivo, 
spodnji del za predelati, manjše 
gospodarsko poslopje, vrt 300 m2. 
Cena 7.300.000,OOsit.

Kozina - okolica, starejša hiša 
120 m2, potrebna obnove,
gospodarsko poslopje in dvorišče 460 
m2, sadovnjak 610 m2. Cena
3.500.000. 00 sit.

KUPIMO STAREJŠO ALI 
NOVEJŠO HIŠO Z VRTOM V 
ILIRSKI BISTRICI, BRKINIH IN 
DRUGOD.

Podrobnejše informacije na 
telefonu 067 32 212 ali 0609 648 066.

V 11. Bistrici ali okolici 
iščemo zazidalno parcelo ali 
starejše gospodarsko poslopje 
ali hišo. Lahko ruševina. 
Minimalna površina zemljišča 
nad 2000 m2. Tel/fax : 067/41- 
732, GSM: 041/682-549, 0609/ 
652-769.

ZAPOSLIMO:
L šefa kuhinje - kuharja
2. šefa strežbe
3. več natakarjev.
Johnny bar, Gabrje 3
II. Bistrica, tel: 81-838, 41-091 
041/740-583

Snežnik cenik oglasov

Cena oglasov na prvi in 
zadnji strani je višja za 30%. 
Za večkratno oglaševanje 
znižamo ceno po dogovoru.

Pokličite: GRAFIČNI ATELJE Alma Zejnulovič s.p., 
Tel.: 067/400-320, fax: 067/41-124

1. cela stran
2. polovica strani
3. četrtina strani
4. osmina strani
5. šestnajstina strani

90.000 SIT
45.000 SIT 
22.500 SIT 
11.250 SIT 
5.700 SIT

PUR#TEX
* REZANA POLIURETANSKA PENA
* SEDEŽNE GARNITURE

Gradišče 51, 6243 OBROV 
PE PODGRAD: Podgrad 110, 6244 PODGRAD 

Tel.: 067/836-210 centrala 
067/836-211 direktor 

Fax: 067/85-415 
GSM:041/611-395

BISTRICA

Cankarjeva 24 
6250 ILIRSKA BISTRICA

OPPlama-pur

[EUROMBl NIZE GRADNJE
d.o.o.

* STROJNO PLUŽENJE IN POSIPANJE 
CEST

* KOMPLETNA IZVEDBA NIZKIH GRADENJ
* STROJNO ALI ROČNO ASFALTIRANJE 

DVORIŠČ, DOVOZNIH POTI IN 
DRUGIH POVRŠIN

V II. Bistrici ali okolici iščemo 
zazidalno parcelo ali starejše 
gospodarsko poslopje ali hišo. 
Lahko ruševina. Minimalna 
površina zemljišča nad 2000 m2.

tel/fax : 067/41-732
GSM: 041/682-549,0609/652-769

I
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KDO BI SE BIL ŠPORTNIK LETA 1999!?
ZDRAVSTVENI DOM 

ILIRSKA BISTRICA
Gregorčičeva 8 

6250 Ilirska Bistrica
Hišna centrala: 067/41-198 

Uprava - Direktor: 067/81-475

5uvys
Vojkov drevored 14, 6250 Ilirska Bistrica

Najem in prodaja prostorov za:
- proizvodnjo
- skladiščenje
- in pisarne

Informacije: tel. 067/81-188

DCSBEF5
ILIRSKA BISTRICA 

Prešernova "7

Suma inženiring d.o.o.
PROIZVODNJA KOVANIH ELEMENTOV 

IZDELAVA OGRAJ, REŠETK IN VRAT PO NAROČILU

0IC Trnovo
Vilharjeva cesta 47, 6250 Ilirska Bistrica 

tel/fax: 067/41-362

Rad bi podal moje mnenje na 
temo športnih priznanj v občini II. 
Bistrica, saj sem se po zadnjih odzivih 
karate kluba na prireditev tudi jaz 
»razburil« in to še bolj kot starši iz 
kluba. Očitno je podelitev priznanj 
športnikom dne 3. marca 2000 
prizadela starše. Sodeč po izjavah 
predstavnika kluba podanih po Radiu 
94 v oddaji Regijski dogodki v 
četrtek, 23. marca, pa kaže, da tudi 
koga drugega. Pritožbe staršev so bile 
navedene tudi v časopisu Primorske 
novice dne 17.3.2000. Pri meni na 
sedežu Športne zveze pa se je, 
zanimivo, še pred vsem tem oglasila 
mati enega izmed otrok prikrajšanih 
za priznanje. Njej sem zadevo razložil 
in obljubil, da bomo stvar razčistili z 
dokumentiranimi stališči. Če se čuti 
oškodovana, sem predlagal, da skupaj 
z ostalimi starši poda pritožbo 
Izvršilnemu odboru Športne zveze na 
podelitev priznanj. Prav tako pa tudi 
na moje napake, ki naj bi bile storjene 
pri tem.

Ne glede na omenjeno so starši, 
verjetneje pa klubski predstavnik, šli 
z dopisom neposredno k županu in 
novinarju Primorskih novic.

Do tu bi bilo vse v redu. Toda po 
izjavah predstavnika kluba na radiu 
ugotavljam, da ta še vedno nadaljuje 
z izkrivljanjem dejstev, da ne rečem 
lažmi.Brezobzirno uporablja 
nepošten in aroganten odnos tako do 
Športne zveze in posredno do mene, 
sekretarja zveze. Celo odzdraviti ob 
srečanju se mu zdi odveč.

Zato želim vse poslušalce ali 
bralce seznaniti z naslednjimi dejstvi 
in podatki, ki jih lahko vedno 
dokumentiram ali potrdim s pričami, 
za razliko od predstavnika karate 
kluba.

1. Karate klub oziroma prav 
njegov omenjeni predstavnik (za vsak 
slučaj ob spremstvu svojega 
odvetnika) je vpričo župana in tajnika 
za družbene dejavnosti izjavil, da s 
Športno zvezo noče ometi nič več 
skupnega. Tudi člani zveze ne bodo 
več. To stanje velja od vključno leta 
1998 dalje.

2. Polemike med predstavnikom 
kluba in menoj (sekretarjem zveze) so 
potekale že leta 1997 v časopisu 
Snežnik in kasneje tudi na eni izmed 
soočenj na valovih Radia 94. Seveda 
v časopisu in v eter lahko povemo 
marsikaj, tudi brez dokumentov, ki bi 
stvari potrjevali. Bralci in poslušalci 
si lahko ustvarijo vtis kdo ima prav, 
tako, da verjamejo eni ali drugi strani.

3. Predstavnik karate kluba je na 
Radiu 94 dne 23.3.2000, po dolgem 
obdobju miru, spet dobesedno obtožil 
odgovorne na Športni zvezi, da se 
priznanja podeljuje komurkoli in 
kakor se komu zahoče - očitno meni, 
sekretarju zveze. V isti sapi je

navedel, da so plakete »Priznanja 
Janka Kovačiča« priznanja Občine II. 
Bistrica in, da jih ta tudi financira. Pri 
tem pa da so oškodovani predvsem 
mladi tekmovalci njegovega kluba, 
saj starejšim priznanj pač ni treba. 
Verjetno je pri tem mislil na to, da so 
v klubu in tudi on sam priznanja 
Športne zveze prejeli že večkrat. V 
nadaljevanju obtoževanja je seveda 
izkoristil priložnost in povedal kako 
Športna zveza ne deluje tako kot bi 
morala. Zato so v klubu pač krenili 
po svoji poti v okviru »Zakona«, ki 
j im to omogoča. Ne vem kateri zakon 
je mišljen in pravzaprav zakaj bi jim 
to kdo onemogočal.

4. Županu občine Il.Bistrica, ki 
je v zadevo hočeš nočeš vpleten, smo 
dostavili stališča Športne zveze zaradi 
obtožb na račun predsednika in 
sekretarja. Stališča naj bi župan 
predstavil pri razjasnitvi zadev na 
sestanku s starši iz kluba. Nesmiselno 
je bilo vzdigovati prah še pred sklepi 
in zaključki s tega sestanka.

5. V klubu so očitno vseeno 
pohiteli z dodatno izjavo na Radiu 94 
z nastopom že omenjanega 
predstavnika kluba.

ŠPORTNA ZVEZA 
ILIRSKA BISTRICA
jV) D E L | U J E

Ker sem vpleten v zadevo menim, 
da ne morem mimo teh zadnjih izjav. 
Zato k vsemu prej navedenemu 
dodajam še sledeče bitvene podatke, 
ki se nanašajo na priznanja:

1. Priznanje »Janka Kovačiča« v 
obliki plakete ali diplome podeljuje 
Športna zveza Ilirska Bistrica in nihče 
drugi! Župan tradicionalno podeli 
plakete najboljšim športnikom po 
sklepu Izvršilnega odbora Športne 
zveze. Takih ali podobnih priznanj 
Občina na športnem področju ne 
podeljuje.

2. Vsem obveščenim medijem bo 
priložena kopijo pravilnika iz 
katerega je razvidno, da gre le za 
priznanja Športne zveze. Iz sedmega 
člena tega pravilnika pa je še 
razvidno, da predloge za priznanja 
lahko podajo društva včlanjena v 
športno zvezo, športni delavci in 
organi Športne zveze.

3. Športna zveza je sredstva za 
izvedbo prireditve in podelitev 
priznanj športnikom leta 1999 
pridobila s prijavo na javni razpis v 
letu 1999. Prireditevje 3. marca 2000 
tudi izpeljala.

Že zadnji dve navedbi lahko dajo 
objektivnemu bralcu ali poslušalcu 
jasno sliko kdo podeljuje priznanja in 
s čigavimi sredstvi. Trditve 
predstavnika karate kluba so dejansko 
laži in zavajanje javnosti, predvsem 
pa lastnega članstva in staršev v 
društvu. To podkrepljujem z 
dejstvom, da je bil že tolikokrat 
omenjeni predstavnik društva do leta 
1997 član organov Športne zveze in 
celo v komisiji, ki je predloge za 
priznanja obravnavala. Bilje prisoten 
tudi na skupščini Športne zveze 29. 
oktobra 1997, ko je bil dopolnjen 
pravilnik za priznanja tudi sprejet.

In še nekaj: Vsakdo od tokrat 
razočaranih ali prizadetih bi lahko 
ugotovil kdo podeljuje plakete ali 
diplome saj na vseh teh na vrhu vidno 
piše, da le-te podeljuje Športna zveza 
II. Bistrica (prej ZTKO). Karate klub 
in njegovi člani so jih v preteklosti 
prejeli kar lepo število, nekaj od teh 
tudi sedaj razbuijeni starši.

Moj zaključek po vsem tem je, 
da želi predstavnik karate kluba lastne 
probleme ponovno naprtiti na rame 
Športne zveze in tako preusmeriti 
pozornost od dejanskega stanja v 
klubu. Po vsem tem se ni potrebno 
vprašati zakaj ga zapušča vse več 
uspešnih tekmovalcev in tekmovalk?! 
Očitno mu sedaj, glede na prej 
navedeno, ustreza tak način osebne 
reklame in postavljanje v vlogo 
nedolžne žrtve.

Pa brez zamere vsi ostali, ki prav 
tako niste prejeli priznanj, pa bi jih 
morali. Se pač ni nihče spomnil na vas 
ali pa niste nanje tako »navajeni«.

Zdravko Debevc, Vrbica 4

Opomba: Na to temo in na račun 
predstavnika karate kluba bi imel 
marsikdo še kaj povedati, vendar iz 
določenih razlogov molči. Pri vseh 
teh medsebojnih obračunavanjih res 
najkrajšo potegnejo mladi v klubu. 
Verjetno se previdno držijo rekla »Bolj 
ko mešaš dr..., bolj smrdi!«.

V kolikor pa to zadnje želimo je 
ena od tem lahko: Kako je klub prišel 
do prostorov v Sokolskem domu. Ti 
so bili po sklepih vseh zainteresiranih 
uporabnikov in ob posredovanju 
Občinske uprave predviden za 
večnamensko rabo. Kdo pa prostore 
uporablja in tudi za kaj jih je? O tem 
molčimo, čeprav bi se dalo še 
razpravljati. A kdaj drugič in z 
drugimi prizadetimi.



Iz dela Državnega zbora:

KAJ BOS
PROSTOCARINSKIMI

PRODAJALNAMI

SVISCAKI, SVISCAKI

Če je bilo vprašanje preobliko
vanja prostocarinskih prodajaln v 
Sloveniji še pred letom dni bolj 
obrobno vprašanje, pa prav gotovo od 
minule jeseni postaja vse bolj 
pomembno.

Prvotni rok, ki ga je Bruselj 
postavil Sloveniji za ukinitev prosto
carinskih prodajaln (PCP) je bil že 
1.7.1998. Ker se do tedaj ni zgodilo 
nič, je Bruselj dal nov datum, in sicer 
30.6.2000.

Vlada RS po do sedaj znanih 
podatkih ni dala nikakršne pisne 
zaveze o ukinitvi PCP. Dejstvo pa je, 
daje nekdanji zunanji minister Zoran 
Thaler že leta 1995 dal Bruslju 
politično obljubo.

PCP bodejo v oči predvsem 
Italijo, še bolj pa Avstrijo. Predvsem 
slednja je ves čas, odkar je Slovenija 
resna kandidatka za vstop v EU, 
pritiskala na petnajsterico ter 
neprestano zahtevala ukinitev PCP na 
mednarodnih mejnih prehodih. Tako 
je to vprašanje prešlo v multilateralno 
politično sfero in s tem dobilo veliko 
težo.

Vlada RS je precej časa na to 
vprašanje gledala kot na ne preveč 
zahtevno in ga je puščala ob strani. 
Toda vse pogostejše pripombe 
evropskih pogajalcev in diplomatov 
glede PCP-jev so vplivale na 
slovensko vlado tako, da je 27. 
januarja 2000 sprejela sklep v katerem 
je naložila Ministrstvu za finance, da 
ji predloži v obravnavo po hitrem 
postopku predloga zakonov, ki ju je 
zaradi prostocarinskih prodajaln na 
cestnih mejnih prehodih Republike 
Slovenije z Avstrijo, Italijo in 
Madžarsko v običajne prodajalne 
potrebno sprejeti.

Ministrstvu za promet in zveze pa 
je Vlada RS naložila, da v 
sodelovanju z Ministrstvom za 
notranje zadeve na podlagi analize 
pripravi načrt potrebnih sprememb 
prometnih režimov na cestnih mejnih 
prehodih, kjer bodo poslovale 
preoblikovane prodajalne. Vlada RS 
je sprejela tudi sklep, da je treba 
upoštevati zaključek procesa 
preoblikovanja prostocarinskih 
prodajaln z 31.12.2000.

Seveda se takoj poraja vprašanje, 
kaj pomeni za pol leta poznejši datum 
preoblikovanja PCP napram Bruslju 
na eni strani ter zakaj sploh PCP 
moramo zapreti pred datumomo 
vstopa v EU na drugi strani, ob 
dejstvu, da se datum vstopa v EU 
odmika čedalje bolj v prihodnost.

V zvezi z ekonomsko 
neupravičenostjo preoblikovanja

PCP, oziroma ukinitvijo dejavnosti 
PCP je bilo narejenih kar nekaj študij, 
katerih rezultati so bili različni, 
odvisno od tega, kdo jih je delal in s 
kakšnim ciljem.

Neizpodbitno dejstvo je, da je 
dejavnost PCP v obdobju 1994-1998 
v proračun države prispevala povpre
čno 10.3 milijarde SIT letno. Prodaja 
v PCP predstavlja 28% deviznega 
priliva iz naslova vseh turističnih 
prilivov Slovenije v letu 1998. 
Ukinitev PCP bi vplivala na zuna
njetrgovinsko ravnotežje ter povečala 
primanjkljaj v blagovni menjavi. 
Pomenila bi izgubo 1000 delovnih 
mest neposredno ter dodatno še 
posredno v transportu, carini, 
špediciji, zastopstvih, zavaroval
ništvu, bankah, kar bi imelo negativne 
učinke na demografsko ogroženih 
področjih, kjer se je Republika 
Slovenija z Evropskim sporazumom 
o pridružitvi, oziroma s skupno 
deklaracijo 94. členu navedenega 
sporazuma zavezala, da bo sčasoma 
pričela uveljavljati postopne ukrepe 
priporočila Sveta za carinsko 
sodelovanje, ki prepoveduje odpiranje 
novih PCP. Nihče pa ne govori o 
zapiranju obstoječih PCP.

Slovenija je status PCP do vstopa 
v EU pravno že uredila, in sicer s 
sprejetjem Zakona o carini, Zakona o 
davku na dodano vrednost ter 
sprejetjem Zakona o trošarinah. Prav 
s temi preoblikovanji bo Slovenija 
PCP ukinila z dnem vstopa v EU.

Iz vladne palače je vprašanje PCP 
pred kratkim Vlada RS prenesla v 
Državni zbor RS. Že prve razprave o 
ukinjanju PCP so pokazale, da med 
poslanci vlada v veliki meri 
prepričanje, daje ukinitev nesmiselna, 
ekonomsko neupravičena ter pred 
vstopom Slovenije v EU tudi 
preuranjena. V kolikor so posamezni 
predstavniki Vlade RS dali politično 
zavezo, le ta ni nikjer zapisana kot 
dokument, ki zavezuje.

V parlamentarno proceduro je 
vloženih več predlogov za 
spremembo carinskega zakona, ki naj 
bi urejali preoblikovanje PCP v 
navadne prodajalne. Vsekakor pa nas 
je mnogo poslancev iz obmejnih 
področji, ki se dobro zavedamo 
kakšen kos kruha pomeni PCP v 
posameznem kraju, zato se bomo z 
vso odgovornostjo in zavestjo 
odločali proti ukinitvi PCP pred 
vstopom Slovenije v EU.

Vladimir Čeligoj, 
Poslanec Državnega zbora RS

Občinski svet se že dolgo ukvarja 
z upravljanjem smučišč na Sviščakih. 
Svetniki niso zadovoljni z urejenostjo 
smučišč in možnostmi za rekreacijo. 
Upravljalec trdi, da je oprema za 
vzdrževanje smučišč, ki mu jo je 
občina dala v najem skupaj smučišči, 
iztrošena, pokvarjena in skoraj 
neuporabna. Smučarji imajo spet 
svoje zgodbe in pritožbe.

Svetniki so sklenili, da občina 
kupi novi rabljeni ratrak. Župan je 
formiral komisijo, ta je šla na oglede 
po domovini in tujini, našla in 
požegnala ratrak, županovi so zbijali 
ceno, nadzorni odbor za Sviščake je 
sestavil novo poročilo. Upravljalec 
smučišč pa je obljubil, da se bo 
poboljšal, ko dobi novo opremo.

Na zadnji seji Sveta občine, 23. 
3. so svetniki sklenili troje (od tu 
naprej poročevalcu ni vse jasno in je 
možno, da je kakšno podrobnost 
nenamerno zamešal) : najprej, da 
občina pogodbe o najemu smučišč ne 
razdre temveč dopolni tako, da se se 
bo vedelo, kdaj, kako in zakaj mora 
kaka stran v razmerju kaj početi.

Dalje, da se nabavi ratrak in se ta 
isti ratrak proda najemniku, skupaj z

ostalimi osnovnimi sredstvi, opremo, 
napravami in inventarjem, ki so bili 
dosedaj v najemu na smučišču. (Za 
to občina tudi daje najemniku 
brezobrestni kredit. Najemna 
pogodba pa se ustrezno popravi.) 
Novo razmerje lahko tudi preneha, če 
občina najde nekoga, ki bo celovito 
razvijal in financiral RTC Sviščaki. ( 
Če bo razvoj Sviščakov doživel 
žegen iz usklajevanj na ministrstvih 
in potem v upravi Regijskega 
parka...)

In nazadnje, ker zakon tako 
zahteva, da občina razpiše javno 
dražbo za opremo in predmete, ki jih 
prodaja. Dražba je seveda take sorte, 
da so vsi predmeti in oprema na dražbi 
zaenkrat v najemu do izteka najemne 
pogodbe ( torej še kakih 15 let), da 
morajo tudi potem ostati na Sviščakih 
( gre za opremo in osnovna sredstva 
smučišč) in da ima prednost na dražbi 
tisti, ki že ima izkušnje z upravljanjem 
smučišč. (Veljavna najemna pogodba 
v žepu je seveda tiha prednost.)

V stari grdi dobri Jugi je za smuko 
na Sviščakih skrbel Smučarski klub. 
To so bili časi. In so minili... 
nepreklicno. B. J.

PRODAJA NEPREMIČNIN 
PREKO POSREDNIKA

Najzanesljivejši pravno in poslovno način prodaje ali 
nakupa nepremičnine.

Prodaja, nakup, najem ali zamenjava nepremičnin, bodisi hiše, stanovanja, 
parcele, ali poslovnih prostorov je pomemben dogodek, s katerim ima vsakdo 
opravka vsaj enkrat v svojem življenju. Nepremičnine so, iz bivalnih ali 
poslovnih razlogov, ene od najpomembnejših stvari v življenju. V tem prometu 
so prisotni večji zneski, kar še povečuje potrebo po visoki stopnji pravne in 
poslovne varnosti.

Proces prodaje ali nakupa, pogosto spremljajo številne pravne ovire, kot 
so neurejena lastništva, neusklajena zemljiškoknjižna stanja, prikrite napake, 
nepravilno določene cene intd. Pomembne podrobnosti se skrivajo v številnih 
določbah, kijih pogodbe morajo vsebovati pa jih pogosto ne.

Prav zaradi zagotovitve pravne in poslovne varnosti, korektno 
vodenega postopka, je promet preko pooblaščene agencije za 
posredovanje v prometu nepremičnin, najzanesljivejši način prodaje ali 
nakupa.

Ob odločitvi, da to opravilo zaupate eni od agencij je potrebno najprej 
skleniti pogodbo o posredovanju s katero si naročnik zagotovi izvajanje 
dogovorjenih nalog, kijih agencija mora opraviti za dogovorjeno provizijo. 
V Sloveniji velja kot zgornja meja posredniških provizij v prometu z 
nepremičninami 4 %.

Že ob sklenitvi pogodbe s posrednikom, vsekakor pa pred začetkom 
prodaje je potrebno pridobiti vse najpomembnejše listine, ki dokazujejo izvor 
lastništva ali lastništvo samo, najpogosteje je to zemljiškoknjižni izpisek, 
kopijo katastrskega načrta in druge dokumente, ki omogočajo uspešno prodajo.

Osnovna naloga posrednika je spraviti obe stranki, prodajalca in kupca v 
neposredni stik, da se opravijo dokončna dejanja nakupa ali prodaje. 
Posrednik je dolžan zagotoviti vse potrebne pravne informacije, pridobiti 
zadnje zemljiško knjižne podatke in s tem zagotoviti maksimalno mero 
pravne varnosli s pogodbo, ki bo varovala vse pogodbene stranke enako.

Preko agencij si lahko naročnik zagotovi tudi sodne cenitve, prenos 
lastnine v zemljiško knjigo, izdelavo etažnega načrta in vpis etažne lastnine, 
informacije o stanju na trgu nepremičnin itd.

Seveda je vsak promet nepremičnine specifičen projekt zase in zahteva 
potrpežljivo delo, koordinacijo med številnimi sodelujočimi faktorji, zato 
opažamo, da se vedno več naročnikov poslužuje uslug posrednikov.

Suša Marijan, RUJ Nepremičnine, Sežana, tel. 067/32 212
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IZ DOMAČE POŠTNE PRETEKLOSTI

VOJNE NOČE BITI KONEC
NAŠE KRAJE ZASEDEJO NEMCI

Tudi za naše kraje je druga 
polovica leta 1943 bila izredno burna 
in polna vojaških preobratov z 
dalnosežnimi posledicami. 10. julija 
1943 je začelo izkrcevanje zavezniške 
vojske v Siciliji, ki je pomenilo 
začetek konca fašistične Italije.
Neprestano bombardiranje 
italijanskih mest je le še pospešilo 
neslaven zaključek italijanskega 
vojskovanja. Konec julija je 
italijanski Kralj Vittorio Emmanuele 
III. odstavil fašistično vlado in dal
zapreti Benita Mussolinija. Nova 
vlada maršala Badoglia je 3. 
septembra 1943 podpisala 
kapitulacijo, ki je bila v veliko 
zadovoljstvo vseh ljudi naveličanih 
vojne, sprejeta z velikim 
navdušenjem. Številne italijanske 
vojaške enote so tudi v naših krajih 
položile orožje. Žal je bilo veselje le 
kratko. Že so po nekaj dneh tudi naše 
kraje ob novih žrtvah zasedle nemške 
enote, ki jim je uspelo pred zavezniki 
zasesti ves severni del Italije. Oklicali

Odpregarskepošte in Bubničeve domačije so po požigu vasi, 18. maja 1944 
ostati le še zidovi. Na pošto na sliki spominja je še poštni nabiralnik in tabla 
Z napisom RR POSTE (Kraljeve pošte). Viden pa je tudi kljubovalni napis 
ŽIVELA SVOBODA in ŽIVEL TOV. TITO. Pregarska poštna tradicija je 
bila po skoraj po! stoletju tedaj prekinjena, verjetno za vedno. (Fotografijo 
bruni družina Jožeta Bubniča)

Znamki v času nemškega gospodstva 
nad Italijo in ljubljansko pokrajine. 
Levo: znamka Italijanske socialne 
republike in, desno: Ljubljanske 
pokrajine (h zbirke avtorja).

so fašistično Italijansko socialno 
republiko (Repubblica sociale 
italiana, RSI) in na njeno čelo 
postavili znova Benita Mussolinija, ki 
so ga pred tem v dramatični akciji 
rešili iz ujetništva v Gran Sassu. 
Nezauplijivi do sodelovanja z Italijani 
in v želji, da Veliki Nemčiji 
zagotovijo izhod na morje so iz 
Julijske krajine, Videmske in 
Ljubljanske province ter nekaterih 
dalmatinskih otokov ustanovili 
upravno enoto Jadransko Primorje 
(Adriatisches Kuenstenland) s 
Predalpsko (pokrajine Trent, Božen in 
Belunno) in Jadransko operativno 
cono (pokrajine Videm, Gorica, Trst, 
Pulj, Reka, del Dalmacije in 
Ljubljanska pokrajina). Sedež te nove 
upravne enote, ki je postal del 
nemškega Reicha, je bil v Trstu, kjer 
imel sedež tudi visoki komisar 
gauleiter dr. Friedrich Reiner. V Trstu 
je med 14. januarjem 1944 in 28. 
aprilom 1945 tudi izhajal nemški 
propagandni dnevnik “Deutsche 
Adria Zeitung” in ilustrirani tednik 
“Adria Illustrirte”. Ljubljansko 
pokrajino je še naprej vodil prefekt

Leon Rupnik. Nemško vojaško 
poveljstvo v Iliski Bistrici je zastopal 
stotnik Dietrich.

Z nemškimi porazi na vseh 
frontah se je tudi ožil okupirani del 
Evrope. Frontna črta se bližala tudi 
našim krajem. Zato se je že v drugi 
polovici leta 1944 tudi k nam nagnetlo 
nad deset tisoč vojakov in oficirjev 
mnogih kvizlinških formacij. Tudi po 
vaseh so se utrjevale mnoge sovražne 
enote, tu so bili dalmatinski četniki, 
ljotičevci, nedičevci, formacije 
italijanskih policistov, fašistov in 
vojnih ujetnikov. Domobrance, ki so 
novačili svoje vojake tudi po naših 
vaseh, je vodil poveljujoči častnik 
Mehle. Nemci so znova utrjevali

Gotovo so se vsi vojni pretesi 
odražali tudi v delovanju vseh javnih 
služb v naših krajih, pa tudi pošte. 
Poštni promet je upadel. Mnoge 
ustaljene poštne zveze so bile 
prekinjene. Število poštnih 
uslužbencev je bilo le še simbolično. 
Sredi maja 1944 so se Nemci in 
italijanski fašisti znesli nad nekaterimi 
brkinskimi vasmi: požgali so 
Pregarje, Gaberk, Zajelšje, Tominje, 
Prelože in Podbeže pa tudi Starod ob 
glavni cesti. V plamenih so utrnila 
tudi mnoga človeška življenja. Na 
Pregarjih je zgorela tudi Bubničeva 
hiša (št. 14) kjer je delovala tudi 
pregarska pošta. Le-ta se ni več 
obnovila. Njen okoliš je prevzela

še italijanski denar; za razliko, od 
krajev severne Italije, kjer so že tiskali 
nove znamke za novonastalo 
“Italijansko socialno republiko” ali 
prežigosali kraljeve znamke s fašjem 
in imenom nove fašistične republike 
Italije. V Ljubljanski pokrajini so že 
imeli “Rupnikov papirni denar in 
poštne znamke”, oboje s slovenskim 
in nemškim napisom “Ljubljanska 
pokrajina - Provinz Leibach”. Izšlo je 
celo 16 različnih znamk. Ne 
novoitalijanske, ne Rupnikove 
znamke niso bile pri nas v prodaji. 
Tudi s pošto so le redko kdaj prišle v 
naše kraje. Zato so takšne poštne 
pošiljke izredno redke.

Za svoje službene potrebe so 
Nemci organizirali v Jadranskem 
Primorju posebno nemško poštno 
službo Adria, “Deutsche Dienst-Post 
Adria”, ki naj bi zagotovila varen 
prenos pošte in uradnih sporočil. 
Poštno področje Adria je imelo poštne 
sedeže v Gorici, Ljubljani, Pulju, na 
Reki, v Trbižu, Trstu in Vidmu. Naši 
kraji so spadli pod poštni urad na 
Reki, odprtem 19. oktobra 1944. Vsa 
pošta, ki je potovala preko teh 
nemških službenih pošt se je morala 
ravnati po posebnih predpisih iz z 
vidnimi oznakami: nemškimi
poštnimi znamkami, žigom “Durch 
Deutsche Dienstpost Adria”, 
ustreznimi nemškimi dnevnimi 
poštnimi žigi in označena s dvema 
diagonalnima modrima črtama. 
Službeno pošto so prevažali s svojimi 
službenimi motornimi vozili, saj je 
vsak drug način bil bolj negotov in 
dvomljiv, predvsem zaradi 
zavezniških letalskih napadov in 
partizanskih akcij. Načrtovano in že 
pripravljeno serijo posebnih poštnih 
znamk za Jadransko Primorje niso 
izdali, prehitela jih je kapitulacija
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Poštna dopisnica opremljena z znamkami Italijanske 
socialne republike, poslana iz Trsta v Račiče. “Pripeljite 
kamijon drv v Trst!”prosi trgovec iz Trsta. Mraz in 
pomanjkanje trkajo tudi na tržaška mestna vrata. (Iz 
zbirke avtorja)

Nemško uradno pismo poslano po nemški službeni pošti 
Jadranskega Primorja. (Dr. Juriševič)

sistem starih italijanskih kavern pod 
Snežnikom, ki so sedaj sodile v velik 
obrambni sistem od morja čez Alpe 
imenovan “Ingrid”, zadnja obrambna 
črta nacistične Nemčije, ki naj bi 
prestregla zavezniško prodiranje od
juga

In kako je delovala pošta v tem 
novih burnih časih?

pošta v Obrovem. Tudi pošta v 
Jablanici je oblastem postala preveč 
ogrožena in so jo preselili k 
Mršanovim v Vrbovo. Njenega 
italijanskega napisa na poštnem žigu 
“Castel Jablaniza” pa niso spremenili. 
Naši poštarji so tudi še naprej 
uporabljali italijanske (kraljeve) 
poštne znamke, v veljavi je ostal tudi

Nemčije in 
morije.

z njo konec svetovne 
Vojko Čeligoj

(Viri: Dr. Fran Juriševič/"Spošto 
skozi preteklost Slov. Primorja in Istre ”/ 
. mag. Branko Morenčič, dr. Veselko 
Guštin /”Poštna zgodovina in filatelija 
na Primorskem ”/, izjave Danilo Pečar, 
Marija Schoba, avtorjeva zbirka)



PISANI SVET ŽIVALI
Tokrat vam predstavljamo dve 

zelo redki vrsti fazanov.To sta 
Kraljevi Sijajni fazan in Tragopan 
fazan. Njun največji čar so številne 
barve in njihovo dovršeno prepletanje 
po celotnem telesu. Te živali si seveda 
lahko tudi ogledate v Ptičjem vrtu v 
Podbežah.

KRALJEVI 
SIJAJNI FAZAN - 
GLANCER

Samec Sijajnega fazana 
(Lophophorus impejanus) iz Himalaje 
velja za enega naj lepših ptičev vsega 
sveta.Dolg je do 63 cm in tehta do 1.6 
kg. Na temenu ima šop pokončnih 
peres, ki imajo gole tulce, samo na 
vrhu imajo lopasto razširjeno 
kosmačo.Perje je črno, z zlato rjavim 
sijajem na vratu in na zgornjem delu

hrbta, medtem ko se mu glava, 
preostali del hrbta in perutnice 
prelivajo v modri in zeleni barvi. 
Spodnji del hrbta ima bele barve, rep 
pa rdeče rjav. Kljun je velik in močan, 
krepke kračnice pa nosijo po eno 
ostrogo.

Samica je zgoraj temno sivo 
rjava, spodaj svetlo rjava s temnejšimi 
in svetlejšimi mesti. Na grlu ima 
rumeno belo liso. Goli kolobar okoli 
očije pri obeh spolih moder.

Sijajni fazan prebiva v manjših 
združbah v redkih gozdovih Himalaje, 
nad 2000m do gozdne meje, pozimi 
pa se spusti niže. Rad se hrani s 
čebulicami in korenikami raznih 
rastlin, ki jih izkoplje s kljunom, je 
pa tudi vsakovrstne žužke. Z nogami 
nikoli ne grebe.

Ženitovanjsko razpoloženi samec 
stopica okoli izvoljenke, širi dvignjeni 
rep in seji priklanja. Samica izvali 4- 
8 belkastih in rdeče pegastih jajc v 27 
dneh. Mladiče vodi sama, medtem ko 
se samec šele čez nekaj časa vme k 
družini.

FAZAN
TRAGOPAN

V azijskih gorstvih od Kašmirja 
do zahodne Kitajske, med Indijo in 
Burmo ter na jugovzhodu Kitajske 
živi 5 vrst fazanov tragopanov. 
Najbolj razširjeni so tragopan temnik, 
tragopan satir in tragopan blythii.

Zadržujejo se v gozdovih v višini 
med 1000 in 4000m. Ti fazani ne le 
da prenočujejo po drevju, ampak radi 
posedajo po vejah tudi po dnevi.

Samci imajo grlo in lica gola, 
obarvana ali modro, rdeče ali rumeno,

|p mm mm mm mm mm imm mam mm M||

§ REŠITEV KRIŽANKE IZ | 
| PREJŠNJE ŠTEVILKE: |
g VODORAVNO: 1. PASTA, 6. g
* OSN1K, 11. ASTRA, 12. KROŠL, * 
| 13. SIREK, 14. TESTA, 15. | 
g TRAM, 16. LANTAN, 17. .
* DANON, 19. ARA, 20. LAI, 22. » 
| ARTEL, 24. EDVARD, 26. g 
. OGER, 29. NRAVI, 30. ELITA, g
* 31. TAROT, 32. LIJAK, 33. * 
g 1RINA, 34. STANA.

g |
_ Med pravilnimi rešitvami smo _
■ izžrebali tudi nagrajenca, 
g Nagrado, VEČERJO ZA DVE g 
» OSEBI V GOSTIŠČU GRILE ■
* DANILO dobi:
I JELINČIČ MIRJAM, 
g Prešernova 20,
| 6250 Ilirska Bistrica.

odvisno od vrste. Med svatovskim 
plesom jim na grlu izstopi enako živo 
obarvana koža. Obenem se jim 
vzdigneta na zadnjem delu glave dva 
gola rožička modre barve. Na čelu 
imajo kratko čopko, večinoma črne 
barve, na nogah pa po eno ostrogo.

Tragopani so samotarji, ki se 
skrivajo v goščavi. Uživajo dosti 
zelenjave, travo, liste in poganjke in 
medtem pridno brskajo z nogami.

Samci snubijo z glasnim “va-va- 
oha”. Samica si zgradi gnezdo na 
kakem vzvišenem mestu, dostikrat na 
široki veji ali drevesni rogovili. V 28 
dneh zvali 3-4 rjavkasto bela in 
drobno rjavo pikčasta jajca.

Goran Kiitkela

r — — — — — — — — t
I Rešitve križanke pošljite na | 
g naslov:
g Uredništvo časopisa 
i Snežnik, Bazoviška 40,
■ 6250 Ilirska Bistrica

■ do 20. aprila 2000.
■ Med pravilnimi rešitvami 
. bomo ižrebali eno za
1 posebno nagrado:
I VEČERJO ZA DVE 
I OSEBI v priznanem 
g gostišču GRILL DANILO, g

L________ __ —________J

KRIŽANKA
Vodoravno: 1. diareja, 7. star izraz za lilijo, 13. 
stara popevka, 14. pastirska pesem, 15. trojanski 
junak, 16. ameriški pravnik in politik, nobelovec 
(Elihu), 18. rimska boginjajeze, 19. barva kože, 
20. ameriški skladatelj (Jerome), 21. grška gora 
samostanov, 22. švicarsko zdravilišče, 24. 
vojaško in trgovsko pristanišče v Franciji, 26. 
ženska, ki se poklicno ukvarja s trgovino, 28. 
sklepna beseda v literarnem delu. 30. elan, 34. 
sotočje rek, 35. slovenski politik (Rudi), 37. 
nasad okrog hiše, 38. švicarski dramatik 
(Arnold), 39. slovenska igralka Ita, 40. orodje 
za oblikovanje kovinskih predmetov, 41. 
angleška mera za tekočine, 43. angleški violinist 
(Max), 45. zvezna država v Ameriki, 46. 
drevesna vila v grški mitologiji.
Navpično: 1. čevljarska nit, 2. slovenski 
gledališki igralec (Ali), 3. kraj pri Podčetrtku, 4. 
rahla, medla svetloba, 5. avtomobilska oznaka 
Knina, 6. pritok Rena v Švici, 7. ruski pisatelj 
(Leonid), 8. naglas, poudarek, 9. začetnici 
Luthra, 10. italijanski skladatelj (Arrigo), 11. 
dedni poglavar ilirske plemenske zveze, 12. 
nizozemski kolesar (Jan), 17. pravokotnik, 20. 
ime ameriškega igralca Maldena, 21. prelaz na 
Velebitu, 23. kontakt, 25. slovensko naselje v 
Kanalski dolini v Italiji, 27. jama, 28. 
benediktanska opatija na Bavarskem, 29. ženska 
oblika imena Peter, 31. žena nekdanjega 
argentinskega predsednika Perona, 32. mrhovina,
33. roman francoskega pisatelja Chateaubrianda,
34. del stanovanja, 36. desni pritok Rhone, 39.
pregovor, 40. grška črka, 42. inicialki skladatelja 
Savina, 44. oranje. (Dimitrij Grlj)
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RAZSTAVE:
“SRČEN POZDRAV IZ ILIRSKE 
BISTRICE” - 6.aprila ob 17 uri v 
Pizzeriji Park v II. Bistrici. Razstava 
ob 50 letnici Filatelističnega društva, 
190 letnici Primorskega 
numizmatičnega društva in 500 letnici 
poste v Sloveniji. Informacije: 
PRIMORSKO NUMIZMATIČNO 
DRUŠTVO Ilirska Bistrica, tel. 067/ 
42-639
“KONJI”-RAJKO KRANJEC -hotel 
TURIST - na ogled cel mesec april 
od 8.00-22.00 ure
“ŠTANJEL DANES”- gostilna 
LOVEC Ilirska Bistrica-nova 
razstava bo na ogled cel mesec 
APRIL od 8.00-22.00 ure. 
Informacije: tel. 067/81-360.

OGLEDI PO DOGOVORU:
Ogled gradu Prem in Ilirske Bistrice, 
sobota in nedelja cel dan. Mojca 
Memon, tel. 067/860-400,41-361. 
Ogled muzejsko urejene spominske 
sobe pesnika Dragotina Ketteja,OŠ 
Prem. Marija Dovgan tel. 067/860- 
374.

DOGODKI:
TIC ILIRSKA BISTRICA, tel. 067/ 
860-365:
15. in 16. april- VELIKONOČNA 
RAZSTAVA PIRHOV IN 
VELIKONOČNIH JEDI ob 15. uri V 
GRADU V ZABIČAH. Organizira 
Območna obrtna zbornica, Razvojni 
center II. Bistrica in TIC II. Bistrica. 
ZVEZA KULTURNIH DRUŠTEV 
ILIRSKA BISTRICA tel. 067/444- 
250:
6. april KONCERT BREDE 
ŠTEMBERGER- flavta IN 
VERONIKE HAUPTMAN- klavir 
28. april - Glasben šola 11. Bistrica 
gostuje v Velikem Gabru pri 
Trebnjem
KULTURNO TURISTIČNO 
ŠPORTNO DRUŠTVO PREM, tel. 
067/860-365:

Snežnik
Naslov uredništva:
Bazoviška 40, 6250 Ilirska Bistrica, 
tel. 067/400-320, fax. 067/41-124 
e-mail: ga-commerce@siol.het 
Ustanovitelj: Borislav Zejnulovič 
Izdajatelj: "GA Commerce'' d.o.o. 
Bazoviška 40, 6250 Ilirska Bistrica 
Glavni in odgovorni urednik: 
Borislav Zejnulovič 
Uredniški odbor: dr. Ivica Smajla, 
Vojko Čeligoj, dr. Maksimilijan 
Modic, Ksenija Montani 
Tehnični urednik:
Raymond Fabijanič
Tisk: ‘GA Commerce” d.o.o.
Naklada: 1300 izvodov

Na podlagi zakona o DDV sodi časopis 
med proizvode, za katere se obračunava 

DDV po stopnji 8%.
Javno glasilo Sne. nik je vpisano v 
Evidenco javnih glasil, ki jo vodi 

Ministrstvo za kulturo RS pod številko 1679.

2. april-POZDRAV POMLADI NA 
GRADU PREM ob 16. uri
PLANINSKO DRUŠTVO 
SNEŽNIK ILIRSKA BISTRICA 
inf.067/42-147:
13. april- SPOMINSKI POHOD 
PRAPROT- REPEN ob 7. uri izpred 
društvenih prostorov
RAFTING KLUB “MRZLA 
UODA” ILIRSKA BISTRICA, tel. 
041/333-438:
15. in 16. april- RAFTING NA 
KOLPI
PRIMORSKO NUMIZMATIČNO 
DRUŠTVO Ilirska Bistrica 
informacije: tel. 067/42-639:
16. april- Redno srečanje 
numizmatikov v hotelu Turist od 9 - 
12 ure.

STROKOVNA PREDAVANJA: 
KMETIJSKO SVETOVALNA 

SLUŽBA ILIRSKA BISTRICA 
tel. 067/ 41-895:
13. april- TESTIRANJE 
ŠKROPILNIC IN PRŠILNIKOV na 
eni od kmetij ob 9. uri
6. april- PRIKAZ REZI V 
TRAVNIŠKIH NASADIH v 
sadovnjaku v okolici Bistrice ob 9. uri 
KOLEDAR PRIPRAVILA: 
TIC:Mojca Memon

ŠPORTNE PRIREDITVE V 
MESECU APRILU 2000
(Športna zveza Ilirska Bistrica)

LOKOSTRELSTVO : 
sobota, 15. aprila- 
ARRO\VHEAD MEDNARODNA 
TEKMA in SLO POKAL od 09.
ure dalje, Jelšane, Informacije: LK

Il.Bistrica, Igor Šuštar, tel./fax 05 
71 00 000
ODBOJKA:

sobota, 15. aprila- ZAKLJUČNI 
ODBOJKARSKI TURNIR od
15” ure dalje, Športna dvorana OŠ 
A. Žnideršiča. Kategorije: ženske - 
rekreativke. Prijave in informacije: 
Športna zveza Il.Bistrica, tel./fax 
067 444177 = 05 71 44 177 
MALI NOGOMET:
6., 7., 13., 14., 17., 18., 20. in 21. 
aprila: OBČINSKA LIGA 
MALEGA NOGOMETA -13. do 
16. krog, od 18. ure dalje. Igrišča v 
Šp. parku, pri OŠ D. Ketteja in pri 
OŠ Podgora. Informacije: Šp. zveza 
Il.Bistrica, tel./fax 067 444177= 05 
71 44 177.
KOŠARKA:
sobota, 8. aprila od 09. ure dalje: 
TURNIR POMLAD 2000,
Tominje. Kategorije: moški - 
rekreativci. Prijave in informacije: 
ŠD Tominje, Aleksander Frank, tel. 
067 81129 = 05 78 95 612. 
BALINANJE:
sobota, 1. aprila od 10. ure dalje, 
BK BALASTV (PLANINC): BK 
ŽELEZNIČAR, Športni park N. 
Žagar II. Bistrica, 
sobota, 29. aprila od 10. ure dalje, 
BK BALASTV (PLANINC): BK 
TIB TERMINAL, Športni park N. 
Žagar II. Bistrica. Informacije: 
Dušan Jenko, tel. 067 41087 = 05 
71 41 087

TENIS - šola tenisa vsak ponedeljek
OŠ AŽ Ilirska Bistrica
treningi v OŠ Antona Žnideršiča ob

SHUOD KU KODA,
OB SV. FLORIJANU

7.maja 2000 v Dobrepolju in v Rečici.
Člani Kulturnega društva Vasovalec iz Rečice bodo tudi letos organizirali 

kulturno zabavno prireditev “Shuod ku koda” in sicer 7.maja 2000 v 
Dobrepolju in v Rečici.

S to prireditvijo želi kulturno društvo Vasovalec s sodelovanjem 
Turističnega društva Ilirska Bistrica in Društva kmečkih žena Ilirska Bistrica, 
ohraniti nekdaj zelo pomembne običaje, ki počasi tonejo v pozabo. Letošnja 
prireditev bo organizirana drugič - lanska je nadvse uspela.

Shodi so na bistriškem družabno zelo pomembni. To je dan, ko se v goste 
vabi prijatelje in znance. Za ta dan skuhamo posebne, boljše jedi in spečemo 
peciva, da pogostimo obiskovalce.

V Rečici je ta običaj nekoliko drugačen, bolj bogat. Zaščitnik cerkve in 
vasi Dobrepolje, Rečiča in Zarečica je sv. Florjan, kije tudi zavetnik gasilcev. 
Običaj veleva, da pridejo k maši gasilci z gasilskimi vozili, katere mašnik po 
obredu blagoslovi.

Organizatorji vas bodo še obveščali o podrobnem poteku prireditve. Že 
sedaj pa vas vabijo, da si jo ogledate in se zavrtite ob poskočni glasbi.

Turistično društvo II. Bistrica

7.maja ob 15. uri se bo začel krajši kulturni program pred cerkvijo v 
Dobrepolju, nakar bo sledila maša. Za njo sledi blagoslovitev gasilskih 
vozil, kijih bodo gasilci pripeljali pred gostilno “Pri Korajžniku” v Rečici. 
Tu bo tekel bogat kulturni program, v katerem bo prevladovala domača 
pesem in glasba. Malo po 17. uri prične ples, tako kot je včasih.

sobotah od 10.00-11.30 ure. 
Rekreativno igranje ves dan, možnost 
nabave letnih kart. Informacije:42- 
220.

AEROBIKA- vsako soboto med 
16.00-18.00 ure, v telovadnici OŠ 
Dragotina Ketteja za dekleta v nedeljo 
med 16.00-18.00 ure v telovadnici 
OŠ Antona Žnideršiča VSTOP 
PROST !!! KLUB ŠTUDENTOV 
ILIRSKA BISTRICA, inf. 42-511,42- 
245.

KINO
Gregorčičeva cesta 2, Ilirska Bistrica

Informacije: 81-569

SPORED FILMOV 
V APRILU 2000 

Sobota, 1. aprila, ob 20.30 -VSE O 
MOJI MATERI (Todo sobre mi 
madre) španski barv, drama. Režija: 
Pedro Almodovar. ABONMA 
MKNŽ
Nedelja, 2. aprila, ob 20.30 - PRVI 
POLJUB (Never Been Kissed), 
ameriški barv, komedija.Režija: Raja 
Gosnell. Igrajo: Drew Barrymore, 
David Arquette
Petek, 7. aprila ob 20.30, nedelja,
9. aprila ob 20.30 -ZBIRALEC 
KOSTI (The Bone Collector) amer. 
barv, triler.Režija: Phillip Noyce. 
Igrajo: Danzel Washington, Angelina 
Jolie
Sobota, 8. aprila ob 20.30 -TISTA 
DRUGA SESTRA (The Other Sis- 
ter) amer. barv, romantična komedija. 
Režija: Garry Marshall. Igrajo: 
Juliette Leewis, Diane Keaton, Tom 
Skerritt
Petek, 14. aprila ob 20.30 - 
MIFUNE (Mifunes sidste sang), 
danski barv, drama. Zlati medved 
Berlin 99. Režija: Soren Kraigh- 
Jacobsen. ABONMA MKNŽ 
Sobota, 15. aprila ob 18. uri, nedelja 
16. aprila ob 18. uri -NEPOPISAN 
LIST, slovenski barv, mladinski. 
Režija: Jane Kavčič. Igrajo: Jan 
Gerlanc, Iva Štefanič, Borut Veselko, 
Tanja Ribič
Sobota, 15. aprila ob 20.30, nedelja 
16. aprila ob 20.30 -OROPAJ 
POLICIJSKO POSTAJO, (Blue 
Streak), amer barv, triler.Režija: Les 
Mayfield. Igrajo: Martin Laurence, 
Luke Wilson, Peter Greene 
Petek, 21. aprila ob 20.30, Sobota 
22. aprila ob 18. uri -ZAČETEK 
KONCA, (End of Days), amer. barv., 
triler. Režija: Peter Hyams. Igrajo: 
Arnold Schwarzenegger, Garriel 
Byme
Sobota, 29. aprila ob 20.30 - 
SIBIRSKI BRIVEC, (TheBarberof 
Siberia), ruski barv, ljubezenska 
drama.. Režija: Nikita Mikhalkov. 
Igrajo: Julia Osmond, Oleg
Menshikov, Richard Harris
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V APRILU IZIDE

KNJIGA O SNEŽNIKU
VSE O SNEŽNIKU NA 250 STRANEH VELIKEGA FORMATA 
IN 300 FOTOGRAFIJAH, OD TEGA TRETJINA V BARVAH.

O TEM KAKO JE SNEŽNIK NASTAL, O BOTANIČNIH 
RAZISKAVAH NA SNEŽNIKU, BOGASTVU SNEŽNIŠKIH 
GOZDOV, CVETJU IN ŽIVALSTVU, O ZNAMENITOSTIH 

SNEŽNIŠKE OKOLICE, MAŠUNU, SVIŠČAKIH, O DEVETIH 
DESETLETJIH PLANINSTVA POD SNEŽNIKOM IN DELEŽU 
MLADIH, O TABORNIKIH V ČRNEM DOLU, SMUČARJIH, 

JAMARJIH, O SNEŽNIŠKI POŠTI, O SNEŽNIŠKIH PLANINSKIH 
POSTOJANKAH, PLANINSKIH POTEH NA SNEŽNIKU IN O 

SNEŽNIKU V FOTOGRAFSKEM OBJEKTIVU, SNEŽNIKU NA 
UMETNIŠKIH SLIKAH IN V NAVDIHU VEZANE IN PISANE 

BESEDE.
KNJIGA O SNEŽNIKU NAJ NE MANJKA 

NA VAŠI KNJIŽNI POLICI.

Izdajatelj s sponzoiji:
PLANINSKO DRUŠTVO SNEŽNIK 

Ilirska Bistrica, Bazoviška 8.
NABAVA:

VSAK TOREK MED 17. IN 19. URO 
(tel.: 067/81-552, novi 05/714-5552).

IN V KNJIGARNAH.

' . . . . . . . . . . . a

V KLANI ŽE SEDMIČ
DNEVI DR. MATKA LAGINJE

Tudi tokrat so se v soboto in 
nedeljo, 18. in 19. marca v sosednji 
Klani zvrstile številne prireditve, ki 
jihje organizator, domače Društvo za 
krajevno zgodovino povezalo v 
tradicionalni okvir vsakoletnih 
dnevov posvečenih spominu na 
rojaka dr. Matja Laginje. Prav 
omenjene prireditve dokazujejo, kako 
so Klanci ponosni na svojo preteklost 
in še posebej na dr. Matka Laginjo, 
velikega narodnjaka, politika in 
doslej edinega hrvaškega bana s 
področja Istre.

Velika udeležba domačinov in 
vidnih javnih ter znanstvenih 
delavcev s področja Reke in osrednje 
Hrvaške je vsekakor dala pomembno 
težo dogodku. Zvrstila so se 
znanstvena predavanja o dr. Matku 
Laginji, njegovem političem liku, 
odnosu do socialne problematike in 
njegovih stikih s slovenskim 
politikom in predsednikom 
političnega društva Edinost v Trstu 
dr. Josipom Vilfanom (dr. Hrvoje 
Matkovič, dr. Bosiljka Janjatovič, 
mag. Željko Klajič), o Rapallski 
pogodbi po prvi vojni in posledicah 
v naših krajih (dr. Petar Strčič), o 130- 
jctni tradiciji pošte v Klani (prof. Ivan 
Šnajdar), o toponomiji katastrske 
občine Breza (prof. Stanko Gilič) ter 
o priimkih v občini Klana in 
germanizmih v domačem govoru 
(klanski študentki Ivana Starčič in 
Željka Šarčevič).

Župan občine Klana Anton 
Starčič je predstavil tudi tri 
domiselno v glazirano keramiko 
oblikovane klanske spominke: 
Klansko Gradino (grad) po 
Valvasorjevi podobi, edini ohranjen 
klanski glagoljaški napis in podobo 
tipične stare klanske hiše. Predstavili 
so tudi slikovno gradivo objektov, ki 
jihje zgradila Italija v svojem času 
na področju Klane, od komunalnih 
objektov, do vojašnic in številnih 
utrdb v okolici Klane in področju 
okrog Gomancev (avtor Jože 
Štemberger). Občudovali pa smo tudi 
slike in odličja, ki sojih dosegli mladi 
športniki iz Klane v zadnjih letih, saj 
posegajo v sam vrh hrvaškega športa.

Z omenjenimi prireditvami 
klansko zgodovinsko društvo daleč 
presega okvir svojega lokalnega 
delovanja in je gotovo dragocen 
vzornik sorodnim društvom v vsej 
Hrvaški pa tudi našim v Sloveniji.

Vojko Čeligoj

BISTRIŠKI 
PLANINCI 

PLANINSKA ŠOLA 
ZA ODRASLE IN 
POLETNI TABOR 

ZA MLADE
V PD Snežnik letos 

pripravljajo dve novi akciji, 
pa tudi nekaj izletov v 

tujino.
Izletniški odsek PD Snežnik je v 

preteklem letu v svoje vrste pridobil 
nekaj novih mladih. Potem, ko so se 
ponovno registrirali trije planinski 
vodniki, sta v lanskem letu tečaj za 
vodnike opravila dva člana društva, 
letos pa ga opravljata še dva. V 
izletniškem odseku tako računajo na 
nov zagon, saj so sprejeli smel načrt 
izletov za letošnjo sezono, upajo pa, 
da se bo društvenih izletov 
udeleževalo več članstva. Poleg že 
uveljavljenih izletov in pohodov, je v 
letošnjem programu tudi nekaj tur v 
sosednjo Italijo in Avstrijo.

Ker pa z novimi ljudmi prihajajo 
tudi nove ideje, so se v odseku odločili, 
da bodo v letošnjem letu izpeljali tudi 
dve novi akciji:

bo organizirana prvič v 11. Bistrici. 
V programu je štirinajst predmetov, 
katere bodo predavali planinski 
vodniki. Predavanja bodo predvidoma 
potekala v mesecu maju - med tednom 
v popoldanskem času, po dogovoru s 
slušatelji. Namenjena je vsem 
ljubiteljem gora in narave, ki bi hoteli 
pridobiti dodatna znanja iz tem, kot so: 
orientacija, vremenoslovje, nevarnosti 
v gorah, izrazoslovje, .... V sklopu 
Planinske šole bo izvedenih Uidi nekaj 
izletov, zaključek te šole pa bo z 
izpitnimi testi in zaključno turo v 
Zahodne Julijce v začetku junija.

Druga akcija, za katero so se 
odločili v izletniškem odseku, pa je 
gornike Trenta 2000. Takšne tabore 
je PD Snežnik že imel pred približno 
dvajsetimi leti, pa so kasneje zamrli. 
Tabor je namenjen osnovnošolski 
mladini. Taboijenje, ki ga PD Snežnik 
organizira v sodelovanju s OPD Koper 
in PD Ljubljana Matica bo potekalo v 
Trenti od 29. julija do 5 avgusta. V 
tednu dni, kolikor tabor traja, bodo 
otroci opravili tri ture, spoznali bodo 
kraje in običaje v Trenti, rastlinski in 
živalski svet gora, naučili se bodo 
nekaj vozlov, orientacije in nevarnosti 
v gorah, preizkusili se bodo v plezanju 
v plezalnem vrtcu, .... vse skupaj pa 
bo povezovalo obilo zabave in iger. 
Propagandne zgibanke s prijavnicami 
lahko otroci dobijo pri mentoricah 
planinske vzgoje na svojih osnovnih 
šolah, nekaj več informacij pa lahko 
dobite tudi na spletni strani http:// 
www.geocities.com/ 
tabor_trenta2000. Rok za prijave 
na tabor je 15. april.

Vse dodatne informacije o obeh 
akcijah dobite pri Alešu Poročnik 
na tel.: (041) 447 - 339, ki je tudi 
vodja obeh projektov.

PD Snežnik //. Bistrica

Leto slovenske kulinarike in 
vina v turizmu

RAZSTAVA
PIRHOV IN 
DOBROT IZ 

KUHINJE STARE 
MAME

V gradu v Zabičah, v soboto, 
15. aprila in nedeljo, 16. 

aprila.
Na pobudo Turistične zveze 

Slovenije tudi letošnje leto poteka v 
znamenju slovenske kulinarike in vina 
v turizmu. Glavni namen projekta, ki 
poteka pod sloganom “Slovenija, dežela 
dobrot”, je uveljavitev našega vina in 
kulinarike kot dela turistične ponudbe. 
Z željo po večji prepoznavnosti domače 
kulinarike sta Občina Ilirska Bistrica in 
Območna obrtna zbornica Ilirska 
Bistrica, prvič lani organizirali razstavo 
pirhov in kulinaričnih dobrot vezanih na 
post in veliko noč.

Letošnja že druga ponovitev 
razstave bo v gradu, v Zabičah, v 
soboto, 15. aprila in nedeljo, 16. aprila.

Ob tej priložnosti organizatorja 
vabita vse obrtnike, člane društev in 
posameznike, da sc jih pridružijo kot 
razstavljavci ali obiskovalci. Prijave za 
sodelovanje na razstavi sprejemajo do 
vključno petka, 7. aprila 2000 na 
Območni obrtni zbornici v Ilirski 
Bistrici (tel. 400-360, 81-511) ali 
Turistično informacijskem centru 
Občine Ilirska Bistrica (kontaktna 
oseba gdč. Mojca Memon, tel. 41-361) 

Želimo vam vesele velikonočne 
praznike, veliko pirhov in potic ter dobre 
volje.

Območna obrtna zbornica II. Bistrica

Morda niste vedeli:
VELIKA NOČ

Najstarejši krščanski praznik
Velika noč je naj večji in naj starejši 

krščanski praznik. Na veliko noč se 
kristjani spominjajo Kristusovega 
vstajenja. Kristus je vstal ponoči oziroma 
ob prvem jutranjem svitu. Po 
krščanskem pojmovanju naj bi z 
vstajenjem odrešil svet, zato je bila tista 
noč res velika, ime za ta praznik v 
slovenščini pa kar ustrezno. Drugi 
evropski jeziki so prevzeli zvečine staro 
hebrejsko ime pasha ali pa domače 
poganske: francosko Paques, holandsko 
Paach, italijansko Pasqua, špansko 
Pasena, hrvaško in srbsko Uskrs 
(vstajenje), češko velikonoce (kot naša 
velika noč), angleško Easter in nemško 
Ostem. Slovensko narečno tudi vuzam, 
vezom, vazem, kar izvira iz “vzem” 
mesa po postu.

Velika noč v prvotnem pomenu 
besede označuje noč od velike sobote na 
veliko nedeljo, za Slovence je to označba 
za praznik Kristusovega vstajenja. 
Velika noč je v primerjavi z božičem, ki 
je določen po sončnem koledarju, 
določena po luninem. Cerkev jo praznuje 
že od IV. stoletja naprej kot poseben 
pomladni praznik, po judovskem 
(luninem) koledarju, v zgodnji pomladi, 
vedno na prvo nedeljo po prvi polni 
spomladanski luni. (Vir: DJ. Osevc, 
Praznovanja). A. Penko
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Podeljena priznanja Janka Kovačiča

ŠPORTNIK LETA 1999
Športna zveza Ilirska Bistrica je 

za leto 1999 podelila tradicionalna 
priznanja, poimenovana po izjemnem 
sokolskem telovadcu JANKU 
KOVAČIČU, doma iz Smrij pri 
Premu. Prireditev je izpeljana tokrat 
prvič izven športnih dvoran v obliki 
družabnega srečanja v Gostilni »Grili 
Danilo«. Poleg samih nagrajencev so 
bili povabljeni še župan, člani 
občinskega sveta in uprave, sponzorji 
ter predstavniki društev včlanjenih v 
Športno zvezo.

TRAP STRELCI IN 
LOKOSTRELCI LANI NAJ
USPEŠNEJŠI

Za športnika leta 1999 je 
proglašen ANDRAŽ LIPOLT iz 
Trap kluba II Bistrica. Naslov 
najboljšega v občini si je takorekoč 
pristreljal že petič, tokrat z res 
izjemnimi rezultati za šport v naši 
občini: 7. mesto na Evropskem 
prvenstvu lani v Franciji je, po 
medalji za 3. mesto na Sredozemskih 
igrah 97. leta v Bariju, nedvomno še 
večji uspeh bistriških športnikov 
oziroma Andraža v mednarodnem 
merilu. S tem rezultatom sije priboril 
tudi normo za letošnje Olimpijske igre 
v Sydneyu. Odlično je Andraž 
zastopal tudi reprezentančne barve 
med strelsko elito na tekmah 
svetovnega pokala, s 17. mestom v 
italijanskem Lonatu in 35. mestom v 
Nikoziji na Cipru. Z odličnim 
tekmovalnim dosežkom pa je po 
merilih Olimpijskega komiteja 
Slovenije tudi kategoriziran športnik 
mednarodnega razreda.

Plaketo za športnico leta 1999 je 
prejela TAMARA MATKO.

Tudi za Tamaro velja podobno 
kot za Andraža, da je že vrsto let

Plaketo za športnico letu 1999je 
prejela TAMARA MATKO.

vrhunska športnica, odrasla prav tako 
v Trap klubu II. Bistrica. Med največje 
dosežke Tamare sodi nedvomno 
nastop na Svetovnem prvenstvu, kije 
bilo lani v Tampereju na Finskem ter 
doseženo 24. mesto med najboljšimi 
strelkami sveta, 9. mesto na 
Svetovnem pokalu v Lonatu v 
sosednji Italiji in 14. mesto v močni 
mednarodni konkurenci v 
Pragerskem..Poleg dejstva, da je 
članica slovenske reprezentance je 
tudi kategorizirana športnica 
državnega razreda.

priborila status perspektivne športnice 
z odličnim nastopom na Evropskem 
prvenstvu v Bovcu v mladinski 
konkurenci. V svoji disciplini, z 
olimpijskim lokom, si je pristreljala 
srebrno odličje. ALJAŽ SIMONIČ, 
ki je tudi odličen lokostrelec, prav 
tako udeleženec Mladinskega 
evropskega prvenstva, kjer je v 
disciplini s sestavljenim lokom 
dosegel 6. mesto. Je tudi kategoriziran 
športnik mladinskega razreda.

Izvršni odbor Športne zveze je 
odločil, da, podeli pisno priznanje

mestom na Državnem prvenstvu 900 
krogov, 1. mestom na Državnem 
prvenstvu v arkatlonu. LUKA 
VALENČIČ z: 1. mestom v
slovenskem pokalu za leto 1999, 2. 
mestom na Državnem prvenstvu v 
dvorani.

Na predlog športnih pedagogov 
Osnovne šole Antona Žnideršiča je 
pisno priznanje podeljeno tudi 
UROŠU JENKU.

Na koncu uradnega dela je 
Mitja Škerlavaj podelil še

Priznanja za ekipni dosežek za leto 1999 so prejele Dobitniki priznanj mladim tekmovalcem do 15. leta in
članice LOKOSTRELSKEGA KLUBA II. Bistrica do 18. leta

Priznanja Janka Kovačiča 
namenjeno za ekipni dosežek za leto 
1999 so prejele ČLANICE 
LOKOSTRELSKEGA KLUBA 
ILIRSKA BISTRICA v postavi 
Nada Rolih, Dorjana Šuštar in 
Mojca za doseženo 1. mesto na 
Dvoranskem državnem prvenstvu v 
streljanju z golim lokom v ekipni 
konkurenci na tekmovanju v Kranju 
in istočasno dosežen nov državni 
ekipni rekord za članice. Nada je tudi 
državna prvakinja v prej navedeni 
disciplini. Na Evropskem prvenstvu 
pa seje kot reprezentantka uvrstila na
10. mesto. Ima tudi najboljši rezultat 
v Sloveniji v disciplini Fita 900 round. 
Dorjana je na razpredelnicah 
najboljša kar v dveh disciplinah, 18 
m Fita indoor in Fita arrovvhead 
24+24. Mojca sicer ni toliko 
nastopala je pa bila, poleg ekipnega
1. mesta še 2. posamično na 
Državnem prvenstvu v Kranju in 2. 
na lestvici dosežkov v disciplini Fita 
arrovvhead 12+12.

Najboljšim športnicam in 
športniku preteklega leta j e priznanja 
že po tradiciji podelil župan občine
11. Bistrica, gospod Franc Lipolt.

V nadaljevanju prireditve pa je 
pisna Priznanja »Janka Kovačiča« 
mladim perspektivnim športnikom 
podelil predsednik Športne zveze, 
Mitja Škerlavaj. V kategoriji mladih 
tekmovalcev med 15. in 18. letom so 
jih prejeli:

DUNJA ŠTEMBERGAR
odlična mlada lokostrelka, ki si je

ekipi MLADINCEV na predlog 
Nogometnega kluba Ilirska 
Bistrica. Ekipa je v tekmovalni sezon 
98/99 premočno osvojila prvo mesto 
med desetimi ekipami v Primorski 
nogometni ligi ter se po dodatnih 
kvalifikacijah proti ekipi Zagorja 
uvrstila v 2. Slovensko mladinsko 
ligo. Istočasno je klub pridobil 
pravico nastopa v tem rangu 
tekmovanja tudi za kadetsko ekipo.

V drugem delu so podeljena pisna 
Priznanja Janka Kovačiča še mladim 
tekmovalcem do 15. leta. Tudi v tej 
kategoriji so bili v prvi vrsti mladi 
člani Lokostrelskega kluba Ilirska 
Bistrica. Priznanja so prejeli: 
BOŠTJAN KALUŽA iz 
Lokostrelskega kluba, ki je lani 
dosegel kar nekaj lepih lokostrelskih 
rezultatov: 1. mesto v slovenskem 
pokalu za leto 1999, 1. mesto na 
Državnem prvenstvu v arkatlonu, ter
3. mesto na Državnem prvenstvu v 
dvorani. SANJA ŠTEMBERGAR je 
lokostrelka, ki se lahko pohvali s: 1. 
mestom v slovenskem pokalu za leto 
1999, 1. mestom na Državnem 
prvenstvu v dvorani, 1. mestom na 
Državnem prvenstvu 900 krogov, 1. 
mestom na Državnem prvenstvu 
arowhead. VANJA ŠTEMBER
GAR, kije lani osvojila: 1. mesto v 
slovenskem pokalu za leto 1999, 1. 
mesto na Državnem prvenstvu v 
dvorani. JAN ŠUŠTAR se lahko 
pohvali s: 1. mestom v slovenskem 
pokalu za leto 1999, 1. mestom na 
Državnem prvenstvu v dvorani, 1.

PRIZNANJE ŠPORTNE ZVEZE 
ILIRSKA BISTRICA namenjeno 
vsem, ki vidno pripomorejo k razvoju 
športa predvsem pa športnim 
delavcem, ki s svojim dolgoletnim 
delom prispevajo k razvoju in 
ohranjanju športne aktivnosti na 
posameznih področjih delovanja. 
Priznanje je, na predlog 
Nogometnega kluba Ilirska Bistrica, 
podeljeno BOJANU DOVGANU za 
več kot 20 let dela v športu.

Tekst: Z. Debevc, foto: P. Nikolič

ŠPORTNA DEKLETA

Športna dekleta
so do pod popka zapeta.
Od športov imajo najrajši košarko, 
posebno če jih gleda Marko.
Igrajo tudi odbojko 
če jih gleda Vojko.
Prevzema jih šport,
samo da bi bile suhe kot piškot.
Sodelovanje v športu
je bolje kot doma sedeti v kotu.
Rade tekajo po parku,
ker je čist zrak in ne smrdi po
tobaku.
Smeha so polne, 
ker so zdrave, ne bolne.
Pozabiti ne smejo na šolske ocene, 
ker doma imajo svoje cene.

V. TONE
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ODBOJKA
DEKLETA OŠ T. TOMŠIČA

ODBOJKA
PIŠKOTKI VSE BOLJŠI

V ČETRTFINALE
Odbojkarska ekipa deklet iz OŠ T. Tomšiča je po zmagi na občinskem 

prvenstvu presenetila tudi vse nasprotnice na področnem prvenstvu. 
Tekmovanje, kije bilo v torek, 14. marca na OŠ 8 talcev v Logatcu je pokazalo, 
da so dekleta v enem letu precej napredovala v veščinah igre. Za to ima 
nedvomno največ zaslug mentor ekipe, Stojan Bilc, ki dekleta vodi pod 
okriljem šole in v društvu PIŠKOTEK iz Knežaka. Na turnirju v Logatcu so 
prepričljivo premagale vse nasprotnice, tako domačo ekipo OŠ 8 talcev iz 
Logatca, OŠ Borovnica in tudi OŠ A. Globočnika iz Postojne.

Dekleta bodo v nadaljevanju tekmovanja nastopila na četrtfinalnem 
turnirju, kjer pa se bodo pomerile z najboljšimi ekipami iz tekmovalnih 
področij Grosupelje, Obala in Goriška. Tukaj bo konkurenca izjemna saj so 
bile lani učenke iz goriške regije državne prvakinje pa tudi obe ostali območji 
so v državnem odbojkarskem vrhu. Rezultat, kakršenkoli že bo, bo treba 
vzeti le kot merilo napredka ekipe in primerjave v tej športni panogi.

Manj uspešni so bili učenci OŠ Jelšane, ki so tudi nastopili na področnem 
odbojkarskem prvenstvu. Le dan prej, 13. marca so se pomerili z ekipami OŠ 
8. talcev in OŠ Borovnica. Žal so bili obe tekmi poraženi in so bili na koncu 
le tretji. Ob pogojih, kijih imajo na šoli pa je bila že uvrstitev na področno 
tekmovanje za dečke velik uspeh.

STRELSTVO
DVOJICA STRELCEV NA 
DRŽAVNO PRVENSTVO

Na postojnskem strelišču je v četrtek, 2. marca izpeljano področno šolsko 
prvenstvo v streljanju s serijsko zračno puško. Pod vodstvom SD 4. junij s je 
tekmovanja udeležila četverica osnovnošolcev, po dva iz vsake bistriške šole. 
Pomerili so se le v posamični konkurenci saj bi za ekipo morala nastopiti 
trojica tekmovalcev. Vseeno sta se učenca Matej Hrabar in Matej Suban iz 
OŠ A. Žnideršiča odlično odrezala ter se s 3. in 4. mestom oziroma zadetimi 
170 krogi uvrstila na državno prvenstvo (v soboto 25. marca). Andrej Fatur 
in Ivan Jeličič iz OŠ D. Ketteja sta bila uvrščena na 8. oziroma 17. mesto in 
nista izpolnila norme za napredovanje.

Med srednješolci je od bistriških strelcev odlično nastopil Uroš Mahne, 
dijak SLŠ iz Nove Gorice, ki seje eden med dvojico posameznikov pravtako 
uvrstil na državno srednješolsko prvenstvo.

KARATE
karate klub samurai osvaja

PRIZNANJA NA MADŽARSKEM
V soboto , dne 18.03.2000 so se 

tekmovalci vseh kategorij karate kluba 
SAMURAI udeležili MEDNA
RODNEGA KARATE TURNIRJA 
SELYYE 2000 na Madžarskem.Na tem 
• že tradicionalnem mednarodnem 
karate turnirju je letos sodelovalo kar 
8 držav z 41 karate klubi in 470 
tekmovalci. Samuraji so pod vodstvom 
trenerja Stojana Šestana tekmovali v 
bojih in katah, in sicer v konkurenci.

Naši predstavniki pa so dosegli 
naslednje rezultate: DORIS BRNE je 
v kategoriji malčic v katah dosegla 4. 
mesto, v nadaljevanju tekmovanja pa 
ji je v bojih uspelo osvojiti 3. mesto. 
Njena klubska kolegica MATEA 
HRVATIN je v isti kategoriji v katah 
dosegla 2. mesto, prav tako pa je 2. 
mesto osvojila tudi v bojih. V 
konkurenci starejših deklic sta naši 
tekmovalki dosegli izjemen uspeh, saj 
je ANA KRESEVIČ po treh izvedbah 
kate osvojila 1. mesto, ANJA 
ČEKADA pa je pristala na 3. mestu. 
Zelo dobro se je odrezal tekmovalec 
med člani, ANDREJ ČASAR, ki je v

izjemno močni konkurenci med 16 
tekmovalci državnega nivoja osvojil 3. 
mesto. KRISTJAN in MATEA 
DOGANČIČ se v katah vsled zelo ostre 
konkurence nista uspela prebiti v finale, 
prav tako to ni uspelo med 32 
tekmovalci KLJUN DEJANU.

V večernem delu so se v bojih naši 
predstavniki odrezali odlično, saj je 
ALMA ČELIGOJ v svoji kategoriji 
osvojila odlično 2. mesto, SUZANA 
LOGAR se je gladko sprehodila skozi 
4 dobljene boje in v finalu premagala 
predstavnico Romunije ter tako dosegla 
1. mesto. Piko na I je postavil NEJC 
GLAVAŠ, ki je med kar 37 dečki po 6 
zaporednih zmagah osvojil 1. 
mesto.Tekmovalci v bojih so bili 
deležni posebne pozornosti sodnikov, 
saj so pohvale ker deževale z vseh 
strani.

Lahko samo upamo, da bomo te 
lepe uspehe ponovili na DRŽAVNEM 
PRVENSTVU SLOVENIJE v 
naslednjem mesecu! Športni pozdrav!

Stojan Sestati

Po uspehu na šolskem področnem tekmovanju so osnovnošolke iz Knežaka 
prvič dosegle najboljšo uvrstitev v tudi v sklopu letošnjih tekmovanj ženskih 
rekreativnih ekip v odbojki. Četrti turnir letošnje sezone, tekmovanja, ki 
poteka pod okriljem Športne zveze II. Bistrica, je izpeljan v soboto 18. marca 
v Košani. Prvič so bile tekme izrazito negotove do samega konca in ravnotako 
končna uvrstitev. Med šestimi odigranimi tekmami (vsaka ekipa z vsako) so 
bile kar štiri odločene šele po tretjem nizu. To ponazarja izenačenost ekip in 
predvsem napredovanje mladih igralk društva PIŠKOTEK iz Knežaka. Na 
koncu sta bili najboljši prav njihovi ekipi. Zanimivi pa so tudi medsebojni 
izidi tekem, ki šobili sledeči: PIŠKOTEK-MLA: KOŠANA 2:1, PIŠKOTEK- 
OŠ : PIVKA 1:2, PIŠKOTEK-MLA : PIŠKOTEK-OŠ 0:2, PIVKA : 
KOŠANA 0:2, PIVKA : PIŠKOTEK-MLA 1:2, in PIŠKOTEK-OŠ : 
KOŠANA 2:1. Uvrstitve ekip na turnirju so bile glede na izide tekem
naslednje:
1. PIŠKOTEK-OŠ 3 2 1 5:3 4 točke + 4 točke
2. PIŠKOTEK-MLA 3 2 1 4:4 4 3
3. KOŠANA 3 1 2 4:4 2 2
4. PIVKA 3 1 2 3:5 2 1

V skupnem točkovanju je pred zadnjim 5. turnirjem stanje sledeče: 1. 
mesto KOŠANA 32 točke, 2. mesto PIŠKOTEK-OŠ 23 točk, 3. mesto 
PIVKA 18 točk, 4. mesto PIŠKOTEK-MLA 14 točk (-1 turnir) in 5. mesto 
OŠ A. GLOBOČNIKA 1 točka (-3 turnirji). Z.D.

NOGOMET
USPEŠEN ŠTART

NOGOMETAŠEV V 
SPOMLADANSKEM DELU 

SEZONE
Članska ekipa NK Il.Bistrica je spomladanski del sezone v 3. SNL 

zahod pričela sanjsko. Tri zaporedne zmage, od tega kar dve na gostovanju, 
so bistriški klub dvignile na sedmo mesto prvenstvene lestvice z odličnimi 
obeti za končni cilj sezone - obstanek v trtjeligaški druščini.

Članska ekipa NK Il.Bistrica je jesenski del sezone zaključila na 
predzadnjem 9. mestu prvenstvene lestvice in jo je pred začetkom 
spomladanskega dela sezone čakalo precej dela. Tako v organizacijskem 
smislu, saj so bili problemi v klubi evidentni, kot v tekmovalnem. Ekipa je 
bila namreč jeseni slabo pripravljena, z velikimi nesporazumi med igralci in 
vodstvom kluba, tako daje bil januarski občni zbor zadnja priložnost za rešitev 
bistriškega nogometa. Z novim predsednikom, novim izvršnim odborom in 
nenazadnje z novim strokovnim vodstvom, so se očitno zadeve premaknile 
na bolje, kar navsezadnje dokazujejo tudi doseženi rezultati. Zmaga v prvem 
spomladanskem krogu v Komnu z 3:2, je bila poleg tekmovalne sreče 
(enajstmetrovka v zadnji minuti) tudi dokaz, da seje v pripravljanem obdobju 
dobro delalo. Ponovno je v pravi formi najboljši strelec Bistričanov Rihard 
Udovič. Druga zmaga, nad trenutno vodilno ekipo z 2:1 je še posebej 
pomembna, saj je bila dosežena na domačem igrišču z dobro igro, ki bo kaj 
kmalu pripeljala na trnovski stadion precej več obiskovalcev, kot jih je bilo 
tokrat. Z zmago nad zadnjeuvrščeno Izolo (bilo je 1:3) pa so Bistričani 
dokončno odstranili vsak dvom o tem, da bi bil obstanek v tretji ligi še vprašljiv. 
Ob podobnem nadaljevanju in igri, Il.Bistrica zlahka lahko računa na višjo 
uvrstitev- ta pa je sedmo mesto. Na srečanju z Izolo je zablestel Matjaž 
Kešanski, ki je dosegel kar dva gola, zmago pa je s tretjim golom potrdil 
Damjan Počkaj. Skratka - vsi bistriški nogometni kibici že nestrpno čakamo 
nadaljevanje prvenstva.

Vodstvo kluba obvešča vse člane NK Il.Bistrica, da lahko poravnajo 
članarino v višini 4.000,00 SIT ob vsaki domači tekmi na blagajni stadiona. 
Članarino je možno poravnati tudi preko položnice na ŽR društva številka: 
52210 - 621 - 90254 pri Agenciji za plačilni promet v II.Bistrici s pripisom 
Članarina za leto 2000. Na blagajni stadiona je še vedno možno kupiti letno 
karto za vse tekme NK Il.Bistrica v letu 2000. Letna karta stane 7.000,00 
SIT.

Pripravljamo tudi poseben program ob letošnji 75. letnici igranja nogometa 
v II.Bistrici. Ena od akcij bo tudi izdaja biltena z zgodovino bistriškega 
nogometa. Iz tega razloga v klubu vabijo vse,1ki so bili in so še vedno kakorkoli 
povezani z nogometnim dogajanjem, da se z informacijami, gradivom in 
slikami obrnejo na Aleša Zidarja, tel. 067/42-062. A. Zidar
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OBČINA ILIRSKA BISTRICA
Župan Občine Ilirska Statuta Občine Ilirska Bistrica (Ur. objave PN, št. 

18/95, 18/97, 30/98 in Ur. 1. RS, št. 31/99) in na podlagi Podstavka 4.člena 
Pravilnika o oddajanju poslovnih prostorov v najem (Ur. objave PN, št. 30/ 
96 in Ur. objave Snežnika, št. 5/99) razpisuje

JAVNO DRAŽBO
za oddajo v najem naslednjih prostih poslovnih 

prostorov:

1. poslovni prostor - trgovino v Ulici 7. maja 2, Ilirska Bistrica, v izmeri 
68,70 m2 za izklicno ceno mesečne najemnine v višini 123.286,00 SIT. V 
ceni ni vključen 19% DDV, ki znaša 23.424,34 SIT in bremeni najemnika;

2. poslovni prostor - trgovino v Vojkovem drevoredu 2, Ilirska Bistrica, v 
izmeri 70,65 m2 za izklicno ceno mesečne najemnine v višini 123.502,00 
SIT. V ceni ni vključen 19% DDV, ki znaša 23.465,38 SIT in bremeni 
najemnika;

3. poslovni prostor - trgovino št. 2 v Gregorčičevi , Ilirska Bistrica, v 
izmeri 72 m2 za izklicno ceno mesečne najemnine v višini 95.100,00 SIT. V 
ceni ni vključen 19% DDV, ki znaša 18.069,00 SIT in bremeni najemnika;

4. poslovni prostor - trgovino št. 5 v Gregorčičevi , Ilirska Bistrica, v 
izmeri 15 m2 za izklicno ceno mesečne najemnine v višini 23.039,00 SIT. V 
ceni ni vključen 19% DDV, ki znaša 4.377,41 SIT in bremeni najemnika;

5. poslovni prostor - trgovino št. 6 v Gregorčičevi , Ilirska Bistrica, v 
izmeri 14 m2 za izklicno ceno mesečne najemnine v višini 21.820,00 SIT. V 
ceni ni vključen 19% DDV, ki znaša 4.145,80 SIT in bremeni najemnika;

OBMOČNA OBRTNA ZBORNICA ILIRSKA 
BISTRICA in ČASOPIS SNEŽNIK VABITA NA 

SEMINAR - DELAVNICO
OGLAŠEVANJE V ČASOPISIH

KAKO Z OGLASOM POVEČATI PROMET
V soboto, 15. aprila ob 8.30.

Vabimo vse obrtnike, samostojne podjetnike, manjša podjetja - 
predvsem vse, ki poslujejo v okvirih drobnega gospodarstva in si običajno 
ne morejo omisliti specializirane agencije za izpeljavo oglasne akcije.

VSEBINA: Kako zasnovati oglase, da dosežemo največ z najmanj 
sredstvi in napori.

KAKO DELUJE MEDIJ - ČASOPISI IN REVIJE - domet v 
oglaševanju - izbira pravih - kako se pogajati in skleniti aranžma in kako 
doseči največ.

OGLASNA AKCIJA - PREMIŠLJEN NAČIN DEL - kaj je akcija in 
čemu j o uporabljamo - določitev ciljev in priprava akcije - izpeljava akcije 
in kako doseči največ.

NAREDIMO OGLAS - kako naredimo dober oglas - kako naredimo 
boljše oglase ali dosežemo največ.

UPORABIMO NOVO ZNANJE TUDI DRUGO - naredimo učinkovit 
letak ali plakat - naredimo učinkovito prodajno pismo.

Seminar - delavnica bo predvidoma trajala do 13. ure. Vodil jo bo 
Jugovič Bogdan.

Cena znaša 4.500 sit (v ceno je vključen DDV 8%), plačljivo pred 
pričetkom delavnice.

UGODNOSTI za člane obrtne zbornice ter za pogodbene 
oglaševalce v časopisu Snežnik: cena znaša 3.400 sit - 25% CENEJE

Prijave za sodelovanje zbiramo do vključno srede, 12. aprila 2000 
na Območni obrtni zbornici v Ilirski Bistrici (tel. 400-360, 81-511).X__________________ __________ J

Dražitelji lahko pridobijo v najem poslovne prostore za opravljanje 
dejavnosti, navedene v razpisu.

II.
DRAŽBENI POGOJI:

1. Na javni dražbi imajo možnost sodelovati pravne osebe s sedežem v 
Republiki Sloveniji in fizične osebe s slovenskim državljanstvom, ki izkažejo, 
da so pred začetkom javne dražbe vplačale varščino v višini trikratne izklicne 
najemnine za poslovni prostor, ki ga želijo dražiti, na žiro račun Občine Ilirska 
Bistrica št. 52210-630-61220, sklic na številko 36102-6/00-230.

2. Zastopniki civilnih in pravnih oseb morajo predložiti overjeno 
pooblastilo za zastopanje na javni dražbi.

3. Izklicna najemnina je določena na podlagi uvodoma cit. pravilnika in 
sklepa Občinskega sveta Občine Ilirska Bistrica št. 36101 -2/99-230. Na dražbi 
uspe dražitelj, ki ponudi najvišjo ceno mesečne najemnine. Uspeli dražitelj 
mora skleniti najemno pogodbo najpozneje v roku petnajst dni od prejema 
sklepa, sicer se šteje, daje od pogodbe odstopil.

4. Dražiteljem, ki na dražbi ne bodo uspeli, bo vplačana varščina vrnjena, 
najugodnejšemu ponudniku pa bo po odbitku materialnih stroškov varščina 
obračunana pri plačilu mesečne najemnine.

5. V primeru, da uspeli dražitelj brez upravičenega razloga odstopi od 
podpisa najemne pogodbe, zapade vplačana varščina v korist Občine Ilirska 
Bistrica.

Javna dražba bo v petek, dne 14.04.2000, ob 9.00. uri, v sejni sobi 
Občine Ilirska Bistrica, Bazoviška 14, v I. nadstropju - desno.

Vsa pojasnila v zvezi z javno dražbo dobite na Občini Ilirska Bistrica, 
tel. 067 41-361, int. 120.
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Številka: 36102-6/00-230 
Datum: 22.03.2000

ŽUPAN
OBČINE ILIRSKA BISTRICA 

Franc L1POLT, univ.dipl.inž.kem.tehnol. 
Franc LIPOLT, univ.dipl.inž.kem.tehnol.,l.r.

RAZPIS
POLETNA ŠOLA V NARAVI VADITELJI 

PLAVANJA V PROGRAMU PŠN 2000
Športna zveza v sodelovanju z aktivom ravnateljev osnovnih šol poziva 

vse zainteresirane, da se prijavijo za vaditelje plavanja v okviru programa 
Poletne šole v naravi 2000, ki bo izpeljan v Fiesi v dveh terminih: 1. izmena 
od 23. do 30. junija (za potrebe OŠ D. Ketteja -^predvidoma 5 vaditeljev) in 
2. izmena od 30. junija do 7. julija (za potrebe OŠ A. Žnideršiča, OŠ Podgora, 
OŠ T. Tomšiča in OŠ R. M. Brkinca - predvidoma 8 vaditeljev). V kadrovsko 
zasedbo so že vključeni športni iz OŠ tako, da se bo s prijavljenimi na razpis 
potrebe le dopolnilo.

Kandidati lahko pošljejo svoje pisne prijave do 30. aprila 2000 na naslov: 
Športna zveza II. Bistrica, Bazoviška 26, 6250 II. Bistrica. K vlogi morajo 
obvezno priložiti potrdilo o opravljenem strokovnem izpitu najmanj za 
vaditelja plavanja. Kandidati, ki so slednje dokazilo že dostavili Športni zvezi 
v preteklih letih in jih ima ta v evidenci, naj to navedejo v dopisu.

Vloge bo obravnavala komisija, ki jo bo imenoval občinski aktiv 
ravnateljev osnovnih šol. in kandidate o sklepu tudi obvestila.

Športna zveza Ilirska Bistrica
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Bazoviška 19, 067/42-077

* VELIKA IZBIRA 
FOTOALBUMOV, 
SPOMINSKIH KNJIG 
IN ČESTITK ZA 
RAZLIČNE 
PRILOŽNOSTI !

* VELIKONOČNE 
ČESTITKE IN 
RAZGLEDNICE - 
VELIKA IZBIRA !

HTC ŠPORT
ŠPORTNA TRGOVINA

DOM NA VIDMU 
Gregorčičeva 2, II.Bistrica

____  067/42-434

VSE ZA ŠPORT IN REKREACIJO

KUPON ZA
GOTOVINSKI POPUST

5%
PRI GOTOVINSKEM 

NAKUPU 
V TEJ TRGOVINI 

VELJA DO 14. 4. 2000


